
خداحافظی پرشور بورسی ها با قرن!
اگر سجامی شدن یکی از معیارهای ســنجیدن میزان استقبال مردم به 
بورس باشــد، آخرین آمار نشان میدهد که اســتقابال در آخرین ماه قرن 
گذشته از سوی مردم نســبت به ماه های قبل افزایش داشته و به بیش از 
۲۳۴ هزار نفر طی یک ماه رسیده است. تازه ترین آمارها حاکی از آن است 
که در اســفند ماه ســال ۱۴۰۰، تعداد ۲۶۷ هزار و ۶۰۲ ثبت نام از سوی 
سرمایه گذاران حاضر در بازار ســرمایه در سامانه »سجام« صورت گرفته 
و تعداد احراز هویت شــده ها نیز با عبور از ۲۳۴ هزار سهامدار در این ماه 
به ۲۳۴ هزار و ۲۴۷ مورد رسیده که نســبت به ماه قبل )بهمن ۱۴۰۰( با 
رشدی ۷۰.۸۶ درصدی مواجه بوده است.در بهمن ماه سال ۱۴۰۰ تعداد 
ثبت نام در سامانه »سجام« ۱۳۹ هزار و ۳۴۸ و تعداد احراز هویت شده ها 
نیز ۱۳۷ هزار و ۹۵ مورد بوده اســت. این درحالی است که تعداد سجامی 
شده ها در آذر و دی ماه سال گذشــته به میزان چشم گیری کاهش یافته 
بود. به طوریکه در آذرماه ســال قبل، تعداد ۶۰ هزار و۲۶ ثبت نام از سوی 
سرمایه گذاران حاضر در بازار سرمایه در سامانه »سجام« صورت گرفته و 
تعداد احراز هویت شده ها نیز ۷۹ هزار و ۱۳۸ مورد بوده است. آماری که از 
کاهش میزان ثبت نام و احراز هویت نسبت به آبان ماه حکایت داشت. چرا 
که در آبان ماه ۷۹ هزار و ۱۳۸ نفر در ســامانه سجام ثبت نام و ۱۰۱ هزار و 
۷۱۶ نفر نیز احراز هویت شدند.همچنین در دی ماه تعداد ۵۵ هزار و ۸۹۱ 
ثبت نام از سوی ســرمایه گذاران حاضر در بازار سرمایه در سامانه سجام 
صورت گرفته و تعداد احراز هویت شــده ها نیز با عبور از ۷۰ هزار سهامدار 
در این ماه به ۷۲ هزار و ۸۰۳ مورد رسیده بود که نسبت به آذرماه، ۴۱۳۵ 
نفر و نســبت به آبان ماه نیز ۲۳ هزار و ۲۴۷ نفر کاهش داشته است. البته 
این روند از بهمن ماه برگشت و شــاهد افزایش تعداد سجامی شده ها در 

بهمن ماه بودیم. روندی که به اسفند سال گذشته نیز کشیده شد.

پنج استان پیشتاز در ثبت نام در سجام
همچنین بر اســاس این گزارش تعداد نفرات ثبت نام شــده در ســامانه 
»سجام« در اسفند ماه ســال گذشته به تفکیک هر اســتان حاکی از آن 
است که پنج اســتان تهران با ۴۵ هزار و ۴۶۴ مورد، اصفهان با ۲۰ هزار و 
۲۶۵ مورد، خراسان رضوی با ۱۹ هزار و ۵۶۱ مورد، خوزستان با ۱۶ هزار 
و ۳۸۶ مورد و مازندران با ۱۳ هزار و ۹۵۶ مورد در صدر بیشترین ثبت نام 

شده ها در کل کشور قرار دارند.

پنج استان با کم ترین ثبت نام در سجام
از سویی دیگر بر اساس آمارهای منتشر شــده، ۵ استان  خراسان جنوبی 
با یک هزار و ۸۴۷، یزد با ۲ هزار و ۱۳، بوشــهر با ۲ هزار و ۱۱۹، سمنان با 
۲ هــزار و ۱۵۶ و چهارمحال و بختیاری با ۲ هــزار و ۳۳۲ مورد در انتهای 
لیست کمترین ثبت نام شده ها در سامانه ســجام در بین سایر استان ها 
قرار دارند.این امارها درحالی مطرح می شود که در راستای رعایت قانون 
بودجه ســال ۱۴۰۱، پرداخت سود سهام از طریق ســامانه سجام الزامی 
شد. بنابراین ســهامداران برای دریافت ســود خود باید حتما در سامانه 

)WWW.SEJAM.IR( ثبت نام کنند.

بورس رئیس سازمان انرژی اتمی:

وگاه ۳۶۰ مگاواتی ایرانی دارخوین در دستور کار است ساخت نیر
محمد مهاجرانی  رئیس ســازمان انرژی 
اتمی گفت: پروژه نیروگاهــی تمام ایرانی 
در کنار رآکتورهای تحقیقاتــی مورد نیاز 
سازمان در برنامه توسعه قرار دارد و دستور 
ســاخت آن در اســفند ۱۴۰۰ صادر شده 

است.
 محمد اســامی رئیــس ســازمان انرژی 
اتمــی در دیــدار با جمعــی از مدیــران و 
کارکنان صنعت هســته ای کشورمان، طی 
سخنانی اظهار داشــت: امیدوارم از برکات 
و فرصت های ماه مبــارک رمضان حداکثر 
بهره برداری را داشته باشیم، چراکه ماه های 
رجب، شــعبان و رمضان فرصتی است که 
خداوند برای بندگانش فراهم کرده تا تقرب 
پیدا کنند و حساب ها صاف شود تا ان شاءالله 
آنچه در اعمالمان باقی می ماند، عمل صالح 
باشــد و روزی ما همان زندگی جاودانه ای 
باشــد که خداوند متعال آن را برای بندگان 

خود تقدیر کرده است.
وی ادامه داد: خدا قوت بــه همکاران عزیز 
می گویــم و از زحمات شــما در ســالی که 

گذشت تشکر می کنم و امیدواریم که انرژی 
مضاعفی را در تعطیات و این ایام به دست 
آورده و برای یک سال پر تاش و مؤثر؛ مهیا 

باشید.
رئیس ســازمان انرژی اتمــی تاکید کرد: 
امیدوارم ســال ۱۴۰۱ را بــه نقطه عطف از 
تاش و کوشش بی وقفه در سازمان تبدیل 
کنیم و بــه لطف الهی در ماه های گذشــته 
تاش کردیــم که دغدغه هــای مهمی که 
وجود داشــت و همچنین کاستی هایی که 
داشتیم را بررسی و احصاء کنیم و برای برون 
رفت از آنها، نقشــه راه و برنامه ریزی داشته 
باشــیم به نحوی که همکاران سازمانی ما 
در همه اقشــار و در تمام بخش ها بدانند در 
چه نقطه ای قرار داریم و قرار اســت به چه 
نقطه ای برسیم؛ چه اهدافی دنبال می شود 
و سهم هر فرد و هر بخش را بتوانیم مشخص 

و معرفی کنیم.
معاون رئیس جمهــور تصریح کرد: به لطف 
الهی در این مدت، کاســتی هایی که وجود 
داشت مورد بررسی قرار گرفت به طوری که 

آقای رئیسی در ایام انتخابات، کارگروه هایی 
را تشــکیل داده بودند و افراد و اشــخاص 
گوناگــون در قالب چند کمیته، نســبت به 
بررسی های همه جانبه سازمان اقدام کردند 
و وضعیت موجود را به تصویر کشیده بودند 
و موارد مختلفی توســط آنها احصاء شــده 
بود، همچنین مسائل ضروری که باید مورد 
توجه قرار می گرفت را تعیین و پیشنهاداتی 

به ایشان تقدیم شده بود.
وی افزود: مــا نیز تاش کردیم با تشــکیل 
کارگروه هایی متشکل از همه افراد مرتبط 
و دارای انگیزه، ســند جامع توسعه سازمان 
را تهیه کنیم. این سند روند تصویب قانونی 
را طی کرده و خوشــبختانه در نخســتین 
روزهای کاری سال ۱۴۰۱ دارای یک سند 
جامع برای این سازمان هستیم و ان شاءالله 
در روز ۲۰ فروردیــن ماه و از ســوی رئیس 

جمهور رونمایی خواهد شد.
اســامی تاکید کرد: در این سند همه ابعاد 
فنــاوری هســته ای، صنعتی شــدن ما در 
حوزه ها و بخش های گوناگون، جریان های 

مغفول مانده ای که تاکنون اقدامی برای آنها 
صورت نگرفته، توصیه هایی که مقام معظم 
رهبری نســبت به آنها تاکیداتی داشتند و 
طی سال های گذشــته متأسفانه ما از انجام 
فرمایشــات و توصیه های ایشــان جا مانده 
بودیم، در این ســند به این موارد پرداخته 

شده است.
وی اظهار کرد: امســال نیز به عنوان سالی 
که یکی از مشکات مهم کشــور را مسائل 
اقتصادی تشــکیل می دهــد و مقام معظم 
رهبری نیز با مورد توجه قرار دادن این مهم، 
شعار ســال جاری را بر پایه توجه به تولید، 
دانش بنیان، اشتغال آفرین تعیین کرده اند 
که خوشــبختانه این مهم با وظایف و نقشه 
راه ســازمان ما منطبق اســت به طوری که 
می توان گفت ســازمان انرژی اتمی یکی از 
پیشتازان و پرچم داران توسعه فعالیت های 
دانش بنیان خواهد بود و ان شــاءالله خواهد 
توانست ســهم بزرگی را در تحقق این شعار 

بر عهده گیرد.
اســامی عنوان کرد: همچنین ما در این 

فرآیند، ســاخت نیــروگاه ۳۶۰ مگاواتی 
دارخویــن را در دســتور کار داریــم، این 
پروژه نیروگاهی تمام ایرانــی خواهد بود 
که در کنار رآکتورهــای تحقیقاتی مورد 
نیاز سازمان در برنامه توســعه قرار دادیم، 
دستور ســاخت آن در اسفند ۱۴۰۰ صادر 
شــده به نحوی کــه جریان ســازی برای 
قابلیــت تولید نیــروگاه تمــام ایرانی در 
ظرفیت صنعتی کشور به عنوان یک موتور 
محرک مورد توجه سایر صنایع قرار خواهد 
گرفت و امیدواریم گرید صنعتی کشور را به 
سمت گرید هســته ای ارتقا دهد و صنعت 
کشــور را بتواند به تراز بالاتری برســاند. 
امیدواریــم خاء های بزرگــی که تاکنون 
داشــته ایم را در قالب این دیــدگاه از بین 

ببریم.

سخنگوی دولت در نشست خبری:

بسته جامع توسعه اشتغال 
تهیه شد

بررسی های کارشناسان انرژی نشان می دهد

 ۳ وسیله الکتریکی
 ۹۰ درصد بـرق خانگی را 

مصرف می کنند

رئیس اتحادیه املاک:

و به   قیمت مسکن ر
کاهش است

 اظهارات ضد و نقیض تمامی ندارد!

و سایه ناهماهنگی بر سر واردات خودر
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وزیر اقتصاد تاکید کرد

ح آزمایشی  اجرای طر
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دولتی در سطح استان
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آنلاین

آگهی تجدید مناقصه عمومی 
شماره 004 – 401 – 2

روابط عمومی شرکت کشت و صنعت نیشکر امیرکبیر

بدینوسیله به اطلاع می رساند شرکت کشت و صنعت 
احداث  خصوص  در  دارد  نظر  در  امیرکبیر  نیشکر 
انسکتاریوم تولید پارازیتوئید تلنموس خود را به شرح 
واجد  پیمانکاران  به  عمومی  مناقصه  از طریق  ذیل 
شرایط واگذار نماید. در همین راستا از پیمانکارانی که 
دارای سوابق کافی در این زمینه می باشند دعوت می 
شود حداکثر ظرف مدت 7 روز از تاریخ نشر این آگهی 
منحصرا در اوقات اداری ) به استثناء روزهای پنجشنبه 
و ایام تعطیل رسمی ( جهت دریافت اسناد با به همراه 
داشتن رزومه کاری به نشانی : اهواز کیلومتر 45 جاده 
خرمشهر ) جاده امام جعفر صادق )ع(( شرکت کشت 
و صنعت نیشکر امیرکبیر مدیریت بازرگانی – امور 

قراردادها مراجعه یا جهت اطلاع بیشتر با شماره تلفن 
تماس   06133132093 نمابر   06133132092
 : آدرس  به  شرکت  سایت  وب  یابه  نموده  حاصل 

www.ak-sugarcane.ir مراجعه نمایند . 
مبلغ برآورد اولیه : 8/620/863/374 ریال می باشد . 

مدت قرارداد : 3/سه ماه شمسی تمام می باشد . 
ارائه گواهینامه تایید صلاحیت ایمنی الزامی است . 

سپرده شرکت در مناقصه : 300/000/000 ریال 
می باشد . 

هزینه درج این آگهی برعهده برنده مناقصه خواهد بود.
 1401/01/29 مناقصه  پاکات  بازگشایی   تاریخ 

می باشد. 

شناسه آگهی: 1296520



از سوی قوه قضاییه مطرح شد

گامی برای شفافیت در بـورس
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ورت افزایش سهم علوم اقتصادی از سبد  ضر
آموزشی کشور

محمد رســول نظافتی  علم اقتصاد از معدود علومی اســت که برای 
مخاطب خود قدرت تصمیم و عقانیت ویژه ای قائل اســت که این امر 
منجر به گره خــوردن علم اقتصاد به فرهنگ می شــود، چرا که یکی از 
ملزومات، و پیش شرط های هر سیاست اقتصادی همراهی و مشارکت 
جامعه است. این علم را در متون قدیمی به علم تدبیر منزل و بعدتر اداره 
مدن )شــهرها( یاد کرده اند، پس طبیعتاً هرچه فهم عمومی از این علم 
بیشتر شود هم در اداره امورات شخصی تسهیل می شود و هم در اجرای 

بهینه سیاست های کان.
همراهی جامعه از طرق مختلفی نظیر فرهنگ ســازی، افزایش دانش 
عمومی وتبیین سیاســت های کان به زبان مخاطب رقم می خورد و از 
همین رو کشورهای با اقتصاد پیشرفته این امر را در زمره امور راهبردی 
دولت خــود قرارداده اند و افزایــش دانش اقتصادی را از شــروع دوره 

یادگیری ابتدایی تا پایان در دستور کار خود قرار داده اند.
برای مثال در کشــور چین تربیت اقتصادی در سیســتم اموزشــی از 
جایگاه والایی برخوردار است؛ نمود این اهمیت اینگونه است که برنامه 
سواد اقتصادی جزو برنامه اجباری دروس ملی اســت. برنامه ای که از 
لحاظ محتوایی به بیان ۱( مفاهیم اقتصادی )چیســتی و کارکرد پول 
و..( ۲( مهارت هــای اقتصادی )مثل مســاله محدودیــت بودجه و..( و 
۳( دیدگاه های اقتصادی )مدیریت ریســک و ریسک پذیری و الگوی 

مصرف و..( اشاره دارد.
این امر در کشــور به چین فقط در این ســطح خاصه نمی شــود بلکه 
از راهکارهای دیگــری نظیر تلفیق اقتصــاد در دروس دیگر مثل بیان 
اصطاحــات اقتصادی در مســائل ریاضــی و برگــزاری کارگاه های 

اقتصادی و اقداماتی از این دست استفاده می شود.
درمثالی دیگر در کشوراسترالیا آموزش ســواد اقتصادی تقریباً بعد از 
بحران مالی ۲۰۰۸ شــروع شد. این امر با اســتفاده از روش هایی نظیر 
تلفیق مفاهیم اقتصادی در دروســی نظیر ریاضی، بهداشــت و علوم 
اجتماعــی و… پیش رفت واز لحــاظ محتوایی در ۳محــور این امر را 
برنامه ریزی کرده اند؛ اولاً تببین مفاهیمی مثل درامد و هزینه وادبیات 
ابتدایی اقتصادی و.. دوماً آموزش مهارت هایی نظیر مدیریت امور مالی 
و برنامه ریزی اقتصادی و رقابت پذیری و مفهوم ریسک سوما مسئولیت 

در برابر اقتصاد و نقش مهم ان ها در آینده اقتصادی کشور.
به عبارت دیگر به دانش اموزان آموخته می شود که چگونه یک کنشگر 
مثبت در مســیر توســعه اقتصادی در هر جایگاهی که قــرار خواهند 

گرفت باشند.
در کشور ما مساله اموزش سواد اقتصادی جامعه به چند عنوان درسی، 
آن هم فقط در رشته علوم انسانی خاصه شده است و برنامه ای هدفمند 
و جامع در این مســاله وجود ندارد. با اتفاقات پیش آمده در ســال های 
اخیر اقتصــاد مثل افزایش تورم، تشــدید تحریم ها، اســتقبال و ورود 
هیجانی به بازار سرمایه و…افزایش فهم و ســواد اقتصادی بیش از هر 

زمان دیگری احساس می شود.
طبق قانون اساســی، نقش مــردم و تعاونی ها در اقتصاد کشــور حائز 
اهمیت ویژه ای است، برای رهایی ســریع تر از بحران فعلی که اقتصاد 
کشور ما با آن درگیر اســت اقدام در این راه باید به طور همزمان از چند 
محور انجام شود تا افزایش دانش اقتصاد و ســواد مالی جامعه در همه 
اقشار اتفاق بیافتد، چرا که در این خلأ سواد اقتصادی جامعه، دشمنان 
ایران این خــلأ با تعاریف غلط و آســیب زننده در بعد امــوزش و تغییر 
اولویت های اقتصادی در بعد فرهنگ پر شــده اســت و این امر موجب 
بی اثر شــدن و معکوس شدن اثر سیاســت های کان اقتصادی کشور 

شده است.
در مســاله اموزش ســواد اقتصادی توجه به تجارب سایر ملل موفق در 
این عرصه منجر به تسریع در تحقق و کاهش آزمون و خطا در این مسیر 
می شود و باید کارگزاران و پژوهشــگران اقتصادی -فرهنگی کشور با 
مطالعه و اسیب شناســی وضع موجود و و بررســی تجارب کشورهای 
موفق در این عرصه وتطبیق این دو موضوع به برنامه جامعی برسند اما 
در گام نخست اصاح و افزایش بهره وری ازظرفیت موجود راهکاری در 

دسترس تر است.
برای مثــال اصاح مفاد کتب درســی و یا بیشــتر شــدن محتواهای 
اقتصادی در رســانه ها و گفتمان سازی برخی از مســائل روز و شبکه 
سازی تببین گران اقتصادی سراسر کشــور از زمره این راهکارها است. 
رهبر انقاب هر ساله شــعاری برای سال نو معین می کنند که این شعار 
راهبرد جامع و اهداف کان کشور را برای دوره یک ساله بیان می کنند 
که مخاطب این شــعار عاوه بر کارگزاران افراد جامعه نیز هســتند و 
افزایش بهره وری از افراد جامعه در راســتای تحقق شعار سال مستلزم 

گفتمان سازی و تبیین دقیق این شعار است.

وی سواری  مسئله ارزبری، واردات خودر
را از بودجه حذف کرد

یک عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس یازدهم درباره علت حذف 
واردات خودروی سواری از لیست واردات، به مسئله ارزبری، مغایرت با 

اسناد بالادستی و تسریع صادرات خودروی ایرانی اشاره کرد.
ســید علی موســوی درباره حــذف واردات خودروهای ســواری از 
فهرست واردات در سند بودجه ۱۴۰۱ گفت: واردات سایر خودروهای 
غیرسواری در تعداد بالا کماکان وجود دارد اما واردات خودروی سواری 
حذف شــده اســت. به عبارت دقیق تر ضــرورت واردات خودروهای 
غیرسواری مثل کشــنده ها، اتوبوس های برون شــهری، کامیون ها و 
تریلی های یخچال دار و... بیشتر احساس می شــود. ضرورت نوسازی 

ناوگان ماشین آلات سنگین در مقایسه با موارد دیگر بیشتر بوده است.

علت حذف واردات خودروی سواری از بودجه همان اما 
و اگرهای ارزبری است

این عضو کمیســیون صنایع مجلــس یازدهم افــزود: واردات خودرو 
سواری که امروز منتفی شــده، با هدف افزایش رقابت در بازار داخل و 
کاهش قیمت خودرو مطرح شده بود. نمی دانم سید رضا فاطمی امین، 
وزیر صنعت، معدن و تجارت طی چه فرایندی در اســفند سال گذشته 
اعام کرد که واردات خودرو از خرداد ماه آزاد می شــود. البته از همان 
ابتدا اما و اگرهایی بین مجلس و شورای نگهبان در بحث ارزبری واردات 
خودروی ســواری وجود داشــت که اکنون هم علت مخالفت شورای 
محترم نگهبان همین اســت.نماینده مردم ملکان در مجلس با اشــاره 
به مســئله ارزبری واردات گفت: هر چند که تولید داخل و رقابتی شدن 
بازار اهمیت دارد، ادعای شورای نگهبان این است که در شرایط بحران 
ارزی، واردات خودروهای لوکس ضرورتی ندارد. اما شواهد حاکی از آن 
است که استناد شورای نگهبان به چند ســند بالا دستی در حد جلسه 

سران سه قوا در سال ۱۳۹۷ است که توانسته این مصوبه را حذف کند.

اگر منابع ارزی واردات شفاف و واقعی طبق قانون بود، شورای 
نگهبان مشکلی با واردات نداشت

این عضو مجمع نمایندگان استان آذربایجان شرقی مجلس یازدهم در 
پایان گفت: البته به شرطی که منبع واردات شفاف، واقعی و طبق قانون 
تأمین می شــد، شــورای نگهبان حرفی برای واردات خودرو نداشت. 
مجلس ارز مورد نیاز برای واردات را از صادرات خودرو ایرانی یا قطعات 
بگیرد که به هر حال منتفی شــد. حذف واردات به نوعی در راســتای 

تسریع صادرات است.

یادداشت

تریبون

خریدار   قــوه قضاییه اعام کــرد که در 
راستای اجرای دســتور رئیس دستگاه قضا 
برای شــفافیت در بورس، نمایش نامحدود 

مظنه ها اجرایی شده است.
 مرکز رسانه قوه قضاییه اعام کرد:

دســتگاه قضا همواره بر حفظ حقوق عامه 
اهتمام ویژه ای داشــته اســت کــه یکی از 
مصادیق حقــوق عامه حفــظ و صیانت از 
ســرمایه های مردم و موضوع مهم و چالش 
برانگیز بورس است. در همین راستا، رئیس 
قــوه قضائیه جلســاتی را با هیئــت مدیره 
ســازمان بــورس و اوراق بهــادار و اعضای 
هیئت تحقیق و تفحص از ســازمان بورس 
برگزار و بر لزوم شــفاف کردن فرایندها در 
بورس برای رفع دغدغه مــردم تاکید کرده 

است.
در این رابطه حجت الاســام والمسلمین 
محسنی اژه ای ۲۰ آذرماه در دیدار با هیئت 
مدیره سازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره 
به دسترســی کارگزاری ها و سازمان بورس 

به تمام ردیف ها و سفارشات عرضه و تقاضا، 
گفته بــود ســهامداران عادی بــه صورت 
آناین حداکثــر ۵ ردیف از سفارشــات را 
می توانند مشــاهده کنند و همین موضوع 

سبب ایجاد رانت و فساد شده است.
رئیس قوه قضاییه، عنــوان کرد: همچنین 
دیده شده که صندوق ها به جای کد بورسی 
خود صندوق، بــا کدهای حقیقــی که در 
صندوق ســرمایه گذاری کرده اند در بورس 
شــرکت می کنند و یــا کدهــای حقیقی 
صندوق را در اختیار دیگران قرار می دهند و 

آن ها در بورس شرکت می کنند.
رئیس قــوه قضاییه با بیــان اینکه همه این 
موارد می توانــد ایجاد رانت و فســاد کند، 
گفــت: باید در خصــوص همه ایــن موارد 

شفاف سازی شود.
در جهت پاســخ به مطالبات رئیس دستگاه 
قضا در خصوص رفــع دغدغه های مردم در 
بازار ســرمایه بورس و هرگونه رانت و فساد، 
هیئت مدیره ســازمان بورس و اوراق بهادار 

اسفند ماه ســال گذشــته  اعام کرد عمق 
مظنه در اختیار همــگان قرار خواهد گرفت 
و همــه معامله گران آنایــن میتوانند این 

خدمت را از کارگزاران خود دریافت کنند.
همچنین رئیس سازمان بورس در نشست 
خبری خود در ۲۱ اســفند ماه سال گذشته 
اعام کرد که با بررسی زیرساخت های فنی 
در حوزه های مختلف از ۱۵ فروردین ســال 
۱۴۰۱ عمق مظنه ها برای تمام سهامداران 

در سامانه های آناین نمایش داده می شود.
اتفاقــی مهم در راســتای عادلانه شــدن 
دسترسی به کلیه سفارشات خرید و فروش 
در بــورس از ۱۵ فروردیــن ۱۴۰۱ و بنابر 
مصوبه هیات مدیره ســازمان بورس، پس 
از دو دهه انحصار در مشــاهده سفارشــات 

برطرف شد.
از این پس تمام معامله گران آناین به تمام 
سفارش های خرید و فروش در سامانه های 
معاماتی بر خط کارگزاران دسترسی پیدا 

کردند.

تا پیش از ایــن فقط کارگزاری هــا امکان 
مشاهده همه ســفارش ها را داشتند و صرفا 
۵ ردیف اول سفارشات خرید و فروش برای 

مردم قابل رویت بود
در همین راســتا و براســاس دســتورات 
رئیــس دســتگاه قضائیه، نمایــش عمق 
مظنــه نمادهــای معاماتــی از تاریخ ۱۵ 
فروردین ۱۴۰۱ از ۵ مظنــه برتر به نمایش 
نامحدود مظنه های خرید و فروش سهام در 
ســامانه های معاماتی آناین کارگزاری ها 

تغییر یافت.
پیش از ایــن قرار بود تنها ۲۰ مظنه ســهام 
برای معامله گران بر خط )آناین( به نمایش 
گذاشــته شــود، اما با اعام مدیــر نظارت 
بر بورس هــا و بازارهای ســازمان بورس و 
اوراق بهادار، این تعداد به نمایش نامحدود 

مظنه های خرید و فروش سهام تغییر یابد.
به گفته کارشناسان، دسترسی تمام معامله 
گران به عمق سفارشات باعث می شود روند 
قیمتی و حجمــی معامات بطور شــفاف 

برای همگان قابل رویت و پیش بینی باشد. 
در این شــرایط ســهامداران به آسانی قادر 
به تشــخیص شــرایط روانی بازار خواهند 
بــود و چنین اقدامی باعــث حذف تبعیض 
ورانت اطاعاتی می  شــود و با دسترســی 
ســهامداران حقیقی رانــت اطاعاتی بی 

معنی خواهد بود.
همچنین با افزایش عمق مظنه شــفافیت 
بیشــتر می شــود و آنچه که تاکنــون در 
دسترس کلیت بازار نبوده و فقط در اختیار 
کارگزاری هــا بوده اســت، در اختیار مردم 
عادی و فعــالان بازار ســرمایه خواهد بود و 
نمایش نامحــدود مظنه در ســاختار کلی 
می توانــد به عدالــت اطاعاتی و تقســیم 

شرایط یکسان منجر شود.

طیبه بیات  ســخنگوی دولت گفت: سند 
جامع راهبردی توســعه صنعت هسته ای 
کشور همزمان با روز ملی فناوری هسته ای 

و با حضور رئیس جمهور رونمایی می شود.
علی بهــادری جهرمی ســخنگوی دولت 
در نشســت خبری با اصحاب رسانه ضمن 
تبریک حلــول ماه مبارک رمضان و ســال 
جدید، اظهار داشــت: در آغاز ســال جدید 
مقام معظم رهبری با تعیین شــعار ســال، 
مثل همیشــه یک امید و روحیه دیگری را 
در دولتمردان و مردم ایجاد کردند. ایشان به 
تحقق بیانات و فرامین امید داشتند و بیانات 
ایشــان مانند همیشــه راهگشــای کشور 

خواهد بود.
وی عنوان کــرد: دولت پس از اعام شــعار 
سال، ســریعاً آن را در دســتور کار قرار داد. 
اقدام تهیه و تصویب آئیــن نامه حمایت از 
تولید دانش بنیــان در بخش منابع طبیعی 
بود که بــه پیشــنهاد وزیر کشــاورزی در 
دســتور کار کمیته علمی و فنــاوری قرار 
گرفت و بررســی و اصاح شــد و در جلسه 

اخیر هیئت وزیران به تصویب رسید.

بسته جامع برای توسعه اشتغال تهیه 
شده است

ســخنگوی دولت ادامه داد: همزمان با این 
آئین نامه بســته توســعه کار و اشتغال نیز 
ارائه شد و عاوه بر اینها توسعه منابع بانکی، 
حمایت از کارفرمایان و بنگاه های اقتصادی 

در این بسته پیش بینی شده است.
وی با اشــاره به اقدامات دولت در تعطیات 
نوروز، گفت: دولت در ایــام عید تعطیاتی 
نداشت و در یکشنبه تحویل سال فقط یک 
جلسه دولت برگزار نشــد و تمامی جلسات 
پس از آن به صــورت منظم برگزار شــد و 
شــاهد ســفرهای بازدیدی هیئت وزیران 
و رئیس جمهور بودیم. در حوزه خراســان 

رضوی هم سفر استانی صورت گرفت.
بهادری جهرمی تصریح کــرد: از مجموع 
چندیــن پــروژه در خراســان رضوی که 
افتتاح شد، دو کارخانه شــهید سلیمانی 
با محوریت قــرار دادن بخش خصوصی و 
اســتفاده از ظرفیت دانش بنیان، افتتاح 
شــدند که در آن برای گوگرد خام ارزش 
افزوده لحاظ می شــود و همانجــا تولید 
می شود و در برنامه های بعدی توسعه هم 

خواهد یافت.
وی افزود: ۲۸ دســتگاه مختلــف به عنوان 
ستاد ســفر مشــغول بودند تا میزبان مردم 
در سفرها باشــند تا برای هرچه بهتر برگزار 
شــدن این جشــن بزرگ ملی تاش کرده 
باشند. مشابه ستاد سفر ملی، در ۳۱ استان 
هم ستاد سفر اســتانی فعال بود و همراه با 
ستاد ســفر کشوری فعالیت شــبانه روزی 

داشتند.
ســخنگوی دولت در تشــریح آمار و ارقام 
ســفرهای نوروزی خاطرنشان کرد: بیش از 
۵۰ میلیون اقامت شبانه نوروزی در امسال 
ثبت شده است که نســبت به سال گذشته 
بیش از ۶۰ درصد افزایش داشــته اســت. 
شــهرهای مازندران، شــیراز و اصفهان به 
عنوان بیشترین شهرهای مسافر پذیر ثبت 
شدند. حدود دو میلیون و ۲۰۰ هزار مسافر 
تردد هوایی داشــتند و تردد ریلی رشد ۴۷ 

درصدی داشته است.
بهادری جهرمی اضافه کرد: الحمدالله، علی 
رغم ترددها و مســافرت ها شــاهد کاهش 
تصادف های جــاده ای بوده ایم و امیدواریم 
با همت جمعی شــاهد به صفر رسیدن این 
آمار باشــیم. همچنین ۱۷ هزار آمار بازدید 
گردشگری ثبت شده اســت و صرفاً در پنج 
روز ابتدایی سال جدید بازدیدها مساوی با 

تمام بازدیدهای سال قبل بود.
وی ضمن اشاره به سالروز رویداد هسته ای 
در ۲۰ فروردین مــاه، گفت: ســند جامع 
راهبردی توسعه صنعت هســته ای کشور 
همزمان بــا روز ملی فناوری هســته ای و با 

حضور رئیس جمهور رونمایی می شود.
ســخنگوی دولت در رابطه با برنامه دولت 
برای تحقق شــعار ســال و توجه به رشــد 
شرکت های دانش بنیان، گفت: با محوریت 
معاونت علمــی و فناوری رئیــس جمهور 
کمیته ای بــه منظور برنامه ریــزی و اقدام 
جهت تحقق شــعار سال شــکل گرفت و با 
حضور ۸ دستگاه اجرایی جلساتی تشکیل 
شــد تا در حوزه تحقق و رشد شرکت های 
دانش بنیان اقدامات لازم انجام شــود و سه 
محور در حــال برنامه ریزی و اقدام اســت، 
بومی سازی و بازار سازی برای شرکت های 
دانش بنیــان، تعریف و اجــرای پروژه های 
ویژه مبتنی بــر راه حل هــای دانش بنیان 
و توســعه زیســت بوم حوزه نوآوری در هر 
وزارت خانــه با محوریت پژوهشــگاه های 

دولتی مورد توجه این ستاد است.
بهادری جهرمی در پاســخ به ســوال مهر، 
مبنی بر اینکــه »پیش از ایــن اعام کرده 
بودید وعده ســاخت ۴ میلیون مســکن در 
چهار ســال با ســرعت در حال پیشــرفت 
است. با توجه به این وعده دولت، سوال این 
است که چه میزان از ۸۰۰ هزار واحدی که 
وزارت راه اعام کرده در حال ساخت است، 
مربوط به واحدهای باقی مانده مسکن مهر 
و مســکن ملی هســتند؟« گفت: عاوه بر 
۸۰۰ هزار واحد در حال ســاخت، برای یک 
میلیون و ۱۰۰ هزار مســکن، زمین تأمین 
شده و ثبت نام هم بیش از ۵ میلیون نفر بوده 
است. متأسفانه از سال ۹۴ پروژه هایی آغاز 
شده با پیشرفت های کم )۱۰ درصد( که به 

نوعی رها شده بود. 
با توجه به اینکه طرح نهضت ملی مســکن 
با تسهیات مناســبی همراه بود استقبال 
بیشــتری از این طرح صــورت گرفت و در 
نهایت همه این موارد تحت این طرح دنبال 

خواهند شد.
وی در رابطه با مدیریت بحران آب توســط 
دولت، عنــوان کرد: تنش کم آبی مشــکل 
جدی اســت که سالهاســت بــا آن مواجه 
هســتیم و دولــت در تنظیم ســند تحول 
و بودجه ۱۴۰۱ بخشــی را ناظــر به عنوان 
بحران مدیریت آب لحاظ کرده اســت. در 
حوزه های مختلف برنامه ریزی هایی تبیین 
شده اســت. اصاح الگوی مصرف در حوزه 
صنعت و ســایر ابعاد مدیریــت آب از دیگر 

برنامه های مورد نظر است.

بهادری جهرمی در رابطه با اهمیت شــعار 
سال و دســتورات رئیس جمهور و اینکه آیا 
برنامه ای برای جوانان فعال در بخش دانش 
بنیان جهت استخدام در دولت دارد، گفت: 
شــرکت های دانش بنیان تحت نظر بخش 
خصوصی هســتند و دولــت وظیفه خود را 
حمایت از توسعه اشتغال زایی شرکت های 
دانش بنیان و حفظ این زیست بوم می داند. 
اســتخدام دولتی آنهــا، زیر ســوال بردن 

ماهیت این شرکت ها خواهد بود.
وی در رابطه با درخواست برخی مسئولین 
مانند آیت الله علم الهدی، برای رســیدگی 
به وضعیت مهاجرین افغانســتان در کشور 
تصریح کــرد: افغانســتان بیــش از چهل 
ســال درگیر جنگ اســت و آوارگی مردم 
آن به واسطه نفوذ کشــورهای خارجی در 
این ســرزمین صورت گرفته اســت و ایران 
میزبان خوبی برای مردم افغانســتان بوده 
اســت. ایران رتبه اول در مهاجران را دارد و 
به اذعان مراجع بین المللی شــرایط خوبی 
دارند هرچند خود این مجامــع به وظایف 
حمایتی خود در مــورد این مهاجرین عمل 
نکردنــد. انتظار می رود ســازمان های بین 
المللی بــه تکالیف خود عمــل کنند. البته 
دولت معطل نهادهای بیــن المللی نمانده 

است.
ســخنگوی دولت با تاکید بر اینکه ایران از 
ایجاد ثبات در افغانستان و حفظ امنیت آن 
استقبال می کند، گفت: در راستای استقبال 
از این عزیزان، رئیس جمهور دســتور ایجاد 
یک سازمان متمرکز جهت ساماندهی امور 
مهاجرین را دادند که در دســتور کار وزارت 
کشــور قرار گرفته اســت و وزارت کشور به 
صورت مستمر به دنبال ساماندهی امور این 

عزیزان هستند.
بهــادری جهرمی در رابطه با حاشــیه های 
مســابقه تیم ملــی فوتبال ایــران و لبنان 
و اقدامــات دولــت در این راســتا، تاکید 
کرد: پیــش از این ما تجربه مســابقه ملی و 
شیرینی آن را داشتیم. متأسفانه تا مشخص 
شــدن نتیجه نهایی نمی تــوان نظری داد 
اما در برنامــه ریزی و اجرای این مســابقه 
کوتاهی هایــی صورت گرفته اســت، وزیر 
کشــور مأمور به ارائه گزارش جامع در این 
زمینه شده اســت و دولت هیچ اغماضی در 
تکریم جایگاه شــهروندان علی الخصوص 

بانوان را قبول ندارد و نمی پذیرد.
وی در رابطه بــا اینکه آیا دولــت برنامه ای 
برای همراهی با پتروشیمی میان کاله دارد، 
بیان کرد: شروع و اقدام در حوزه برنامه های 
عمرانی منــوط به اخــذ مجوزهای محیط 
زیستی اســت و هر پروژه صنعتی و عمرانی 

منوط به رعایت مجوز محیط زیست است. 
تمام مســئولین محلی پروژه نام برده شده، 
تاکید داشــتند که هیچ توســعه صنعتی و 
معدنی در کشــور اتفاق نخواهد افتاد مگر 
اینکه موارد محیط زیستی در آن لحاظ شده 
باشد. وزیر کشور نیز هم زمان با کلنگ زنی 
به این موضــوع تاکید داشــتند و در همان 
جلسه سه مرتبه تاکید می کنند آغاز پروژه 

صنعتی و عمرانی منوط به اخذ مجوز است.

ارز ترجیحی حذفی نشده است
سخنگوی دولت در رابطه با برنامه مشخص 
دولت برای حــذف ارز ترجیحــی و اینکه 
نحوه هزینه کرد این ارز توسط دولت به چه 
شــکل خواهد بود، و سرنوشت تأمین دارو 
چه خواهد شــد، تصریح کرد: در خصوص 
بحث ارز ترجیحی، حذفی صورت نگرفته 
و در حال تخصیص اســت و مشکلی وجود 

ندارد.
وی ادامــه داد: پیــش از این هم در ســال 
گذشــته دولت پس از اتمام منابع از مجلس 
خواســت برای ارز ترجیحی تعیین تکلیف 
کند و در صورت نیاز منابع جایگزین معرفی 
شوند. در ســال ۱۴۰۱ هم در این خصوص 
تعیین تکلیــف صورت نگرفــت و تصمیم 

گیری در مورد آن به دولت واگذار شد.

دولت پیش از هر اقدامی مطالب را به 
اطلاع مردم خواهد رساند

بهادری جهرمــی اضافه کرد: مســأله آن 
اســت که چگونه منابع یارانــه ای توزیع 
شــود؟ نظام توزیع منابــع یارانه ای مورد 
بحث اســت نه منابع توزیــع. دولت پس 
از طراحی مســیر راه و بــاز توزیع منابع به 
اطاع عموم خواهد رســاند و پس از آن به 
مرحله اجرا خواهد رسید. دولت پیش از هر 
اقدامی مطالب را به اطــاع مردم و دانش 

پژوهان خواهد رساند.
وی در رابطــه با تصویــب بودجه ۱۴۰۱ در 
روزهای پایانی ســال و ایجاد نگرانی هایی 
پیرامون آن، خاطرنشــان کرد: سند بودجه 
چند روز پیش به دولت اباغ شــده اســت، 
البته نگارش آئین نامه هــای بودجه نیاز به 
توجه و زمان دارد. بــرای مثال در خصوص 
واردات خــودرو تــا مقدمات اجــرا فراهم 
نشود طبیعی اســت که ابهامات و اختاف 

برداشت هایی وجود داشته باشد.

منابع یارانه ای تأمین دارو افزایش 
داشته است

ســخنگوی دولت تصریــح کــرد: منابع 
یارانه ای تأمین دارو نه تنها کاهش نداشــته 

که افزایش هم داشته اســت و منابع خاص 
و مجزایی برای تأمین داروی بیماران دارای 
بیماری خاص پیش بینی شــده است تا در 
اختیار بیمار قرار گیرد و از آن سوءاستفاده 
نشــود. روش جایگزین پیشــنهادی مورد 
توجه در ســند تحول و بودجه این اســت 
که منابع به ســمت خود مصــرف کننده و 
سازمان های بیمه گر برود پس تفاوتی برای 
مصرف کننده نخواهد داشــت و صرفاً شیوه 
توزیع ایــن یارانه تغییر خواهــد کرد. البته 
هنوز آئین نامه نهایی تدوین نشده است. هر 
اقدام مرتبط با مردم پیــش از اقدام اطاع 

رسانی خواهد شد.

دولت اولویت اول خود را حفظ سلامت 
مردم می داند

بهادری جهرمی در رابطه بــا برنامه دولت 
جهــت بازگشــایی حضــوری مــدارس 
و دانشــگاه ها، اظهار کــرد: ســتاد کرونا 
ممنوعیتی جهت حضوری شــدن در سطح 
مدارس و دانشگاه ها ندارد و دولت سیزدهم 
اولویت اول خــود را حفظ ســامت مردم 
می دانــد و همچنان قصد دارد که آســیبی 
به آموزش وارد نشود. اگر ستاد کرونا منعی 
نداشته باشــد دیگر منعی نیز برای تعطیلی 
مدارس و دانشگاه ها وجود ندارد. مشکات 
جانبی ارتباطی با مسأله کرونا ندارد و ستاد 
کرونا به عنــوان متصدی امــر، منعی برای 

برگزاری حضوری نداشتند.
وی افزود: همانطور که ســفرهای نوروزی 
بــا مدیریت دلچســب بــود، بازگشــایی 
دانشــگاه ها و مدارس نیز با رعایت موارد و 

مدیریت آن دلچسب خواهد بود.
ســخنگوی دولت در رابطه بــا همت دولت 
برای تحقق کاهش فقر نسبی در کشور نیز 
گفت: فقر مطلق و خــط فقر دو مفهوم مجزا 
از هم هستند، البته برنامه های دولت در سه 
ســطح مختلف را پیش از این تشریح کردم. 
وعده رفع خــط فقر مطلق، وعــده دیروز و 
امروز نبوده و دولت گذشته قرار بود تا پایان 
سال گذشته آن را رقم بزند که ناتمام و روی 
زمین باقی مانده اســت. با همکاری خوب 
میان مراکز دولت و ســازمان های حمایتی 
حتی بخــش خصوصی، شناســایی افراد با 
جدیت در دســتور کار قرار دارد و به محض 
شناسایی مورد رســیدگی قرار می گیرند و 
سه ســطح اعامی به موازات هم پیگیری 

خواهند شد.

تحریم ایران حین مذاکرات بیانگر 
عدم صداقت طرف مقابل است

بهادری جهرمــی در رابطه بــا تحریم های 
آمریکا و پیشنهاد خروج اسم سپاه از لیست 
تحریــم و تأثیــر آن روی رونــد مذاکرات 
گفت: تحریم آن هــم حین مذاکرات نیازی 
به تبیین نــدارد و بیانگر عدم صداقت طرف 
مقابل است و این اقدامات نشان می دهد که 
با مردم ایران دشمنی وجود دارد همچنین 
جدی نبودن در پیشــبرد مذاکرات را نشان 

می دهد.
وی در رابطه با عدم افزایــش یارانه و برنامه 
دولت بــرای افزایش این میــزان و راهکار 
دولت بــرای بالا بــردن ارزش پــول ملی، 
بیان کرد: دولت در اصــاح نظام پرداخت 
یارانه ها، برنامه های خاصی را تهیه و تدوین 
کرده اســت و باید به ســمت اصاح نظام 
پرداخت حرکت کنیم تا بتواند قدرت خرید 

خود را در طول مسیر حفظ کند. 
هر چــه هدفمنــدی یارانه ها پیــش رود 
ان شــاءالله با همکاری مردم و مســئولین 
به ســمت اصاح نظام پرداخــت حرکت 

خواهیم کرد.



وزیر اقتصاد تاکید کرد
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مدیر کل دفتر سرمایه گذاری خارجی خبر داد
 دریافت اقامت ۵ ساله ایران با سرمایه گذاری

ویی  ۹۰ هزار یور
مدیر کل دفتر سرمایه گذاری خارجی گفت: مدت زمان اعطای اقامت 
به ســرمایه گذاران خارجی از سه به پنج ســال و میزان سپرده گذاری 
مورد نیاز جهت این امر، از ۲۵۰ هزار دلار به میزان ۹۰ هزار یورو کاهش 
یافت.به نقل از وزارت اقتصاد، ابوالفضل کوده ئی مدیر کل دفتر سرمایه 
گذاری خارجی سازمان ســرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و فنی 
ایران با اعام این خبر در گفتگو با شــادا و با اشــاره به تصویب پیشنهاد 
وزارت اقتصاد در هیئــت دولت در خصوص »کاهــش میزان حداقل 
سرمایه یا ســپرده« و »افزایش ســال های مجوز اقامت« برای سرمایه 
گذاران خارجــی، هدف از این مصوبه را تشــویق هر چه بیشــتر اتباع 
کشورهای خارجی و بویژه همسایه برای سرمایه گذاری در ایران اعام 

کرد.
ابوالفضل کوده ئی موضوع اقامت در کشــور میزبان )ایران( را به عنوان 
یکــی از مهم ترین موضوعات مورد توجه ســرمایه گــذاران خارجی و 
اشــخاص مرتبط با آنها ارزیابی و عنوان کرد: بر همین اســاس اصاح 
مصوبه اعطای اقامت پنج ســاله به سپرده گذاران و ســرمایه گذاران 
خارجی که قباً در ســال ۱۳۹۸ به تصویب هیئت وزیران رسیده بود، 
مجدداً در دستور کار وزارت امور اقتصادی و دارایی و متعاقباً دولت قرار 
گرفت و پــس از انجام اصاحات لازم به تصویب کمیســیون اقتصادی 

دولت و نهایتاً هیئت وزیران رسید.
وی اعام کرد: تغییرات انجام شــده در مصوبه جدید نسبت به مصوبه 
قبلی به این صورت اســت که، میزان ســپرده گذاری مورد نیاز جهت 
اعطای اقامت پنج ســاله به اتباع خارجی از ۲۵۰ هــزار دلار در مصوبه 

قبلی به میزان ۹۰ هزار یورو در مصوبه جدید کاهش یافته است.
مدیر کل دفتر ســرمایه گذاری خارجی ســازمان ســرمایه گذاری و 
کمک های اقتصــادی و فنی ایران ادامه داد: در همین راســتا، عاوه بر 
موضوع فوق، موضوع اصاح ماده ۳۵ آئین نامه اجرایی قانون تشــویق 
و حمایت ســرمایه گذاری خارجی نیز مد نظــر وزارت امور اقتصادی و 
دارایی قرار گرفت و به موجب آن، اقامت ســه ساله قابل اعطا به سرمایه 
گذاران خارجی در ایــران، )موضوع ماده ۳۵ آئین نامــه اجرایی قانون 
تشــویق و حمایت ســرمایه گذاری خارجی( از مدت ۳ سال در قانون 

مصوب ۱۳۹۸ به پنج سال اصاح و افزایش یافت.
وی تصریح کرد: بر این مبنا، فرد ســرمایه گذار، مدیران و کارشناسان 
خارجی وی و نیز مدیران و کارشناســان خارجی بنگاه های اقتصادی 
که ســرمایه خارجی در آن به کار گرفته شده باشــد، به عاوه همسر، 
فرزندان ذکور زیر ۱۸ ســال و اناث مجرد و پدر و مادر تحت تکفل آنها 

نیز، از مزایای این مصوبه برخوردار خواهند شد.
کوده ئی مخاطبــان این مصوبه هیئت دولت را کلیــه اتباع خارجی و یا 
متقاضیان خارجی اخذ اقامت پنج ســاله کشورمان اعام کرد که اقدام 
به سپرده گذاری بلند مدت در ایران کرده و با رعایت شیوه نامه مصوب 
مربوط به این آئین نامه، فرم درخواست را تکمیل و مدارک هویتی خود 

را ارائه داده باشند.

مدیر کل دفتر ســرمایه گذاری خارجی ســازمان ســرمایه گذاری و 
کمک های اقتصــادی و فنی ایران از متقاضیان خواســت، برای اطاع 
از شــیوه نامه مربوط به ســپرده گذاری و همچنین قانون و آئین نامه 
اجرایی تشویق و حمایت سرمایه گذاری خارجی و نحوه برخورداری از 
www.inves�خدمات مذکور، به پایگاه اینترنتی این سازمان به نشانی 

tiniran.ir مراجعه کنند.
کوده ئی در ادامه، اهمیت و ضرورت جذب منابع مالی خارجی به کشور 
با توجه به رقابت موجود در این زمینه بین کشــورهای منطقه )و بویژه 

همسایه( را به عنوان هدف اصلی ارائه این مصوبه عنوان کرد.

کارشناس بازار سرمایه:
اقدامات اشتباه دولت قبل زمینه ساز ریزش 

بورس در دو سال گذشته بود
 یک کارشناس بازار سرمایه گفت: ریزش شاخص بورس در سال ۱۴۰۰ 
ارتباطی به دولت فعلی نداشــت، عامل اصلی ریزش بورس تحت تاثیر 
تبلیغات کاذب دولت قبل برای ورود ســهامداران بــه این بازار صورت 

گرفت.
»علی صادقین« در پاسخ به ســوالی مبنی بر اینکه آیا ریزش رخ بورس 
در ســال ۱۴۰۰ تحت تاثیر اقدامات دولت سیزدهم بود یا خیر؟، اظهار 
داشــت: ریزش بازار ســهام در ســال ۱۴۰۰ ارتباطی به دولت فعلی 
نداشت، زیرا عامل اصلی ریزش بورس تحت تاثیر تبلیغات کاذب دولت 
قبل برای ورود مردم به بازار سرمایه بود که در نیمه نخست سال ۹۹ رخ 
داد.وی افزود: چنین اتفاقی باعث رشد حبابی شاخص بورس و افزایش 

قیمت سهام شرکت ها بیش از ارزش ذاتی آنها شد.
صادقین خاطرنشــان کــرد: ورود بی رویه ســهامداران حقیقی بدون 
آموزش و عــدم جهت دهــی بهینه بــرای ســرمایه گذاری از طریق 
صندوق های ســرمایه گذاری از دیگــر عواملی بودند که ســبب ورود 

شاخص بورس به مسیر اشتباه در معامات شد.
این کارشناس بازار ســرمایه به دیگر عامل تاثیرگذار در افت بی سابقه 
شاخص بورس در بازار ســهام اشــاره کرد و گفت: اختاف و درگیری 
برخی از اعضای هیات دولت قبل زمینه ساز ایجاد برخی از شایعات در 
راســتای وجود ناهماهنگی بین وزرا در خصوص سیاست های مرتبط 
با بازار ســرمایه شــد.وی ادامه داد: فروش بیش از حد اوراق در دولت 
دوازدهم و نیز افزایش بدون برنامه نرخ بهره بدون ریســک، باعث شد 
تا بازار سرمایه با چالش و ترس مواجه شــود که این امر منجر به ریزش 

شدید شاخص بورس در دولت قبل شد.
صادقین گفت: انتظار داریم تا از امســال شاهد شفافیت عملکرد دولت 
سیزدهم در حوزه بازار ســرمایه، به ویژه در توسعه معامات این بازار به 
عنوان نماد اصلــی تامین مالی بنگاه ها و نیز افزایش عمق بیشــتر بازار 
باشیم.این کارشناس بازار ســرمایه حذف قیمت گذاری دستوری را به 
عنوان اقدامی موفق در دولت ســیزدهم عنوان کرد و گفت: مهم ترین 
اثر حذف قیمت گذاری دســتوری، حذف رانت و قاچاق اســت و سبب 

قیمت گذاری شفاف در بازار خواهد شد.
وی اظهار داشــت: این اتفاق به طور حتم منجر به توسعه بازارسرمایه، 
افزایش حضور ســرمایه گذاران واقعی د ر بازار و کشف عادلانه نرخ ها بر 
پایه عرضه و تقاضا خواهد شــد.صادقین خاطرنشان کرد: در بعد کان، 
حذف قیمت گذاری دستوری منجر به بهبود تولید و برنامه ریزی بهتر 

برای سرمایه گذاری  بنگاه ها می شود.
این کارشــناس بازار ســرمایه ادامه داد: با چنین اقدامی انتقال سود از 
سوی دلالان و واسطه گران به سمت تولید کننده می رود که این مساله 

خود باعث رونق تولید و سرمایه گذ اری خواهد شد.

بازار

محمدحسین سیف اللهی مقدم  وزیر امور 
اقتصادی و دارایی از اجرای آزمایشی نظارت 
ادارات کل استانی این وزارتخانه بر عملکرد 

بانک های دولتی در سطح کشور خبر داد.
به گزارش شــبکه اخبار اقتصادی و دارایی 
ایران )شــادا(، دکتر سید احسان خاندوزی 
طی سخنانی در جلســه وبیناری با مدیران 
کل امور اقتصــادی و دارایی اســتان های 
وزارت اقتصاد، با قدردانی از عملکرد معاونت 
توسعه مدیریت و منابع وزارتخانه به جهت 
به سرانجام رســاندن فرآیند انتصابات این 
ادارات کل، اظهار داشت: ما موفق شدیم، در 
همان مهلت مدنظر رئیس جمهور، با رعایت 
شــرایط و طی مقدمات قانونی و هماهنگی 
لازم با مقامات استانی، یکی از منظم ترین، 
قاعده مندترین و منضبــط ترین فرآیندها 
در زمینه تحولات استانی و انتصابات را طی 
کنیم و توانســتیم کارنامه ای داشته باشیم 
که به جهت کارآمدی و تخصص از یکســو 
و همگرایی با سیاســت های دولت از سوی 

دیگر، کاماً نمره قبولی می گیرد.
وی اظهار داشــت: امیدوارم این نوسازی در 
سطح مدیران کل استان ها با همین منطق 
تخصص و تعهد و شــعار تحولــی که دولت 
سیزدهم در ســرلوحه برنامه های خودش 
قرار داده، پیش بــرود و بتواند کمک کند، 
سرعت پیشبرد امور، نسبت به سال گذشته 

افزایش بیابد.
وزیر اقتصاد خطاب به مدیران کل اســتانی 
این وزارتخانه گفت: در سال ۱۴۰۱ ما و همه 
دوســتان، متعهد به این هستیم که مبتنی 
بر یــک نقشــه راه، ادامه فعالیــت بدهیم؛ 
یعنی همکاری ما، حــول برنامه راهبردی 
وزارتخانه تداوم خواهد یافت که از ســوی 
معاونت توســعه مدیریت و منابع وزارتخانه 
به ادارات کل اســتانی اباغ شده و شما نیز 
باید تا پایان فروردین ماه، برش استانی خود 

را تهیه و به ستاد ارائه دهید.
خاندوزی با اشاره به تاش خود و همکاران 
در جلســات پیــش از نوروز امســال برای 
تدوین برنامه راهبــردی وزارت اقتصاد به 
شــکل برنامه ای عملیاتی و کامــاً ناظر بر 
خروجی؛ اظهار داشت: من بخش زیادی از 
پیشنهادات اجرایی در برنامه را حذف کردم 
به این جهت که معتقد بودم وظایف روتین 
و متعارفی هســتند که حتماً باید وزارتخانه 
و زیرمجموعه ها، آنها را به نحو احسن انجام 

دهند.
وی تصریح کــرد: آنچــه که وجــه تمایز 
محسوب می شــود و ما آن شــاخص را به 
عنوان شاقول و تراز مدیریت و هنر مدیریتی 
می شناســیم، تمرکز بر برخــی محورهای 
ویژه و عملکردهای جدید و تحولی اســت 
که امیدوارم دوســتان آنها را جدی بگیرند 
چون ما در پایان هر فصل، عملکرد تمام ۳۱ 
استان خود را بر پایه همان شاخص ها مورد 

ارزیابی قرار خواهیم داد.
وزیر اقتصاد با بیان اینکه برنامه راهبردی، 
تنها یک جزوه وزیــن جهت خاک خوردن 
در قفسه و به منظور ارائه آن به مقامات بالا 

دست نیســت، تصریح کرد: خواسته من از 
شما این است که برنامه راهبردی ۱۴۰۱ را 
به عنوان دستورالعمل مورد توافق و اجماع 
در سطح کل وزارتخانه و مصداق آن چیزی 
در نظر بگیرند که قرار اســت عملکرد آنها 
بر مبنای دوری و نزدیکی با آن ســنجیده 

شود.
خانــدوزی در بخــش دیگری از ســخنان 
خود با اشــاره به تاش های شــخص وی و 
معاونان ســتادی برای ارتقا جایگاه وزارت 
اقتصاد در نقش آفرینی، تصمیم ســازی و 
سیاستگذاری ها در ســتاد اقتصادی دولت 
و بیان اینکه متأســفانه این وزارتخانه برای 
مدتی، از جایگاه اصلی خــود فاصله گرفته 
بود اظهار داشــت: شــما هم باید به نحوی 
تاش و رفتار کنید کــه در مرکز برنامه های 

منطقه ای و استانی، نقش آفرین باشید.
وی با پذیرش برخی محدودیت های ادارات 
کل اســتانی در ایفای نقش خود به عنوان 
نماینــده وزارت اقتصاد، اظهار داشــت: در 
عین حال تأکید اساســی من، بــا توجه به 
اینکه امســال، عماً اولین سال شروع بکار 
دولت سیزدهم محســوب می شود و با یک 
چشم انداز سه ساله می شــود، درباره نقشه 
توسعه ای اســتان ها، حرف های جدی زد، 
این است که برنامه های توسعه استانی باید 
متأثر از جهت گیری و تولید محتوای شــما 

صورت بگیرد.
وزیر اقتصاد ادامه داد: خواســته دیگر من از 
شما این است که عملکردتان باید در سطح 
اثر گذاری بر بالاترین مقامات استان باشد؛ 
به این معنی کــه آنقدر خروجــی محتوا و 
کیفیــت مطالب، جهت گیــری و تعامات 
شــخصی شــما خوب باشــد که آرام آرام 
استاندار احســاس کند، اساساً در جلسات 
مهم اســتان نباید هیچ تصمیــم اقتصادی 
جدی بدون شــنیدن نظرات و برنامه های 
اداره کل امور اقتصادی و دارایی اتخاذ شود 
و بخشــی از مســئولیت طراحی کار را به او 

بسپارد.

وی متذکر شــد: البته این اصاً به آن معنا 
نیســت که شــما در اســتان باید به همه 
پیشنهادات و همه دستگاه ها اعام موافقت 

و همراهی کنید تا مورد توجه قرار بگیرید.
وزیــر اقتصاد با تأکیــد بر پرهیــز مدیران 
اســتانی از تعصبــات قومــی، منطقه ای، 
دســتگاهی و سیاســی از آنان خواست به 
نحوی جریان درآمد و هزینه های استان را 
جهت گیری و تنظیم کنند که خروجی آن، 
افزایش تولید، اشتغال، رفاه و درآمد استان 

و منطقه باشد.
خاندوزی در بخش دیگری از سخنان خود 
تســهیل صدور مجوزها را پروژه شماره یک 
وزارت اقتصاد خواند که توانســت همکاری 
بخش بســیار زیادی از دســتگاه ها را جلب 
کند.وی این پروژه را شروع یک تحول مهم 
خواند و گفت: ما در میانه این راه هســتیم 
و شــما باید تاش کنید در استان خودتان 
چراغ تســهیل مجوزها را روشن نگاه دارید 
چرا که این یکــی از اولویت های اصلی ما در 

سال ۱۴۰۱ است.
وزیر اقتصاد تصریح کرد: من بر این عقیده ام 
که مدیران کل اقتصادی استان ها باید نقش 
مدعی العموم فعالان اقتصادی استان خود 
را ایفا کنند و آنجا که حق فعال اقتصادی در 
هر رشــته ای زیر پا گذاشته می شود، مدافع 

او باشند.
خاندوزی دفاع از حقــوق فعالان اقتصادی 
در اســتان را، حرکتی امید بخش و تحرک 
آفرین خواند و تأکید کرد: حرکت شــما در 
این مســیر باید به گونه ای باشد یک پیام و 
صــدای یکپارچه به جامعه منتقل شــود و 
این حس انتقال یابد کــه مجموعه وزارت 
اقتصــاد، یکپارچه در احقــاق حق فعالان 

اقتصادی ایفای نقش می کند.
وی تصریح کرد: هر جایــی که مدیران کل 
استانی احســاس کردند نیاز اســت که از 
اهرم هــای دیگری بــرای دفــاع از حقوق 
فعالان اقتصادی استفاده کنند؛ به ما منتقل 
کنند تا اگر نیاز به گفتگو و رایزنی با ســایر 

دستگاه ها و نهادها وجود دارد؛ انجام دهیم.
وزیر اقتصاد در ادامه ســخنان خود با تأکید 
بر ضــرورت دسترســی مدیــران کل امور 
اقتصادی و دارایی اســتان بــه اطاعات در 
زمینــه برنامه های پیش رو و نیــز داده ها و 
اطاعات عملکردی اســتان متبوع خود در 
حوزه های مختلف، گفــت: ما این موضوع را 
بطور رسمی به سایر دســتگاه ها و مدیران 

اعام خواهیم کرد.
خاندوزی با اشــاره به موضوع مولد سازی 
امــوال دولت بــه عنوان معضلــی جدی و 
دردی کهنه، اظهار داشت: هر چند در نیمه 
دوم ســال ۱۴۰۰ و اصولاً کل سال گذشته؛ 
در مقایسه با ســال ۱۳۹۹ با فاصله خوبی؛ 
شاهد افزایش فروش اموال مازاد بودیم اما 
این اصاً با هدفگذاری ما تناســب نداشت؛ 
گر چــه باید پذیرفــت که بخشــی از این 
موضوع اصاً در حوزه اختیارات ما و شــما 

نیست.
وی افزود: بــرای حل این مشــکل، پیش 
نویســی آمــاده کرده ایــم که در ســتاد 
اقتصادی دولت مطرح شــد؛ همچنین با 
رؤسای دو قوه مقننه و قضائیه هم جلسات 
مســتقلی برگزار کــرده ایم بــرای اینکه 
بتوانیم با اختیارات بیشــتری در موضوع 
مولد سازی و فروش اموال مازاد ورود کنیم 
و انشاالله اگر بتوانیم این مجوز را در همین 
ماه های ابتدای امسال اخذ کنیم؛ آن وقت 
همت و پیگیری شما در ســطح استان ها 
خیلی به ما کمک خواهــد کرد تا خروجی 
قابل دفاعی در ســال ۱۴۰۱ در این زمینه 

داشته باشیم.
وزیر اقتصاد با اشاره به بازگشت درآمدهای 
ناشی از مولد سازی اموال به خود استان ها 
برای اســتفاده در پروژه های عمرانی، ابراز 
امیدواری کــرد، انگیزه های اســتانی هم 
برای تســریع در فروش اموال مــازاد بکار 

بیاید.
خاندوزی در بخش دیگری از سخنان خود 
با تأکید بر بعُد نظارتــی عملکرد ادارات کل 

اســتانی وزارت اقتصاد گفت: ما یک محور 
جدیدی را در ششــم فروردین مــاه اباغ 
کردیم که در شــش ماهه اول امسال بطور 
آزمایشی در هفت اســتان به اجرا در خواهد 
آمد و در این استان ها، دفاتری برای نظارت 
بر حوزه پولی و بانکی ایجاد خواهد شد تا ما 
بتوانیم عملکرد بانک های دولتی اســتان را 
نیز توسط ادارات کل اســتانی خود رصد و 

تحلیل کنیم.
وی با اعام تســری این طرح در شش ماهه 
دوم سال به بقیه اســتان ها گفت: باید آرام 
آرام نقــش نظارتی وزارت اقتصــاد بر لایه 
بانکی را در ســطح اســتان ها احیا کنیم و 
بتوانیم اگر سو جریانی هست و اگر سپرده ها 
در قالــب تســهیات در بیرون اســتان ها 
اســتفاده می شــود، اگر انحرافی به سمت 
فعالیت های غیــر مولد یا ســوءمدیریتی 
وجــود دارد، اولین ســیگنال ها را از طریق 
حسگرهای اســتانی وزارت اقتصاد دریافت 

کنیم.
وزیر اقتصاد در خصوص وصول درآمدهای 
استانی نیز گفت: شما به عنوان نمایندگان 
وزارت اقتصاد در اســتان ها باید بدانید که 
در درجه اول، تمرکز ما بــر وصول معوقات 
مالیاتی است و باید در ســال جدید پرونده 
معوقات مالیاتی از ســال ۱۳۹۷ تا ۱۳۹۹ و 
ما قبل آن را ببندیم، چون بروز این پدیده و 
ماندگاری آن، عاوه بر دامن زدن به فســاد؛ 
موجب کاهش درآمدهــای دولت و نیز زیر 
ســوال بردن اقتدار ســازمان امور مالیاتی 

شده است. 
خاندوزی با طــرح درخواســت از مدیران 
کل اســتانی وزارت اقتصاد برای اســتفاده 
از اختیــارات تفویــض شــده به خــود در 
زمینه اســتمهال و تقســیط مالیات تولید 
کنندگان به منظور حمایــت از آنها گفت: 
باید نهایــت دقت را به خــرج دهیم تا فقط 
تعداد معدودی از تولیدکنندگان واقعی در 

استان ها از این امکان بهره مند شوند.
وی با انتقــاد از عدم اســتفاده صحیح از 
اطاعات مالی و بانکی در سطح استان ها 
برای شناســایی فراریــان مالیاتی گفت: 
از رئیس ســازمان امور مالیاتی خواسته 
ام که دسترسی های بیشــتری به ادارات 
کل اســتانی بدهند تا شــما بهتر بتوانید 
با تحلیــل داده هــا؛ فراریــان مالیاتی و 
مؤدیــان جدید را شناســایی کنید.وزیر 
اقتصاد در بخش دیگری از ســخنان خود 
با تأکید بــر ضرورت تاش در راســتای 
تحقق شعار »ســال تولید، دانش بنیان و 
اشتغال آفرین« که از ســوی مقام معظم 
رهبری نام گذاری شــده اســت، تصریح 
کرد: اهداف ذکر شده در این شعار، اگر از 
کانال برنامه ها و اراده شــما و مدیران کل 
همتراز عبور نکند، قابلیت تحقق نخواهد 
داشــت و این امر، خــود می تواند موجب 

یأس اجتماعی نیز بشود.
وی تاش جدی در مســیر تحقق این شعار 
را وظیفه شــرعی و قانونی بدنه وزارتخانه و 

ادارات کل استانی آن خواند.

آنان که بازار گوشت را در اختیار دارند، عامل نابسامانی های اخیر

باوجود واردات، چرا گوشت ارزان نمی شود؟
مهربانو مهدوی  علی رغم واردات گوشت 
قرمز و کاهش شــدید تقاضا برای این کالا، 
قیمت آن در بازار کاهــش نیافته و فعالان 
می گویند اتفاقاتــی که ســال ۹۷ در بازار 

گوشت رخ داد، در حال تکرار است.
گوشــت قرمز از هفته های پایانی پاییز سال 
گذشــته روند افزایشــی گرفت، به دنبال 
این اتفاق دولت که اواســط آبان ماه مجوز 
صادرات ۳۵۰ هــزار رأس دام از کشــور را 
صادر کرده بــود، صــادرات را متوقف کرد. 
)جزئیات بیشتر را اینجا بخوانید( با این حال 
نه تنها شــرایط بازار متعادل نشد بلکه روند 
صعودی قیمت های ادامــه یافت به طوری 
که در بهمن ماه قیمت لاشه گوسفند درب 
مغازه به حدود ۱۴۲ تــا ۱۴۶ تومان، قیمت 
در شعب عمده فروشی به ۱۳۶ هزار تومان، 
ران گوســاله به حدود ۱۸۰ هــزار تومان، 
سردست گوساله به ۱۷۰ هزار تومان، فیله 
گوساله به ۳۳۰ هزار تومان، راسته گوساله 
به ۱۸۰ هزار تومان، ران گوســفند به ۱۸۴ 
هزار تومان، سردست گوسفند به ۱۸۰ هزار 
تومان، گردن گوسفند به ۱۴۲ هزار تومان و 
راسته مغز بی استخوان گوسفندی به ۲۹۰ 
هزار تومان رسید. )جزئیات بیشتر را اینجا 
بخوانید( به دنبال این اتفاقات صادرات دام 
از کشور در ۲ اســفند ۱۴۰۰ رسماً ممنوع 

شد. 
در نامه عباس عسکرزاده معاون وزیر جهاد 
کشــاورزی در نامه ای به مدیرعامل شرکت 
سهامی پشــتیبانی امور دام کشــور آمده 
بود: قرارگاه امنیت غذایی، دستور فرمائید 
ضمــن توقف صــدور مجوز صــادرات دام 

ســبک و ســنگین، با قید فوریت نسبت به 
خرید باقیمانده دام های سبک صادراتی که 
مجوز صادرات آنها توســط مباشران تعیین 
شده توسط آن شرکت در سال جاری صادر 
شده اقدام و نتیجه به این معاونت منعکس 
شود. شایان ذکر است این اباغیه شامل آن 
دسته از دام هایی که حتی مراحل تشریفات 
صــادرات از جمله صدور گواهــی قرنطینه 
لاتین آنها انجام شــده و در محل گمرکات 
خروجی در انتظار تأیید سیستمی نماینده 
وزارت متبوع در سامانه epl گمرک هستند 

نیز می گردد.

واردات هم کمکی به شرایط بازار نکرد
در نهایــت نیز در ۱۷ اســفند ۱۴۰۰ دولت 
دستور به واردات گوشــت قرمز داد. در این 
راســتا عباس عســکرزاده معاون توســعه 
بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی در نامه ای 
به محســن ســامی، مدیرعامل شــرکت 
پشتیبانی امور دام خواستار واردات گوشت 

گرم گوسفندی تا سقف ۱۰ هزار تن شد.
در متن این نامه که به طــور اختصاصی در 
اختیار خبرنگار مهر قــرار گرفت آمده بود: 
بــا توجه بــه افزایش قیمت گوشــت قرمز 
بویژه گوشــت گوسفندی در ســطح بازار و 
به جهت تنظیم بازار ایام پایانی ســال، ایام 
نوروز و مــاه مبارک رمضان، خواهشــمند 
اســت مقــرر نمائید نســبت بــه واردات 
گوشت گرم گوســفندی توسط آن شرکت 
و یا با اســتفاده از ظرفیت مباشرین بخش 
خصوصی تا سقف ۱۰ هزار تن در اسرع وقت 
اقدام لازم مبذول گردد. فرایندهای مربوط 

به تخصیص اعتبار و تعییــن قیمت عرضه 
در بــازار، در چارچوب ضوابــط و مقررات 

پیگیری شود. 
این اتفاق در کنار کاهش شدید قدرت خرید 
مردم منجر به کاهش تقاضا برای گوشــت 
قرمز و رکود بازار شــده اما همچنان گوشت 
قرمز گران اســت و اتفاقــات رخ داده تأثیر 
چندانی بر قیمت این کالا نداشــته و قیمت 
این کالا همچنان حــدود ۲۰۰ هزار تومان 
در هر کیلوگرم اســت. به طوری که برخی 
کارشناســان مباحث مطرح شده مبنی بر 
مازاد دام را رد می کنند و خواســتار راستی 

آزمایی آمار تولید هستند.

اتفاقات سال ۹7 در بازار گوشت تکرار 
می شود!

در همین زمینه افشین صدر دادرس درباره 
اتفاقات اخیر بــازار گوشــت و اینکه گفته 
می شــود با مازاد دام مواجه هستیم و تقاضا 
برای گوشت بسیار کاهش یافته اما در عین 
حال قیمت این کالا همچنان روند صعودی 
دارد، گفت: اتفاقات سال ۹۷ در بازار گوشت 

در حال تکرار است.
مدیرعامل اتحادیه دام ســبک توضیح داد: 
از اواخر سال ۹۶ نیز شاهد بودیم که قیمت 
گوشت روند افزایشــی گرفت و این روند در 
ســال ۹۷ نیز ادامه یافت و قیمت گوشــت 
به طور سرســام آوری بالا رفــت، آن زمان 
مســئولان وزارت جهاد کشــاورزی وعده 
دادند که با ورود دام عشایر و بره های متولد 
شده در اســفندماه به بازار، همه چیز حالت 
تعادل خواهد گرفت اما در شــهریور ۹۷ که 

این بره ها هم وارد بازار شــدند تغییری در 
شرایط ایجاد نشد و قیمت ها کاهش نیافت.

دادرس اضافه کــرد: دولت بــرای کنترل 
قیمت هــا از فروردیــن ۹۷ واردات را آغاز 
کرد و تا آخر ســال نیز ایــن کار را ادامه داد 
اما قیمت ها تعدیل نشــد و بــازار به حالت 
عادی برنگشت، چون کسانی که منافعشان 
در خطر بود اجــازه نمی دادند که این اتفاق 

بیفتد.

آنان که بازار گوشت را در اختیار دارند، 
عامل نابسامانی های اخیر هستند

وی با تاکید بــر اینکه در حــال حاضر نیز 
مصرف گوشــت قرمــز در کشــور کاهش 
چشمگیری داشــته اســت، گفت: تفاوت 
قیمت دام زنده و گوشــت قرمز نیز بســیار 
چشــمگیر اســت به طوری کــه میانگین 

قیمت دام زنده حدود ۷۰ هزار تومان است 
و بــا قیمت های گزاف گوشــت در مغازه ها 

مغایرت زیادی دارد.
دادرس درباره اینکه چه کســانی به دنبال 
واردات هســتند و اجازه نمی دهنــد بازار 
مدیریت شــود؟، افزود: کســانی که بازار 
گوشــت را در اختیار دارند، مــا در بهمن و 
اســفند ۱۴۰۰ نیز در این زمینه هشــدار 
دادیم و به مسئولان بارها گفتیم که عده ای 
قیمت گوشــت را بی رویه بالا می برند تا به 
فکر واردات بیفتید اما متأســفانه کسی به 
این هشدارها توجه نکرد، اگر نه همان زمان 
می شد جلوی افزایش قیمت را گرفت و بازار 
را کنترل کرد ضمن اینکه دولت خواسته یا 
ناخواســته با این افراد همراه و مانع کسانی 
شــده که به هر طریقی می توانند در شرایط 

نابسامان بازار تأثیر مثبتی داشته باشند.



معاون وزیر صمت تاکید کرد

حمایت حتمی از تولید با حذف قطعات یدکی تقلبی و بی کیفیت از بازار

 اظهارات ضد و نقیض تمامی ندارد!

و سایه ناهماهنگی بر سر واردات خودر

صنعت
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 اساس تولید در چادرملو، تکیه بر دانش  
وز است ر

مدیر عامل شرکت معدنی و صنعتی چادرملو در نخستین جلسات 
کاری خود در ســال جدیــد و دیدار بــا پرســنل در مجتمع های 
معدنی و صنعتی در گفت گویی با ما  با اشــاره به نام گذاری امسال 
از ســوی مقام معظم رهبری به عنوان ســال  )تولید، دانش بنیان و 
اشــتغال آفرین( گفت : شــرکت معدنــی و صنعتــی چادرملو از 
پیشــگامان ورود به عرصه بومی ســازی در فرآیند تولید از معدن تا 
فولاد و از نخســتین شرکتهایی است که  در ســالهای اخیر، داخلی 
ســازی قطعات و تجهیزات مورد نیاز خود را با تکیــه بر خاقیت و 
توانمندی صنعتگران داخلی و شرکتهای دانش بنیان  به طور جدی 
دنبال کرده و در این راســتا ســرمایه گذاری های عظیمی نیز انجام 

داده است .
مهندس تقــی زاده از مهم ترین اقدامات چادرملو در ســال گذشــته 
را تاســیس مرکز نوآوری ، تحقیق و توســعه چادرملو در برج فناوری و 
نوآوری دانشگاه صنعتی امیر کبیر عنوان کرد و گفت: با این اقدام  عماً  
راه را برای بروز و ظهور خاقیت جوانان مســتعد و تحصیل کرده و نیز 
همکاری تنگاتنگ با مراکز علمی و دانش بنیان را هموار ساختیم چون 
اعتقاد داریم این همکاری دانشــگاه با صنعت، گام عملی و بزرگی است 
برای نزدیک کردن نگرش های آکادمیک و خاق با نگرش های صنعتی 
و تولیدی، کــه می تواند تحــولات عظیمی را در بســتر مراکز علمی و 

تولیدی کشور به ارمغان آورد.
 وی افــزود:  چادرملــو بعنوان شــرکت پیشــتاز در تاش اســت  
هوشمندسازی خطوط تولید و گســترش فناوری نوظهور همچون 
پردازشــگرهای کان داده ها، هوشمندسازی ســامانه ها و فرآیند 
مواد پیشرفته در ســاختار تولیدی شــرکت  را  بعنوان رسالتی در 
جامعه تولیدی و علمی کشــور پیاده ســازی نماید و از شرکت های 
دانش بنیان کــه در عرصه بومی ســازی قطعات خاص در کشــور 
فعالیت می کنند با اختصاص تســهیات  ویژه حمایت لازم را بعمل 

می آورد . 
مدیر عامل چادرملو همچنین انعقاد قرارداد با شرکت فولاد اسفراین، 
برای بومی ســازی رولر های تجهیز HPGR کــه در واحد خردایش 
کنسانتره مورد اســتفاده و نیازمند برخورداری از دانش بالایی  است  
را از جمله گام های عملی در جهت بهره گیــری از دانش فنی داخلی 
عنوان کرد و گفت:  با قبول تمامی ریســک های آن سرمایه گذاری در 
این زمینه را آغاز کردیم و  امیدواریم این قــرارداد که ارزش آن ده ها 
میلیارد تومان اســت امسال به نتیجه برســد و در فرآیند تولید به کار 

گرفته شود.
وی افزود: یکی دیگر از قراردادهای مهم چادرملو در ســال گذشــته با 
شــرکت صنایع مس باهنر جهت ســاخت باس تیوب های مسی است 
که در ترانسفورماتور کوره قوس الکتریک و کوره پاتیلی فولاد سازی از 
آن استفاده می شود و ســاخت این قطعه در این سایز برای اولین بار در 

کشور انجام می شود.
مهندس تقی زاده در ادامه این مصاحبــه گفت: تا کنون بالغ بر ۳۰ هزار 
قطعه صنعتی در چادرملو بومی سازی شده است  به طوریکه در بخش 
کنسانتره ســازی بالای ۹۰ درصد قطعات و تجهیزات ســاخت داخل 
است ، در کارخانه گندله سازی بالای ۹۵ درصد بومی  سازی شده است 
، در کارخانه فولادســازی بالای ۸۰ درصد قطعات بومی سازی شده و 
در کارخانه احیای مستقیم که هنوز نوپا اســت و دو سال است که بهره 
برداری از آن آغاز گردیده است حدود ۷۰ درصد  قطعات و تجهیزات آن 

بومی سازی شده است .
 مهندس تقی زاده تاکید کــرد: ما در بخش مکانیــکال نزدیک به ۸۵ 
درصد از قطعــات و تجهیزات را بومی ســازی کرده ایم که پیشــرفت 
قابل قبولی اســت و به جرات می توان گفت که در کارخانه کنســانتره 
و گندله ســازی به صورت انگشت شــمار قطعاتی هســتند که هنوز 

داخلی سازی نشده اند.
وی افزود:  در نتیجه این رویکرد زیر بنایی توانستیم عاوه بر جلو گیری 
از خروج و صرفه جویی ۲۰ میلیون یــورو ارز،  زمینه ارتقای دانش فنی 

متخصصان داخلی را نیز فراهم کنیم . 
مدیر عامل چادرملو عمده دلیل مکانیکال بودن قطعات ساخت داخل 

را ضعف در دانش تولید تجهیزات ابزار دقیق عنوان کرد و افزود: 
تجهیــزات ابزار دقیــق از صنایع هایتــک در جهان به شــمار می رود 
و فنــاوری تولید بخشــی از قطعات آن انحصــاراً در اختیــار برخی از 
شرکت های بزرگ جهان قرار دارد.  از طرفی ساخت و تولید برخی از این 
تجهیزات با ریسک بالایی همراه است و نیازمند سرمایه گذاری  بالایی 
اســت،  با این وجود  تعدادی از شــرکت های دانش بنیان با ورود به این 
عرصه توانسته اند ساخت قطعاتی همچون سطح سنج و لول سنج را در 

داخل کشور آغاز کنند.

وزیر ارتباطات خبر داد
 خبرهای خوشی درباره پرتاب ماهواره

 در راه است
وزیر ارتباطات در خصــوص پرتاب ماهواره های ایرانی گفت: امســال 

خبرهای خوشی در مورد پرتاب ماهواره های ایرانی خواهیم داشت.

عیســی زارع پور در خصوص برنامه های مربوط به پرتاب ماهواره های 
ایرانی در وزارت ارتباطات گفت: یکی از آخرین مصوباتی که در شورای 
عالی فضایی داشــتیم این بود که در ســال ۱۴۰۱ ما فنــاوری پرتاب 

ماهواره در لایه لئو را به تثبیت برسانیم.
وی تاکید کرد: بیشــتر این ماهواره های ایرانی برای لایه لئو هستند و 
در صورت تثبیت فناوری پرتاب ماهواره در لایــه لئو این امکان فراهم 

می شود.
وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات در پاســخ به ســوالی درباره توانایی 
کشــور در زمینه تولید پرتابگر افزود: اگر فناوری پرتاب ماهواره در لایه 

لئو تثبیت شود می توانیم تمام این ماهواره ها را در مدار قرار بدهیم.
به گفته وی، مشــکل و گلوگاه اصلی پرتاب ماهواره در کشور ما پرتابگر 

است که فناوری آن باید تثبیت شود.
زارع پور با بیان اینکه همکاران در بخش های مرتبط با پرتابگر شــبانه 
روزی تاش می کند تا به این هدف دست پیدا کنند و پرتاب ماهواره را 
با استفاده از پرتابگر داخلی داشته باشیم، عنوان کرد: خبرهای خوشی 
در حوزه پرتاب ماهواره های ایرانی خواهید شــنید و در تاش هستیم 

که سال جاری این اتفاق بیافتد.
وی در پاســخ به تعداد پرتاب ماهواره در ســال جدید گفت: به صورت 

دقیق نمی توان تعداد پرتاب ماهواره ها را مشخص کرد.
وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات گفت: برنامه ریزی ما این اســت 
که پرتاب ماهواره امســال محقق شــود و به فضل الهی این اتفاق 

خواهد افتاد.

تولید

وزیر جهادکشــاورزی گفت: در بحث امنیت غذایی و 
تامین نهاده های دامی و کالاهای اساســی در کشــور 
هیچ مشــکلی نداریم و ذخائر اســتراتژیک در شرایط 

بسیار مطلوبی قرار دارند.
محمدجــواد ســاداتی نژاد وزیر جهاد کشــاورزی در 
گفت وگویی، درباره برخی خبرها مبنی براینکه جنگ 
میان روسیه و اکراین موجب کاهش امنیت غذایی در 
دنیا از جمله ایران می شــود، گفت: ما در بحث امنیت 

غذایی و تامین نهاده هــای دامی و کالاهای 
اساسی در کشــور هیچ مشــکلی نداریم و 
ذخائر استراتژیک در شرایط بسیار مطلوبی 

قرار دارد.
وی ادامه داد: براین اســاس مــردم عزیز در 
شــرایط کنونی هیچ دغدغه ای برای تامین 
کالاهای اساســی از جمله غات و روغن در 

کشور نداشته باشند و آرامش در این حوزه برقرار است. 

وزیر جهاد کشاورزی همچنین در خصوص 
برخــی مطالــب مطروحه مبنــی براینکه 
با توجه به کمبــود تامین گنــدم در برخی 
کشــورهای همجوار از جمله ترکیه امکان 
قاچاق گندم از ایران به این کشــورها وجود 
دارد، اظهار کــرد: یکی از دلایــل افزایش 
قیمــت خرید تضمینــی گندم در کشــور 
این بود که کشــاورزان عزیز ما بــدون دغدغه بتوانند 

محصول گندم خود را تحویل دهند تا امنیت غذایی و 
معیشت مردم تامین شود.

ساداتی نژاد تاکید کرد: از شــروع برداشت گندم که در 
استان سیستان و بلوچستان آغاز شده، غیور مردان این 
خطه گندم خــود را به دولت تحویــل داده اند و اکنون 
این فرایند به خوبی در حال پیشرفت است و با اولویت 
پرداخت پول گندمــکاران انجام خواهد شــد و هیچ 

مشکلی نیز در این زمینه وجود ندارد.

وزیر

سمیه رسولی  پیشینه ممنوعیت واردات 
خودرو به ســال ۹۷ و مصوبه ســران قوا بر 
می گردد و در صورت عدم تمدید از ســوی 
این شــورا، دیگر قانون یا مصوبــه ای برای 
ممنوع بــودن واردات خودرو وجود نخواهد 

داشت.
 عدم پیــش بینی پذیری بــودن موضوعی 
اســت که ناشــی از ناهماهنگی متولیان و 
اخذ تصمیمات یک شبه بوده و به قدری در 
اقتصاد ایران عمق پیدا کرده که حالا تبدیل 
به یک رسم و ســنت بین سیاســتمداران 
شده است و بســیار عادی به نظر می رسد؛ 
در همین رابطه باید به وضعیت اســفناک 
آزادســازی یا ممنوعیــت واردات خودرو 

اشاره کرد.
پیشــینه ممنوعیت واردات خودرو به سال 
۹۷ بر می گردد؛ زمانی کــه آمریکا از برجام 
خارج شد و شــورای هماهنگی سران قوا به 
منظور صرفه جویی ارزی، واردات فهرستی 
از اقام مختلــف را ممنوع اعــام کرد که 
خودرو نیز در همین فهرســت قرار داشت. 
عمر مصوبه ســران قوا ۴ ســاله بــوده و در 

خرداد امسال به پایان می رسد.
در این بین با توجه به آشــفته بازار خودرو 
و عدم پاســخ دهی مناســب به تقاضاهای 
موجود که طبــق گفته وزیــر صمت ۱.۵ 
میلیون دستگاه در ســال است، مجلس به 
موضوع آزادســازی واردات خــودرو ورود 
کــرد. در همین راســتا طرح ســاماندهی 
صنعت خودرو نخســتین بار در خردادماه 
۱۳۹۸ و در مجلس دهم به تصویب رســید. 
شــورای نگهبان این طــرح را در خردادماه 
۱۳۹۹ به دلیل مغایرت بــا بندهای »۸« و 
»۹« سیاســت های کلی اقتصاد مقاومتی و 
نیز بند »۷« سیاســت های کلی تولید ملی، 
حمایت از کار و سرمایه ایرانی، با اصل صد و 

دهم رد کرد.
در ادامه اما مجلســی ها اصرار بر آزادسازی 
واردات داشــته و پــس از بررســی و رفع 
ایرادات مدنظر، طرح را در اواخر شــهریور 
۱۴۰۰ بــا رأی بــالا تصویب و به شــورای 
نگهبان ارســال کردند که مجدد از ســوی 
شــورای نگهبان رد و به مجلس بازگردانده 

شد.
مجدد پس از اصاح و ارســال طرح از سوی 
مجلــس به شــورای نگهبــان، ۱۳ آذر ماه 
طحان نظیف ســخنگوی شــورای نگهبان 

اعام کــرد کــه »ابهامات از نظــر اعضای 
شورای نگهبان برطرف شده است و شورای 
نگهبان نســبت به این طرح هیــچ ایراد یا 

ابهامی ندارد.«
با این حال پــس از چند روز، این شــورا با 
اســتناد به نامه رئیس هیــأت عالی نظارت 
مجمــع تشــخیص مصلحت نظــام، طرح 
مجلس را مغایر با بند ۷ سیاســت های کلی 
تولید ملی و همچنین بند ۹ سیاســت های 
کلی اقتصاد مقاومتی تشخیص داده و طرح 

را مجدد به مجلس بازگرداند.

اظهارات ضد و نقیض تمامی ندارد!
اما این پایان ماجرا نبــود و با توجه به تاکید 
نمایندگان به واردات خودرو، مقرر شــد که 
موضوع واردات ۷۰ هزار دستگاه خودروی 
ســواری در قالب بودجه گنجانده شده و از 
طریق بودجه تبدیل به قانون شــود. با این 
حال در ســکوت خبــری، بنــد مربوط به 
واردات خودروهای سواری از بودجه حذف 

شد.
ابتدا برخــی از نماینــدگان از این موضوع 
اظهار بــی اطاعــی و در ادامه نیــز تاکید 
کردند که واردات باید انجام شــود؛ ســید 
نظام الدیــن موســوی ســخنگوی هیأت 
رئیســه مجلس در این رابطه گفته اســت 
که »بر اســاس برخی ایراداتــی که مجمع 

تشخیص مصلحت نظام گرفته بود، عبارتی 
که در آن اشاره مســتقیم به تعداد واردات 
خودروهای سواری می شــد از قانون حذف 
شــده اما حذف تعداد به معنــی ممانعت از 
واردات خودرو نیست و بر اساس بند »ک« 
تبصره ۷ قانون بودجه ســال جاری دولت از 
ابتدای ســال می تواند برای واردات هر نوع 

خودرویی سیاست گذاری کند.«
با این حال حمیدرضــا حاجی بابایی رئیس 
کمیســیون تلفیق بودجه ســال ۱۴۰۱ در 
اظهارنظری بر خاف اظهارنظر موســوی، 
اعام کرد که »هیئــت عالی نظارت مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام، مصوبه واردات 
خودروی ســواری را مغایر با سیاست های 
کلی نظام دانست و چون شــورای نگهبان 
بدون تأیید مجمع، امــکان تأیید بودجه را 
نداشت ، کمیســیون تلفیق با مجوز هیئت 

رئیسه مجلس، نظر مجمع را اعمال کرد.«
از آن طرف نیــز علی نیکــزاد نایب رئیس 
مجلس اعــام کرد کــه »هیئت رئیســه 
مجلــس و شــورای نگهبان دربــاره مجوز 
واردات خــودرو تصمیم گیــری کردنــد 
و هیئت عالــی نظارت مجمع تشــخیص 
مصلحت در این زمینه دخالتی نداشت. در 
واقع این موضوع را هیئت رئیســه با شورای 
نگهبان مطرح کرده نه با هیئت عالی نظارت 
مجمع تشخیص مصلحت نظام؛ چرا که اگر 

چنین بود، بــاب جدیــدی در قانونگذاری 
ایجاد شده بود.«

موافقان واردات خودرو
در این بیــن با توجه بــه اظهــارات قبلی 
مسئولان مختلف کشــوری، می توان گفت 
که تقریباً اغلــب متولیان موافــق واردات 
خودرو بوده اند؛ در این رابطه باید به دستور 
۸ مــاده ای رئیــس جمهوری بــه صنعت 
خودرو اشــاره کرد که در بند چهارم به رفع 
موانع قانونــی و اجرایــی واردات خودرو، 
حداکثر ظرف ۳ ماه آینده تاکید کرده است.

همچنین فاطمی امین وزیر صمت که پیش 
از این به دلیل مشــکات تأمین ارز مخالف 
واردات خودرو بود، به صف موافقان پیوست 
و ۲۶ اسفند ماه ۱۴۰۰ اعام کرد که »منابع 
ارزی تأمیــن می شــود و محدودیت منابع 
مالی وجود نخواهد داشــت و از خرداد ماه 

شاهد واردات خودرو خواهیم بود.«
از آن طــرف نیز اغلب نماینــدگان مجلس 
موافق واردات هســتند که ایــن موضوع را 
می توان از تدوین طرح ســاماندهی صنعت 
خودرو و گنجاندن واردات خودرو در بودجه 

۱۴۰۱ متوجه شد.
همچنین طبق اظهارات و نامه نگاری های 
قطعه سازان و خودروســازان، این دو گروه 

نیز موافق واردات هستند.

همانطور هم که طحان نظیف ســخنگوی 
شــورای نگهبان اعام کرده بود در آخرین 
مرحله از بررسی طرح مجلس برای واردات 
خودرو، این شورا ایراد یا ابهامی به این طرح 

وارد نمی داند.

مجمع تشخیص سد راه است؟
در این بین اگرچــه نیکزاد اعــام کرد که 
مجمع تشــخیص دخالتی در این موضوع 
نداشــته اما نظیف ۲۴ اســفند ماه ۱۴۰۰ 
اعام کرده بــود »مغایرت های هیأت عالی 
نظارت بر واردات خــودرو همچنان به قوت 
خود باقی اســت. واردات ۷۰ هزار خودرو از 
سوی هیأت عالی نظارت مجمع تشخیص، 
خاف سیاســت های کلی نظام شــناخته 
شده است.«همچنین در زمان رفع ایرادات 
شــورای نگهبان به بخش واردات خودرو در 
بودجه، محمدباقــر قالیباف رئیس مجلس 
در صحن علنــی مجلس توضیــح داد که 
این موضــوع مورد ایراد مجمع تشــخیص 

مصلحت نظام نیز قرار گرفته است.
جال رشــیدی کوچــی، نماینــده مردم 
مرودشــت نیز در توییتی نوشــته است که 
»برای دومین بار، با ورود مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام بــدون آنکــه اختافی بین 
مجلــس و شــورای نگهبــان در خصوص 
واردات خودرو وجود داشــته باشد، مصوبه 
مجلــس بی اثــر و اجــازه واردات ۷۰۰۰۰ 
خودروی ســواری از لایحه بودجه ۱۴۰۱ 

حذف شد!«

برای واردات خودرو نیاز به تکلیف 
بودجه ای است؟

نکته قابــل توجه آنکــه ممنوعیت واردات 
خودرو مربــوط به مصوبه ســران قوا بوده و 
این مصوبه نیز به صــورت خودکار از خرداد 
سال جاری منقضی می شــود و در صورت 
عدم تمدید از سوی این شورا، دیگر قانون یا 
مصوبه ای برای ممنوع بودن واردات خودرو 

وجود نخواهد داشت.
بنابراین با توجه بــه موافقت رئیس جمهور 
و دولت با آزادسازی واردات خودرو، به نظر 
می رســد رئیس جمهور رأی به عدم تمدید 
این مصوبــه بدهد و به ایــن ترتیب واردات 
خودرو به خودروکار آزاد شــود و نیازی به 
تکلیف بودجــه ای و یا طــرح جدیدی هم 

نباشد.

خریدار  به دنبــال اجرای طــرح وزارت 
صمت برای مقابله با عرضه کالاهای قاچاق 
و تقلبــی در حوزه لــوازم یدکی خــودرو از 
روز ۱۵ فرودین مــاه، معاون صنایع عمومی 
وزارت صمت، ضمن اشاره به آمار حدودا ۳۳ 
میلیون دستگاهی خودرو در سراسر کشور 
و ضرورت نیاز به حجم بالای قطعات یدکی 
برای نگهداری از این تعــداد خودرو که ۳۰ 
درصد قطعات قاچاق اســت، ابــراز نگرانی 
کرده و حذف قطعات بی کیفیت یا تقلبی از 
بازار را معنای دقیق حمایت از تولید دانست.

 وزیر صنعــت، معدن و تجــارت در آخرین 
نشســت خبری خود در پایان سال ۱۴۰۰، 
از اجرای برنامه جدیــد و موثر برای کنترل 
بازار قطعات یدکــی وزارتخانه مذکور پس 
از تعطیــات عیــد نــوروز )از ۱۵ فرودین 
ماه( خبر داده بود. ایــن برنامه برای ۱۵ قلم 
از قطعات برنامه ریزی شــده اســت اما در 
وهله اول به ســبب موضوع ایمنی در بحث 
قطعات خودرو پیگیری شده است و تمامی 
معامات در ســامانه جامع تجــارت ثبت 
خواهند شــد.پس از آن، اتاق اصناف نیز در 
پی اعام این خبــر از ۱۵ فروردین ۱۴۰۱، 
در اطاعیه ای از برخورد قانونی با عدم ثبت 
معامــات تجاری حوزه کالاهــای قطعات 
یدکــی و مصرفی خودرو در ســامانه جامع 

تجارت از تاریخ فوق الذکر هشدار داد.
طبق اعام این ســازمان، در حــال حاضر 
کالاهای قطعات یدکــی و مصرفی خودرو 
مشــمول پروژه شــفافیت جریان گردش 
کالا در زنجیره تجاری کشور شده و تمامی 

فعالان تجاری این حــوزه حداکثر تا تاریخ 
۲۵ دی ۱۴۰۰ مکلف بــه ثبت نام و دریافت 
کد نقش تجاری در ســامانه جامع تجارت 

بوده اند.

 سهم یک چهارمی تقلب و تخلف 
در بازار قطعات یدکی خودرو

در ایــن رابطه، طبق اعــام وزارت صنعت، 
معدن و تجــارت محمدمهدی بــرادران- 
معاون وزیــر صمت- اظهار کرد: براســاس 
آمارهای رســمی حدود ۳۳ میلیون خودرو 
در سراسر کشــور وجود دارد که این تعداد 
خودرو بــرای نگهــداری، نیازمنــد تعداد 
بی شــماری قطعات یدکی هســتند و نیاز 
بــازاری معــادل ۱۱.۵ میلیــارد دلاری در 
کشــور ایجاد کرده اند. نکته نگــران کننده 
اینجاست که متأســفانه قریب به ۳۰ درصد 
) یک چهــارم( از کل بازار مربوطه، ســهم 
فعالیت هــای غیرقانونی یا همــان قاچاق 
است. بررســی بازار لوازم یدکی خودرو در 
کشور نشان می دهد که طی سال های اخیر 
این بازار دستخوش تغییرات معنادار و البته 
نگران کننده  شده که اصلی ترین آن افزایش 

حجم کالاهای قاچاق یا تقلبی است.
وی با بیــان اینکه این اتفاق به ســبب نبود 
همگرایی میان نهادهــای مرتبط در حوزه 
اجرایی در گذشــته ایجاد شــده اســت، 
تصریح کرد: علیرغم وجــود قوانین مرتبط 
و مناســب برخورد با این موارد اما بررسی ها 
نشــان می دهد اجــرا نشــدن مصوبه ها و 
دســتورالعمل های مرتبط برای اجرای این 

قانون، فرصت سوء استفاده را برای متخلفان 
ایجاد کرده اســت. ســازوکارهای مناسبی 
برای مقابله با مشــکل یاد شده وجود دارد، 
اما واقعیت امر اینجاســت که بی توجهی و 
نبود جدیت در اجرای قانون در ســال های 
گذشــته اکنــون زنجیره ای از مشــکات 
را ایجاد کرده که یک شــبه نیز نمی توان با 
آن مقابلــه و معضل را برطــرف کرد؛ بدون 
تردید موفقیت این طرح نیازمند همراهی و 
هماهنگی تمامی نهادهای مرتبط در حوزه 

اصناف، صنایع و دولت است.
این مقــام مســئول در وزارت صمت ضمن 
اشاره به اینکه با توجه به گسترده بودن بازار 
قطعات یدکــی خودرو در ایــران نمی توان 
اعداد و ارقام دقیقی در زمینه تخلف آن ارائه 
کرد، خاطر نشــان کرد: اما داده های آماری 
نشــان می دهد، ۸۰۰ هزار میلیــارد ریال 
تخلف در این بازار شناســایی شــده است؛ 
بدون تردید حذف این میزان تخلف و ورود 
آن به مسیر قانونی تولید، بطور مشخص به 

معنی حمایت از تولید داخل و رونق است.
به گفته برادران، دو قطعه پرمصرف )باطری 
و کمک فنر( به عنوان گام نخســت مشمول 

اجرای این طرح شده اند.
معاون صنایع عمومی وزارت صنعت و معدن 
و تجارت در رابطه با سهم تخلف در قطعات 
مختلف خودرویی گفت: طبق بررسی های 
دقیق در بحث ســهم هر یک از قطعات در 
تخلف موجود، بیشــترین تخلف با سهمی 
معادل ۷۲ درصد، مربوط به سیستم تعلیق 
و جلوبنــدی خودرو اســت. قاچاق قطعات 
یدکی خودرو بــه نوعی در بخــش قاچاق 
سیاه تقســیم بندی می شــود. به این علت 
که اگرچه دولــت و تولیدکننده در این روند 
زیان می کنند، اما بازندهِ اصلی این شــبکهِ 
میلیــارد دلاریِ شــکل گرفتــه در ایران، 
مصرف کننده نهایی اســت. بطور مشخص 
قطعات یدکی بی کیفیت یا تقلبی، سامت 
و جــان سرنشــین های خــودرو را تهدید 
می کند.وی ضمن اشــاره به نیاز حدودا ۳۰ 
هزار قطعه ای برای ســاخت یــک خودرو، 
اعام کرد: سهم لاســتیک و موتور یا قوای 
محرکه و گیربکس هرکدام به تفکیک پنج 
درصد تعیین شــده و یک درصد هم مربوط 
به باطری خودرو برآورد شــده و ســهم ۱۶ 
درصدی در اختیار ســایر قطعات مرتبط با 

خودرو است.
برادران ضمــن تأکید بر اهمیــت مقابله با 
قاچاق در راســتای حمایت از تولید، گفت: 
براساس شاخص های رســمی بین المللی 
به ازای هر ۱۰ هزار دلار قاچاق شکل گرفته 

در یک اقتصاد، یک فرصت شــغلی بومی از 
بین می رود، با احتســاب رقم ســه میلیارد 
دلار ســهم قاچاق بــازار قطعــات یدکی 
خودرو در ایران، می تــوان دریافت که چه 
تعداد فرصت شغلی ســالانه از بین می رود. 
البتــه این تنهــا پایان کار نیســت، چراکه 
افزایــش قاچاق در بخش هــای مختلف به 
نبود حاکمیت دولت بــر بازار و خروج بدون 
کنتــرل منابع ارزی از ایــران منجر خواهد 
شد؛ اجرای دقیق طرح  یاد شده در موضوع 
قطعات یدکی و بطــور کلی در کان اقتصاد 
کشــور می توانــد امتیاز قابــل توجهی در 
اقتصاد بــرای مدیریت منابع ارزی کشــور 
مهیا کند.معــاون صنایــع عمومی وزارت 
صمت در ادامه اجرای دقیق شــعار سال را 
نیز با اجرای طرح مبــارزه با قاچاق قطعات 
یدکی خودرو مرتبط دانسته و گفت: تولید 
قطعات یدکی خودرو جزو صنایع با فناوری 
بالا یا در برخی موارد های تک همچون تولید 
ایربــگ، ACU، سیســتم های الکترونیکی 
و... اســت؛ بنابراین با حذف قاچاق و کوتاهی 
دســت متخلفان به طور رسمی فرصتی برای 
تولیدکنندگان مهیا می شــود تــا بتوانند در 
این بخش سرمایه گذاری های بهتری داشته و 
فناوری های نوین مورد نیاز را وارد کشور کرده 
و بومی سازی کنند. برای اجرای دقیق طرح، 
همکاری تمامی نهادهای مرتبط نیاز است و 
از جمله این نهادها، ســازمان ملی استاندارد 
اســت. البته در این زمینــه برنامه ریزی های 
دقیقی صورت گرفته تا از موازی کاری و هدر 

رفت منابع جلوگیری شود.

وزیر جهادکشاورزی:ذخائر استراتژیک کشور در شرایط بسیار مطلوبی قرار دارد



بررسی های کارشناسان انرژی نشان می دهد

۳ وسیله الکتریکی ۹۰ درصد برق خانگی را مصرف می کنند

انرژی
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وسیه  احتمال اعمال تحریم های جدید علیه ر
بهای نفت را افزایش داد

 قیمت نفت در معامــات آتی این محصول روز ســه شــنبه بار دیگر 
همزمان با طرح آمریکا و اروپا برای اعمال تحریم جدید علیه روسیه به 

دلیل اتهامات نیروهای این کشور در اوکراین افزایش یافت.
خبرگزاری رویترز نوشــت: افزایــش بهای نفت، به  نگرانــی ها درباره 
اختال در عرضه این محصول را  همزمان با مســکوت ماندن مذاکرات 

هسته ای ایران دامن زده است.
این گزارش افــزود بهای نفت خــام برنت در معامات آتــی با افزایش 
۱.۲۰ دلاری یا ۱.۱ درصدی به ۱۰۸.۷۳ دلار در هر بشــکه رسید. این 
درحالیست که قیمت نفت وســت تگزاس اینترمدیت با افزایش ۱.۲۵ 
دلاری یا ۱.۲ درصدی روی قیمت ۱۰۴.۵۳ دلار در هر بشــکه متوقف 

شد.
بهای نفت خام در جهان روز دوشــنبه به دنبال تهدیدها درباره افزایش 
تحریم ها روســیه به دلیل کشــتار غیرنظامیــان در اوکراین و توقف 
مذاکرات وین برای احیای توافق هســته ای ایران افزایشــی بیش از ۳ 

درصدی داشت. ایران آمریکا را مسنول توقف مذاکرات می داند.
تینا تنِگ تحلیلگر مســائل بازار نفت در موسسه  ســی ام سی مارکت، 
آپک و کانادا گفــت: تنش هــای  ژئوپلیتیکی به احتمــال زیاد باعث 

افزایش قیمت نفت در روزهای آینده خواهد شد.
وی افزود: در بلندمدت قیمــت نفت همچنان ســیر صعودی خواهد 
داشــت که این امر به دلیل کاهش عرضه و افزایــش تقاضا برای مقابله 
با تورم بالا است.شرکت مشــاوره ای »وود مکنزی« روز دوشنبه پیش 
بینی کرد که اعضای اتحادیه اروپا و کشــورهای اقتصادی پیشرفته از 
جمله چین و کره جنوبی ۶۵۰ هزار بشــکه نفت در روز از نفت روسیه را 
با کالهاییی با عیار و حجم مشابه »مبادله« کنند. جیک سالیوان مشاور 
امنیت ملی آمریکا  روز دوشنبه اعام کرد که واشنگتن در هفته جاری 

تحریم های جدیدی علیه روسیه وضع خواهد کرد.
رسانه های غربی ۱۴ فروردین ماه ۱۴۰۱ با انتشار تصاویری از شهر بوچا 
در نزدیکی کی یف مدعی شدند نیروهای روسیه حین خروج از اطراف 

پایتخت اوکراین غیرنظامیان را هدف گلوله قرار داده اند.  
کاخ کرملین روز دوشــنبه اعام کرد که قاطعانه اتهام دست داشتن در 

کشتار غیرنظامیان شهر بوچا در اوکراین را رد می کند.  
امانوئل مکرون رئیس جمهور فرانسه در مصاحبه با یک شبکه رادیویی 
کشــورش در واکنش به تصاویر کشته شــدگان شــهر بوچا خواستار 

تحریم محصولات نفتی روسیه شد.

و برای تامین برق   برنامه های وزارت نیر
در سال جاری

وزیر نیرو  در حاشیه جلسه کمیســیون انرژی مجلس شورای اسامی، 
برنامه های وزارت نیرو برای تامین برق در سال ۱۴۰۱ را تشریح کرد.

علی اکبر محرابیان،  وزیر نیرو در حاشــیه جلســه کمیســیون  انرژی 
مجلس در جمــع خبرنگاران افزود: مهم ترین مباحث مطرح شــده در 
جلسه کمیســیون انرژی، ارائه گزارش عملکرد این وزارتخانه در سال 
گذشــته و تشــریح برنامه های وزارت نیرو برای تامین برق در ســال 
۱۴۰۱ بود.وی افزود: با همکاری دولت و مجلس و اقدامات انجام شده، 
خوشبختانه زمستان امســال در بخش خانگی خاموشی نداشتیم. در 
بخش تولید هم کمترین محدودیت را داشتیم به نحوی که روز گذشته 
آماری در خصوص رشــد تولید فولاد ایران منتشر شد که مقام نخست 
را در دنیا کســب کرد و معنایش تامیــن انرژی و بــرق لازم برای این 
صنعت است.وی با اشــاره به برنامه وزارت نیرو برای سال جاری، افزود: 
امیدواریم که با انجام اقدامات پیش بینی شده بتوانیم فاصله بین تولید 
و مصرف را به حداقل رسانده و مشکات مردم نسبت سال های گذشته 

به صورت چشمگیر کاهش پیدا کند.
وزیر نیرو با بیان اینکــه برنامه های این وزارتخانه حول محور توســعه 
طرح های نیروگاهی است، عنوان کرد: پیش بینی شده مجموعا ۶ هزار 

مگاوات به ظرفیت نیروگاهی کشور اضافه شود.  
محرابیان ادامه داد: ۴ هزار و ۵۰۰ مــگاوات آن در چارچوب طرح های 
نیروگاه های حرارتی اســت که بخشــی از آن به بهره برداری رسیده و 

مابقی تا تابستان به بهره برداری خواهد رسید.
وزیر نیرو ادامه داد: ۵۰۰ مگاوات را پیش بینــی کردیم از نیروگاه های 
تجدیدپذیر به بهره برداری کامل برســد و ۱۰۰۰ مــگاوات هم ارتقای 
توان نیروگاه های موجود اســت که با طرح های دانش  بنیانی که در این 

نیروگاه ها اجرا شده، آماده تابستان سال جاری خواهیم بود.
وی خاطرنشــان کرد: بدون اضافه کردن ســوخت و ســرمایه گذاری 
گسترده، با استفاده از روش های دانش بنیان ۱۰۰۰ مگاوات به ظرفیت 

نیروگاه ها اضافه خواهد شد.

وسیه می شود؟ گاز ایران چگونه جایگرین ر
مدیرعامل سابق شرکت ملی گاز ایران گفت: برای صادرات گاز به اروپا 
نیازمند شروطی هستیم که اگر محقق شــود، می توانیم بازارهای اروپا 

را به دست آوریم.
حمیدرضا عراقی، با بیــان اینکه در حال حاضر ایــران امکان صادرات 
گاز را ندارد، اظهار کرد: با توجه به شــرایط کنونی گاز ایران نمی تواند 
جایگزین روسیه شود اما اگر  در درازمدت صرفه جویی صورت بگیرد و 
توسعه مخازن انجام شود، ایران می تواند از فرصت ها استفاده کند و این 
مساله تنها منوط به شرایط کنونی نمی شــود و درصورت فراهم شدن 

شرایط کا می تواند از مزایای توسعه صادرات بهره ببرد.
وی با تاکید بر اینک تحقق این مســاله مســتلزم شــروطی اســت، 
گفت: مصرف بهینه بایــد اتفاق بیفتد و در کنار آن نیز توســعه مخازن 
صورت بگیرد؛ عاوه بر این حفظ و پایداری شــرایط موجود و توســعه 
سرمایه گذاری نیز از اهمیت ویژه ای برخوردار است که اگر محقق شود، 

آینده خوبی را برای صنعت گاز می توانیم ترسیم کنیم.
مدیرعامل سابق شرکت ملی گاز ایران با بیان اینکه هر زمانی ایران گاز 
مازاد داشته باشــد این فرصت برایش وجود دارد که به بازاهای اروپایی 
راه پیدا کند، گفت: امکان صــادرات گاز ایران به اروپا وجود دارد اما باید 
به بحث مدیریت مصرف، توســعه انرژی های تجدیدپذیر، توســعه و 

پایداری تولید گاز، سرمایه گذاری در مخازن جدید توجه شود.
عراقی افزود: باید روی این مســاله فکر شــود و اگر با روش فعلی پیش 
برویم، امکان صادرات گاز به اروپا وجود نخواهد داشــت، در شــرایط 
کنونی طبق اعام مســوولان صنعت گاز به ۱۵۰ میلیارد دلار سرمایه 

نیاز داریم.
وی با اشــاره بــه پتانســیل های صــادرات گاز بــه اروپا گفــت: اگر 
سیاســتگذاری ها به درســتی انجام شــود، می توانیم تا ۲۰۰ میلیارد 

مترمکعب در سال صادرات گاز به اروپا داشته باشیم.

و نیر

پیک مصرف برق در شــبانه روز گذشــته به ۴۲ هزار و 
۷۳۰ مگاوات رســید که نســبت به پیک مصرف برق 
در روز مشابه ســال قبل، رشــدی ۹ درصدی را نشان 

می دهد.
 افزایش دمای هوا بــه ۳۰ درجــه در پایتخت و عبور 
دمای هوا از مرز ۴۰ درجه در برخی شــهرهای کشور 

در نیمه فروردین ماه، شــرایط دمایی کم نظیری را در 
هفته های آغازین سال جاری رقم زد.

گرم شدن کم ســابقه دما در میانه فروردین، بازگشت 
کولرها به مدار را در برخی شــهرهای کشــور به دنبال 
داشــت و می توان اثر این گرمای زودرس را در رشــد 

مصرف برق به وضوح مشاهده کرد.

بر اساس آمار رسمی شرکت مدیریت شبکه برق، پیک 
مصرف برق در شــبانه روز گذشــته به ۴۲ هزار و ۷۳۰ 
مگاوات رســید که نســبت به پیک مصرف برق در روز 

مشابه سال قبل، رشدی ۹ درصدی را نشان می دهد.
یکی از عواملی کــه موجب آغاز قطعی هــای برق در 
اردیبهشت ماه سال قبل بود، شروع زودهنگام گرمای 

تابستانی در میانه بهار و در زمانی بود که هنوز تعمیرات 
نیروگاه های حرارتی  به اتمام نرســیده بود؛ حال بروز 
گرمای کم ســابقه در میانه فروردین ماه امســال، این 
شــائبه را ایجاد می کند که در ســال جاری نیز شاهد 
شــروع زودهنگام گرمای تابســتانی و به تبع آن آغاز 

پیک تابستانه مصرف برق خواهیم بود؟

برق

خریدار   بررســی های کارشناسان انرژی 
نشــان می دهد که ۹۰ درصــد مصرف برق 
خانگی به ۳ وســیله الکتریکــی پرکاربرد 
اختصــاص داشــته و می توان با اســتفاده 
صحیح از ایــن لوازم، مصرف بــرق و به تبع 
آن هزینه قبوض را به میــزان قابل توجهی 

کاهش داد.
 کارشناســان انــرژی معتقدنــد بخــش 
عمده مصرف بــرق خانگــی در فصل گرم 
ســال عموماً به ۳ وســیله پرکاربرد یعنی 
کولر،یخچال و روشــنایی اختصاص دارد، 
به گونه ای کــه یخچال و فریــزر به تنهایی 
۳۵ درصد، کولر ۳۵ درصد و روشــنایی ۱۵ 
تا ۲۰ درصد مصرف بــرق خانگی را به خود 

اختصاص می دهند.
 بنا بر برخی آمارها بخــش خانگی، تجاری، 
اداری و عمومی کشــور بیش از ۵۰ درصد 
برق تولیدی کشــور را به خــود اختصاص 
می دهنــد و ایــن در حالــی اســت که در 
کشورهای پیشــرفته، بخش عمده مصرف 
برق به بخــش مولد یعنی تولیــد و صنعت 
اختصــاص می یابــد و صرف بــه حرکت 
درآمدن چرخ های اقتصاد و تولید ناخالص 
داخلی کشــورها می شــود، شــاید با یک 
مثال ساده بتوان بیشــتر به اهمیت موضوع 
پی برد، اینکه از ۵۳ هزار مــگاوات پیک بار 
تابستان بیش از ۲۰ هزار مگاوات مربوط به 
سیستم  سرمایشــی در بخش های مختلف 
بوده که معــادل کل مصرف برق ۳ کشــور 

همسایه ایران است!
حــال آنکــه در بخــش خانگــی و حتی 
ســایر بخش ها که از وســایل سرمایشی و 
روشنایی استفاده می کنند، با اندکی توجه 
و مصــرف بهینه می تــوان بــه تأمین برق 
کشــور به خصوص در اوج بار مصرف کمک 
شایانی کرد و عاوه بر این مشمول پرداخت 

هزینه های اضافی در قبوض برق نشد.
همان گونــه که بارها از ســوی مســئولان 
صنعت برق اعام  شده است، به دلیل فقدان 
سرمایه گذاری های لازم در زیرساخت های 
صنعت برق در ســال های گذشته، ناترازی 
به مقیــاس ۱۷ هزار مــگاوات میان عرضه 
و تقاضای برق به وجــود دارد و این خلأ در 
اوج فصل گرما، بیشــتر احساس می شود، 
محدودیت هایی که در ســال گذشته و در 
اوج گرمای تابستان منجر به خاموشی های 
گسترده در کشــور شــد و در صورت عدم 
همکاری تمامــی بخش های کشــور اعم 
از خانگــی، اداری، تجــاری و ... می تواند به 
روزهای گرم تابســتان امســال نیز تسری 

یابد.
بر این اساس شــاید بد نباشــد که به نحوه 
صحیح اســتفاده از لوازم برقی، به خصوص 
آن دسته از وسایلی که بخش عمده مصرف 
برق منازل را به خــود اختصاص می دهند، 
مروری دوباره داشت، چراکه روزمره شدن 
برخی عادات ممکن اســت سبب فراموشی 
اصول و اســتانداردها اســتفاده صحیح از 
امکانات زندگی شــود، امکاناتی که به بهای 
بســیار گــزاف از جمله هزینه کــرد منابع 
تجدیدناپذیر انــرژی کشــور مانند نفت و 
گاز به دســت آمده و بعضاً با سهل انگاری و 

بی توجهی هدر رفته و اتاف می شوند.

 یخچال را پر و دائم باز و بسته نکنیم
 یخچال و فریزر از جمله لوازم برقی اســت 
که بایــد به طور دائــم به پریز بــرق متصل 
باشد و قطع برق آن حتی برای چند ساعت 
می تواند سبب فاسد شدن موادغذایی شود، 
اما چگونه می توان مصرف بــرق یخچال را 
کاهش داد و بیشــترین بهــره وری را از این 
وسیله مهم الکتریکی داشــت؟ مهم ترین 
پیشنهادات کارشناســان انرژِی در این باره 

به شرح زیر هستند:
 تنظیم درجه ترموســتات یخچال بین ۳ تا 
۵ درجه اقدامی است که باعث صرفه جویی 
بــرق می شــود. همچنین فریزر کــه مواد 
غذایی در آن مدت زمان زیادی نگه داشــته 
می شود، از وســایل پرمصرف انرژی است 
که با راهکار ساده تنظیم درجه ترموستات 
بین ۱۵ تا ۱۸ درجه ســانتی گراد زیر صفر 
می توان مصرف انرژی را در این وســیله نیز 

پایین آورد.
  باز و بسته کردن مکرر درب یخچال و فریزر 
موجب افزایش ۱۰ کیلووات ساعت مصرف 
برق و افزایش هزینه برق مصرفی می شــود، 
ضمــن این که باعــث هدر رفت ســرما نیز 

خواهد شد.
خراب بودن لاستیک درب یخچال و فریزر 
موجب افزایش ۲۰ درصدی انرژی مصرفی 
و هزینه برق خانواده می شود، بنابراین لازم 
اســت نوارهای دور یخچال را مرتب کنترل 
کرده و در صورت کوچک ترین نشــت هوا، 

نسبت به تعویض آن ها اقدام کرد.
 از کنار هم چیدن و چسباندن ظروف و مواد 
غذایی در داخل یخچــال و فریزر خودداری 
کنید، چراکه این کار گــردش هوا را در این 
وســایل دچار اختال کرده و سبب افزایش 

مصرف برق می شود.
 از قرار دادن ظروف غــذای گرم در یخچال 

خودداری کنید.
برفــک یخچــال را به طــور مرتــب تمیز 
کنید، زیرا بار ضخامت برفــک به میزان ۵ 

میلی متر، مصرف انرژی را بالا می برد.
    به منظــور تهویه هوا در اطــراف یخچال و 
فریزر ســعی کنید که فاصله مناسب )۱۰ 
سانتی متری( از دیوارها حفظ شود که این 

کار موجب کاهش مصــرف برق به میزان ۵ 
کیلووات ساعت در یک ماه می شود.

     شــاید پیــش از هــر اقدامــی توجه به 
برچسب انرژی در انتخاب یخچال و فریزر 
دقت در استاندارد و موارد ایمنی و مصرف 
انرژی اســت و بهینه ترین حالت انتخاب 
یخچال و فریزر با شاخص A و +A ضروری 
است، بعضی از خانواده ها با خرید یخچال 
و فریــزر جدیــد، بازهم از مــدل قدیمی 
آن اســتفاده می کننــد. غافــل از این که 
یخچال هــای قدیمی بســیار پرمصرف 
هســتند و باعث ۲ برابر شدن مصرف برق 

خانواده می شود.

  کولرآبی یا گازی؟
گرایــش به اســتفاده از کولرهــای گازی، 
اسپلیت و داکت اسپلیت ها حتی در مناطق 
معتدل کشور در سال های اخیر رو به فزونی 
است، این در حالی اســت که کولرهای آبی 
به لحاظ تولید رطوبــت و خنکای مطبوع، 
صرفه اقتصادی و مصرف متعارف تر انرژی، 
همچنان بهترین گزینه برای مناطق عادی 
کشور به شمار می روند، مناطق معتدلی که 
بیش از ۸۰ درصد مساحت کشــور را در بر 

می گیرد.
حال چگونه می توان بیشــترین بهره وری را 
از کولرهای آبی در عیــن مصرف مطلوب و 

توام با ایجاد رفاه و آسایش داشت؟
 ســرویس منظم و دوره ای کولر، شستشو و 
تعویض به موقع پوشــال های آن، عاوه بر 
کاهش مصرف انــرژی، باعث افزایش طول 
عمر دســتگاه شــده و از نظر اقتصادی نیز 

به صرفه است.
 در عیــن  حــال مهم تریــن نکتــه درباره 
کولرهای آبی که مصرف بــرق آن را تا بیش 
از ۵۰ درصد کم کرده و به همان نسبت رقم 
قبض ما را نیز کاهش می دهد، اســتفاده از 
دور کند است. شــاید فکر کنید که این کار 
در روزهای خیلی گرم شــدنی نیســت، اما 
هر مشــکل راه حلی دارد. کافی اســت یک 
ســایه بان روی کولر نصب کنیــم و ضمن 
عایق بندی مناســب کانال ها، از بسته بودن 
درهــا و پنجره ها مطمئن شــویم تا از ورود 

هوای گرم بــه داخل منــزل و اتاف هوای 
خنک جلوگیری شود.

 در هنــگام خریــد کولرآبی به برچســب 
مصرف انــرژی توجه کنیــم و کولــر را با 
توجه به برچســب انرژی، مشخصات فنی و 

متناسب با نوع نیاز خریداری کنیم.
 استفاده هم زمان از چند وسیله گرمازا مانند 
اجاق، سماور، لامپ هایی که گرمای زیادی 
تولید می کنند، موجب بالا  رفتن دمای خانه 
شــده و نیاز به اســتفاده از کولر را افزایش 

می دهد.
 این در حالی است که در مناطق گرمسیر و 
شرجی کشــور که دما و رطوبت بالا است، با 
توجه به الگوی مصرف برق ویژه این مناطق 
کــه در ماه های گــرم بــه ۳۰۰۰ کیلووات 
ساعت هم می رسد، اســتفاده از کولرهای 
گازی توجیه پذیر اســت. البته بســیاری 
می پرســند دمای آســایش کولرگازی چه 
دمایی است که هم خنکی لازم حاصل شود 
و همچنین کمترین افزایــش قبض برق را 

داشته باشیم.
 کارشناسان انرژی دمای آســایش را برای 

کولرهای گازی ۲۴ تا ۲۶ درجه می دانند.
 به اعتقاد آن ها سرویس به موقع کندانسور 
کولرگازی و شست و شوی مداوم فیلترها و 
شبکه داخل کولر موجب صرفه جویی ۱۰ تا 

۱۵ درصدی برق می شود.
 درزگیر مناســب اطراف کولر، قرار نگرفتن 
در معرض تابش مستقیم خورشید نیز تأثیر 

زیادی در کاهش مصرف انرژی دارد.
 خاموش کــردن یک کولــرگازی در منزل 
موجــب کاهش ۳۰ درصــدی مصرف برق 

خانوار می شود.

 صرفه اقتصادی لامپ های فوق 
کم مصرف در بلندمدت

 جایگزینی لامپ های پرمصرف با انواع فوق 
کم مصرف شاید کمی هزینه بر به نظر برسد، 
اما با توجه به کاهش مصرف چشــمگیر این 
لامپ هــا و همچنین طول عمــر چندین 
برابری آن هــا، قطعــاً این اقدام ســرمایه 
گذاریی ارزنده در نظــام اقتصادی خانواده، 
ادارات و حتی فضاهــای عمومی و تجاری 

خواهد بود. اظهارات سرپرســت ســازمان 
سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری 
یزد مصــداق بــارزی از این ادعاســت. او 
می گویــد: در پــروژه تعویــض لامپ های 
پرمصرف شــهر با لامپ هــای کم مصرف، 
بیش از ۹۰ درصد در مصرف برق روشنایی 
پارک ها و فضای سبز این شهر صرفه جویی 
 LED شده است، چراکه مصرف لامپ های
فوق کم مصرف جایگزین شــده، نسبت به 
لامپ هــای پرمصرف قدیمــی در حد یک  

دهم است!
بنابرایــن جهــت صرفه جویی انــرژی در 
سیســتم های روشــنایی، هنگام خرید و 

استفاده موارد زیر را مورد توجه قرار دهید.
 برای خرید سیستم روشنایی حتی الامکان 
از لامپ هــای )فوق کم مصرف( اســتفاده 
کنید. گرچه قیمت اولیه خرید این لامپ ها 
بیشتر اســت اما در بلندمدت صرفه جویی 
هزینه بسیاری را در بر خواهد داشت و تنها 
۱۰ درصد انرژی مصرفــی یک لامپ عادی 
را برای تولید نور اســتفاده می کنند، عاوه 
بر این که ۸ تا ۱۲ مرتبه بیشتر از لامپ های 

رشته ای عمر می کند.
 دقت داشــته باشــید که از لامپ های فوق 

کم مصرف استاندارد استفاده کنید.
در هنگام اســتفاده از سیستم روشنایی نیز 

موارد زیر را مدنظر داشته باشید:
 لامــپ اتاق هایی کــه از آن ها اســتفاده 

نمی شود، خاموش شوند.
 اســتفاده از پرده و رنگ های روشــن برای 
دیوارها می توانــد نقــش قابل توجهی در 

کاهش مصرف انرژی داشته باشد.
 ســیم ها، پریزها و کلیدهای برق را به موقع 
بررســی کــرده و طبــق برنامــه منظمی 
حباب ها، قاب ها و لامپ ها تمیز شــود تا از 

بازدهی نوری آن ها کاسته نشود.
 بهتر اســت روشــنایی در هنــگام مطالعه 
و محــل کار حداکثر مجــاز را دارا بوده و در 
فضاهایی نظیــر راه پله هــا از حداقل مجاز 

روشنایی موردنیاز استفاده شود.
  از روشنایی موضعی اســتفاده کنید؛ یعنی 
به جای روشن کردن کل فضا، تنها قسمتی 
از آن را که اســتفاده از نور در آنجا ضروری 

است روشن نگه دارید.
برای جلوگیــری از روشــن شــدن تمام 
لامپ های لوســتر از کلید دوبل اســتفاده 

کنید.
 بــا نصــب کلیدهای زمــان دار یا چشــم 
الکترونیکی در نواحــی کم رفت وآمد مانند 
انبار، راه پله ها و ... با خاموش کردن لامپ ها 
می توانید در مصرف برق صرفه جویی کنید.

اقتصاد صنعت برق و نارسایی های موجود 
صرفه جویی را بــه ضرورتی اجتناب ناپذیر 
در اقتصاد ملی و همچنیــن خانواده بدل 
کرده است، به اعتقاد متخصصان استفاده 
از روشــنایی و لامپ هــای کم مصــرف، 
تنظیم درجه کولر، رســیدگی و سرویس 
به موقــع وســایل سرمایشــی، می تواند 
صرفه جویــی ۲۰ الی ۳۰ درصــدی را به 
دنبال داشــته باشــد، اقدامی که منافع و 
مزایای آن به طور مســتقیم و غیرمستقیم 
اقتصاد کشور و زندگی مردم را تحت تأثیر 

قرار خواهد داد.

 عبور پیک مصرف برق از مرز ۴۲ هزار مگاوات

مدیرعامل شرکت نفت فلات قاره تشریح کرد

۲ اقدام اساسی در مناطق خارک و لاوان به منظور افزایش تولید نفت
خریدار  مدیرعامل شرکت نفت فات قاره 
ایران، اقدام های شــاخص این شرکت برای 
افزایش ظرفیت تولید نفــت از میدان های 
دریایی ایران در خلیج فارس و بازگرداندن 
ظرفیت تولید به پیش از تحریم ها را تشریح 

کرد.
 به نقل از شــرکت نفت فات قــاره ایران، 
علیرضا مهدی زاده، مدیرعامل شرکت نفت 
فات قاره ایران گفت: همسو با سیاست های 
دولت ســیزدهم مبنی بر افزایــش تولید و 
صادرات نفت، به ویــژه تأکیدهای وزیر نفت 
و مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران مبنی بر 
بازگردانی ظرفیت تولید، برنامه ریزی لازم 
در شــرکت نفت فات قاره انجام گرفت تا 
در دوره ۶ ماهه از مهرماه تا اســفند ۱۴۰۰، 
ظرفیت تولید شــرکت به شــرایط پیش از 

تحریم های سال ۱۳۹۷ بازگردد.
وی افزود: بر همین اساس در مناطق خارک 

و لاوان که مشــکل کاهش تولید داشــتند 
به صورت فوری دو اقــدام بزرگ و تأثیرگذار 

انجام شد.
مدیرعامل شــرکت نفت فات قاره ایران 
تصریح کــرد: با توجــه به فرســودگی و 
نشــتی های چندباره خط لوله انتقال نفت 
خام از ســکوی ابوذر به جزیــره خارک در 
دو ســال اخیر، ضمن ایجاد آلودگی های 
زیست محیطی در دریا و هزینه های گزاف 
که شــرکت نفت فات قاره برای پاکسازی 
آلودگی ها انجام مــی داد، ظرفیت انتقال 
نفت از آن خط بــه حداقل رســیده بود و 
متأســفانه در دوره گذشــته اقدام جدی 
و مؤثــری برای حــل مشــکل خط لوله و 
جایگزین کــردن آن انجام نشــد، در این 
باره با پیگیری های انجام شــده و همکاری 
مدیرعامل شــرکت ملی نفــت ایران برای 
افزایش برداشــت از میدان ابوذر، مهرماه 

ســال ۱۴۰۰ مصوبه تأمیــن اعتبار خط 
جدید ابــوذر و خطــوط درون میدانی از 
هیئت مدیره شــرکت ملی نفــت دریافت 

شد.
مهــدی زاده افــزود: هم زمــان بــا انجام 
مناقصه، با برنامه ریزی انجام شــده و تاش 
شــبانه روزی همکاران مســتقر در منطقه 
خارک و ســکوی ابوذر، برخــی تغییرات و 
اصاحات در خط لوله انتقــال گاز ابوذر به 
جزیره خارک، نقاط اتصال خط روی سکو، 
همچنین نقــاط اتصــال در جزیره خارک 
و انجــام توپک رانــی و آزمون هــای لازم، 
خط لوله یادشــده برای انتقــال نفت خام 
عملیاتی و خط  لوله فرســوده به طور کامل 

غیرعملیاتی شد.
وی تصریــح کرد: بــا راه انــدازی خط لوله 
 ،۱۴۰۰ اســفندماه   ۱۵ در  جایگزیــن 
ظرفیت تولید شــرکت نفت فــات قاره در 

منطقه خارک دو برابر و نشــت نفت به دریا 
و آلودگی هــای محیط زیســتی که مورد 
اعتراض ســازمان محیط زیســت و دیگر 

نهادهای نظارتی بود، متوقف شد.
مدیرعامل شــرکت نفت فات قــاره یکی 
دیگر از اقدام های مهم بــرای افزایش تولید 
را که در نیمه دوم ســال ۱۴۰۰ انجام شــد 
مرتبط با سکوی رشــادت در منطقه لاوان 
دانست و گفت: متأسفانه در دولت گذشته، 
به دلیل توجه نکردن و انجام نشدن به موقع 
تعمیرات اساســی، دیزل های گازسوز سکو 
غیرعملیاتی شد و در نتیجه، برق رسانی به 
پمپ های درون چاهــی تعدادی از چاه های 
ســکو با مشــکل روبه رو شــد کــه همین 
موضوع، تولید سکوی رشــادت را به نصف 

کاهش داده بود.
مهــدی زاده افــزود: در همین بــاره نیز با 
پیگیری انجام شده ضمن برگزاری مناقصه 

برای انجــام تعمیرات اساســی دیزل ها، با 
انتقال یک دســتگاه دیزل از منطقه خارک 
به ســکوی رشــادت و رفع بعضی ایرادها و 
نواقص فنی و تجهیز و راه اندازی آن، مشکل 
برق رسانی به چاه های رشــادت برطرف و 

تولید سکوی رشادت بیش از دو برابر شد.
وی افــزود: به ایــن ترتیب بــا برنامه ریزی 
و تــاش شــبانه روزی همــکاران مناطق 
عملیاتــی فات قــاره، هر دو اقــدام در دو 
منطقه خارک و لاوان که تأثیری بســزا در 
افزایش تولید فات قاره داشتند در دوره ۶ 

ماه دوم سال ۱۴۰۰ انجام شد.
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وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی:
 قرارگاه تقویت شبکه بهداشت

 راه اندازی می شود
 وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی در اجاس روسای دانشگاه 
های علوم پزشکی کشور گفت: پس از تشکیل قرارگاه جمعیت، دومین 
قرارگاهی که در وزارت بهداشــت راه می افتد قرارگاه تقویت شــبکه 

بهداشتی خواهد بود.
 دکتر بهــرام عیــن اللهی در پنجمین اجاس روســای دانشــگاه 
های علوم پزشکی کشــور در دولت ســیزدهم که به صورت وبینار 
برگزار شد، گفت: قرارگاه تقویت شبکه بهداشــتی همانند قرارگاه 
جمعیت باید در دانشــگاه های علوم پزشکی کشــور نیز راه اندازی 

شود.

نوروز متفاوت با مهار کرونا
وی با تبریک ماه مبــارک رمضان و تقارن آن با ســال جدیــد، افزود: 
همانطور که مقام معظم رهبری فرمودند زحمات شما عزیزان در سال 
گذشته منجر به کنترل کرونا شد. کرونا سامت مردم و کارهای روزمره 
را دچار اختال کرده بود. زحمات شما نشــاط را در مردم افزایش داد و 
نوروز امســال با بیرون آمدن مردم از قرنطینه ها، نسبت به دو سال قبل 

بسیار متفاوت بود.
وزیر بهداشــت گفت: مردم می دانند وزارت بهداشــت نقش مهمی در 
نشــاط و تحرک جامعه و مردم دارد. جا دارد از زحمات اورژانس، مراکز 
درمانی و خدمات بهداشتی که موجب شادی و نشــاط مردم در نوروز 

۱۴۰۱ شدند قدردانی کنیم.
دکتر عین اللهی بیان داشــت: نوروز امسال شاهد رشــد بسیار خوبی 
در خدمــات درمانی، اعمــال جراحی بــه ویژه جراحی هــای الکتیو 
)غیراورژانســی( و حضور چشــمگیر اورژانس در جاده ها بودیم. آمار 
امســال بســیار خوب و حضور نیروهای پزشــکی وخدمات بهداشتی 

نسبت به سال های قبل بسیار بهتر بود.
وی یادآور شــد: امسال شــاهد بودیم که در اورژانس های بیمارستانی 
اساتید بســیار فعال تر بودند و حضور چشمگیری داشــتند و روسای 

دانشگاه ها خود را از سفر محروم کردند تا به امورات رسیدگی کنند.

قدردانی رهبری از کادر سلامت، بزرگترین جایزه
وی با اشاره به این که قدردانی رهبر معظم انقاب در پیام نوروزی شان 
از کادر ســامت برای مهار کرونا بهترین جایزه بود، گفت: فرمایشــات 
رهبری مســئولیت ما را بیشــتر می کند و باید طوری عمل کنیم که 

رضایت ایشان از ما حفظ شود.
وی ادامه داد: سال گذشــته دولت مردمی در کشور مستقر شد و وزارت 
بهداشــت باید ریل گذاری جدیــدی ایجاد کــرده و موجبات رضایت 
بیشتر مردم را کسب کند. خوشبختانه با واکسیناسیون گسترده امید 

در دل مردم زنده شد.

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشــکی گفت: حضور میدانی روسای 
دانشــگاه ها و مدیران وزارت بهداشــت در صحنه ها و خروج از پشت 
میزها بســیار مهم اســت. ارباب رجوع برای ما یک نعمت و رفع حوائج 
آنها عبادت است. به قول امام راحل اگر کارها باید برای رضای خدا باشد 

خدا به آن برکت می دهد.

مدیریت، چالش اصلی کشور و وزارت بهداشت
دکتر عین اللهی افزود: فرصت زیادی نداریــم و از هر دقیقه و ثانیه باید 
به نحو مطلوب اســتفاده کنیم. مســاله مهم امروز در کشــور و وزارت 
بهداشت مدیریت است. شاید برخی ها مسائل مالی را به عنوان معضل 

مطرح کنند ولی چالش اصلی ما مدیریتی است.
وی با اشاره به اینکه کشــور نیاز به مدیران متدین، متخصص و کارآمد 
دارد تا بتوانند از همه ظرفیت ها و امکانات به نحو احسن استفاده کنند، 

بیان کرد: شاخص اصلی ما رشد علمی کشور است.
 مقام معظم رهبری بحث دانش بینان را مطــرح کردند و این یک الزام 
برای دانشــگاه هاســت که در زمینه توســعه فناوری و دانش بنیان به 

صورت موثر اقدام کنند.

باید خودکفا شویم
وزیر بهداشت خودکفایی را موجب خنثی سازی تحریم ها و تهدیدهای 
استکبار دانست و گفت: کشور از ابتدای انقاب همیشه در تهدید بوده و 
تا وابسته هستیم این تهدیدها وجود دارد، بنابراین باید خودکفا شویم. 
توجه به علم، دانش بنیان، اســتفاده از اســاتید و تحکیم ارتباط علمی 

بین دانشگاه ها بسیار مهم است.
دکتر عین اللهی توجه به مساله جمعیت را به عنوان دغدغه مقام معظم 
رهبری مورد تاکید قرار داد و گفت: قرارگاه جمعیت باید در دانشگاه ها 

به صورت مستمر فعالیت داشته باشد و گزارش کار ارائه کند.

کلاس های درس  100 درصد حضوری است
وزیر بهداشت از روســای دانشگاه های علوم پزشــکی کشور خواست 
کاس های درس را به صورت ۱۰۰ درصد حضوری برگزار کنند و گفت: 
دانشگاه ها باید از حالت مجازی خارج شوند و کارها به صورت حضوری 

انجام شود. 
کنفرانس ها و آمــوزش ها از این پــس باید حضوری باشــند و امتیاز 

کنفرانس های غیرحضوری باید به حداقل برسد.

امروز نیاز به مدیریت کیفیت داریم
وزیر بهداشــت از اباغ طرح »عدالت و تعالی نظام سامت« به دانشگاه 
های علوم پزشــکی خبر داد و گفت: دانشــگاه ها باید بهــره وری را در 
راستای اقتصاد مقاومتی مورد توجه قرار دهند. مدیریت کیفیت امروز 

نیاز اساسی ماست. 
ارائه خدمات هدف اصلی نیســت بلکه خدمات باید بــا کیفیت و توام با 

احترام به بیماران و مراجعه کنندگان باشد.
دکتر عین اللهی افزود: در بازدیدهایی که از بیمارســتان ها داشــتیم 
شــاهد عدم توجه کافی به مســاله مدیریت کیفیت بودیم. سیســتم 
بیمارســتان های دولتی باید به گونه ای باشــد که همان خدماتی که 
در بخــش خصوصی دریافــت می کننــد در این بخش نیــز دریافت 
کنند. همانطور که در بخش های دولتی شــاهد حضور خوب اساتید و 

دستیاران تخصصی هستیم.
وی ادامه داد: عمده نارضایتی ها ناشی از عدم مدیریت کیفیت خدمات 
در تریاژها، پذیرش هــا و احترام به مراجعه کنندگان در بیمارســتان 
هاست. ما یک سیستم هســتیم و از نگهبان گرفته تا پرستار، پزشک، 
تکنســین اتاق عمل و آزمایشگاه باید همه احســاس کنند در خدمت 

بیماران هستند.

شهر

رئیس هیات امنای ســتاد دیه گفت: در سال گذشته 
۱۴۹۹ مرد به دلیل عدم پرداخــت مهریه روانه زندان 

شدند.
 به نقل از روابط عمومی ســتاد دیه کشــور، ســید 
اسدالله جولایی در رابطه با عملکرد ستاد دیه گفت: 
ســال ۱۴۰۰ علی رغم محدودیت های کرونایی در 
برگزاری جشــن های گلریزان اما خیرین خداجوی 
کشور سنگ تمام گذاشــتند و به واسطه حمایت های 
مادی و معنوی خود و در قالــب پویش ها و آئین های 
مجــازی زمینــه آزادی ۷۶۱۱ زندانی مــرد و ۳۴۵ 
محکــوم زن بدهــکار در جرایم غیرعمــد را فراهم 

نمودند.
وی مبلغ بدهی این زندانیــان را رقمی بالغ بر ۳۴ هزار 
میلیارد ریال اعام کرد و افزود: در فرآیند رســیدگی 

به پرونده ها با تاش شبانه روزی کمیته های 
صلح و سازش تا میزان ۴۵ درصد محکومٌ به 
از سوی شــکات خصوصی و اولیا دم گذشت 

گردید.
رئیس هیأت امنا ستاد دیه کشور با تفکیک 
جرایم زندانیان مســاعدت شــده گفت: در 
حوزه مددجویان بدهــکار دیه، تعداد ۱۱۰ 

نفر به دلیل ناتوانی در پرداخت دیات ناشی از حوادث 
رانندگــی، ۱۰۱ محکوم بــه علت عدم اســتطاعت 
در ایفــای تعهدات مرتبط با حــوادث کارگاهی و ۸۲ 
محبوس نیازمند نیز به ســبب ناتوانــی در پرداخت 
دیات شبه عمد در بند حبس حضور داشتند که غالی 
این افراد با مشــارکت آحاد مختلــف اجتماعی از بند 

زندان نجات یافتند.

وی با بیان اینکــه بیــش از ۹۶ درصد افراد 
اســتخاص یافته بدهکاران مالی بوده اند، 
افزود: محکومان گرفتار به واســطه صدور یا 
امضا اوراق بانکی )چک یا ســفته( با ۵۴۸۷ 
مددجو در شــمار پرجمعیت ترین دســته 
زندانیــان غیرعمد قرار گرفتــه و محکومان 
به ایفای تعهدات مهریه و نفقــه هر کدام به 
ترتیب با ۱۴۹۹ و ۶۷۷ محبــوس در رتبه های بعد قرار 

دارند.
جولایی گفــت: پــس از تصویــب و دائمی شــدن 
قانــون بیمه اجباری شــخص ثالث در ســال ۱۳۹۵ 
خوشــبختانه آمار بدهکاران دیه های فوتی و جرحی 
ناشــی از حوادث رانندگی، کاهش محسوسی داشته 
اســت، به نحوی که ســال گذشــته به علت کنترل 

ورودی راننــدگان بــه بندهای زندان، اســتان های 
ایام و خراســان جنوبی هیچ زندانی محکوم دیه ای 
در ارتباط با ســوانح جــاده ای در آمار عــددی خود 

نداشتند.
رئیس هیــأت امنا ســتاد دیه کشــور در خصوص 
اســتان های فعال در حوزه آزادی زندانیان غیرعمد 
اظهار کرد: اصفهان در آخرین ســال قرن گذشته با 
آزادی ۷۵۲ زندانی جرایم غیرعمــد، خودش را در 
صدر فهرســت آزادی ها قرار داده و در ادامه متولیان 
امــر در آذربایجان شــرقی با فراهم نمــودن زمینه 
آزادی ۵۵۲ محبوس و مســئولین قضائی اســتان 
فارس با محیا کردن مقدمات رهایــی ۴۶۷ زندانی 
واجد شرایط، در ردیف های بعدی این فهرست قرار 

دارند.

رئیس کانون عالی کارگران بازنشسته و مستمری بگیر 
کشــور گفــت: ســاز و کار افزایش ســنواتی حقوق 
بازنشستگان و مســتمری بگیران تأمین اجتماعی از 

مفاد قانونی پیروی می کند.
علی اصغر بیات،  اظهار داشــت: بسترهای قانونی نحوه 
افزایش حقوق بازنشستگان و مستمری بگیران تأمین 
اجتماعی معین و مشــخص اســت و مبنا و چارچوب 
اصلی جلســات و مذاکــرات میــزان افزایش حقوق 
بازنشســتگان و مســتمری بگیران تأمین اجتماعی 

محسوب می شود.
وی در ادامه گفت: مصوبات شــورای عالــی کار و ماده 
۴۱ قانون کار و همچنین ماده ۹۶ و ۱۱۱ قانون تأمین 

اجتماعی صراحتاً به این موضوع اشاره دارد.

بیات افزود: هر ســاله و پس از اباغ مصوبات 
شــورای عالــی کار، جلســات تخصصی و 
کارشناسی فشرده ای را با مسئولان سازمان 
تأمیــن اجتماعی بــرای تعییــن و تصویب 
میزان افزایش حقوق بازنشســتگان برگزار 

می کنیم.
وی گفــت: همانطور کــه قباً هــم تاکید 

کرده ایم، معیشــت و زندگی میلیون ها بازنشســته و 
مســتمری بگیر تأمین اجتماعــی و خانواده های آنها 
متأثر از تصمیمات مســئولان در این زمینه اســت و 
امیدواریم در سال جدید شاهد اتفاقات خوبی به لحاظ 

تقویت معیشت و رفاه بازنشستگان باشیم.
بیات ادامه داد: همــه تاش خود را بــه کار گرفته ایم 

و کمافــی الســابق از حقوق حقــه تک تک 
بازنشستگان دفاع می کنیم و هیچ مماشاتی 

هم در کار نیست.
دغدغه هــای  و  نگرانی هــا  افــزود:  وی 
بازنشستگان را کاماً درک می کنیم و انتظار 
داریم اجــازه دهند در فضایــی آرام و بدون 
هیاهــو کار را پیش ببریم و بــه زودی نتایج 

جلسات را رسانه ای و اعام می کنیم.
بیات با اشــاره بــه عدم تناســب میــزان افزایش 
ســالیانه حقوق بازنشســتگان با هزینه های زندگی 
در سالیان اخیر، گفت: متأســفانه بخش عمده ای از 
بازنشستگان و مســتمری بگیران تأمین اجتماعی 
حداقل بگیر هســتند و در شرایط دشــوار معیشتی 

به ســر می برند. این عقب ماندگی، قدرت خرید آنها 
را کمتر و ســفره آنها را روز بــه روز کوچک تر کرده 

است. 
لذا در ســال جدید جهت گیری ها و اقدامات مجلس و 
دولت باید عــاوه بر اجرای بی کم و کاســت قانون، در 
راســتای رفع مسائل و مشکات معیشــتی، درمانی و 

رفاهی این عزیزان باشد.
رئیس کانون عالی کارگران بازنشسته و مستمری بگیر 
سراسر کشور در پایان خاطرنشان کرد: فضای حاکم بر 
جلسات مشترک با مسئولان سازمان تأمین اجتماعی 
توأم با همیاری و درک مشترک از دغدغه ها و نگرانی ها 
است و با در نظر داشتن همه جوانب، به نتایج مطلوبی 

خواهیم رسید.

دیه

دستمزد

مهسا شــمس   وزیر کشــور گفت: برای 
بازی ایران و لبنان مســئله حضور بانوان را 
نداشــتیم و بنایی هم برای حضور بانوان و 

فروش بلیت به آنان وجود نداشت.
 احمــد وحیــدی وزیــر کشــور در جمع 
خبرنگاران با اشاره به تحقیقات انجام شده 
در رابطه با حادثه ورزشــگاه مشــهد گفت: 
بررســی ها در ایــن خصوص انجام شــد و 
گزارشات این موضوع به صورت مکتوب به 

رئیس جمهور ارسال شده است.
وی افزود: بعد از اینکه قرار شــد فدراسیون 
فوتبال مسابقه را در شهر مشهد برگزار کند 
بحث بر این بود که تماشــاچی نباشد اما با 
توجه به مطالبه مردم و شــیب نزولی کرونا، 
ســتاد ملی مبارزه با کرونا مجوز داد تا ۳۰ تا 
۴۰ درصد ورزشــگاه تماشاگر وجود داشته 

باشد.
وزیر کشــور تصریح کرد: بر این اســاس ۸ 
هزار بلیت فروخته شــد اما برخی مسئولان 
مشهدی کارت های دعوتی که حدود چهار 
هزار عدد بود را به افراد دیگــر داده بودند تا 
بتواند به ورزشگاه ورود کنند. حجم مراجعه 
به استادیوم به یک باره زیاد می شود و مردم 
زیادی چه آنها که بلیت تهیــه کرده بودند 
و چه آنهایی که دعوت نامه داشــتند، وارد 
استادیوم شدند و اســتادیوم مشهد کاماً 
پر می شود. AFC ایراد می گیرد و می گوید 
بیشتر از ظرفیت مجاز تماشاگر به ورزشگاه 

ورود پیدا کرده است.

وحیدی تأکید کــرد: بعد از ایــن موضوع 
درهای ورزشــگاه بسته می شــود. به دلیل 
اینکه هم بیشــتر از ظرفیت مجاز تماشاگر 
در ورزشگاه بود و هم دیگر جایی برای افراد 
جدید وجود نداشت اما برخی از مردم سعی 
داشــتند از دیوارهای اطراف ورزشگاه بالا 

بروند و به ورزشگاه ورود کنند.
وی افزود: برای اینکه مردم متفرق شــوند 
و ایــن بالا کشــیدن از دیوار آســیب برای 

کســی ایجاد نکند و یا حتی دیــوار ریزش 
نکند افشــانه فلفل در هوا زده می شــود اما 
مستقیماً به سمت کســی اسپری فلفل زده 

نمی شود.
وزیر کشــور ادامه داد: با این کار تعدادی از 
افراد متفرق می شوند و تعدادی هم از ناحیه 

چشم و گلو دچار مصدومیت می شوند.
وی افــزود: موضوع مهم دیگــر این بود که 
دعوت نامه هایی که مســئولان مشهدی به 

برخی از افراد داده بودنــد دارای هولوگرام 
نبوده و امــکان کپی از آنها وجود داشــت و 
برخی از افراد از روی دعوتنامه کپی گرفته و 

وارد ورزشگاه شده بودند.
وحیدی در پاســخ به ســوال خبرنگار مهر 
مبنی بــر اینکه آیا اصاً برای بــازی ایران و 
لبنان ورود خانم ها به ورزشــگاه اعام شده 
بود یا خیر؟ اظهار داشــت: همــان طور که 
می دانید برای حضور خانم ها در ورزشــگاه 

بایــد بســترهای لازم ایجاد شــود. ما در 
ورزشگاه آزادی این بســترها را داریم اما در 
ورزشگاه مشهد بســتر برای حضور خانم ها 
مهیا نیســت.وزیر کشــور ادامه داد: به این 
منظور با وزیر ورزش صحبت شــد تا بازی 
از مشهد به تهران منتقل شود. وزیر ورزش 
این موضوع را با فدراســیون مطرح کرد. اما 
فدراســیون فوتبال اعام کرد ما نمی توانیم 
بازی را از مشــهد به تهــران منتقل کنیم. 
چرا که به AFC اعام شــده است. براساس 
این توضیحات ما برای بــازی ایران و لبنان 
مسئله حضور بانوان را نداشتیم و بنایی هم 
برای حضــور بانوان و فــروش بلیت به آنان 

وجود نداشت.
وی در پاســخ به ســوال دیگــر خبرنگار 
مهر مبنی بــر اینکه اما برخــی بانوان بلیت 
داشــتند؟ گفت: گویا اختالی در ســامانه 
فروش بلیــت به وجود آمده بــود و تعداد ۹ 
خانم توانســته بودند بلیت تهیه کنند. بعد 
از بررسی مشخص شــد که آن ۹ بلیت برای 
آقایان صادر شــده و در اختیار خانم ها قرار 
گرفته است.وحیدی در پاسخ به سوال دیگر 
خبرنگار مهر مبنی بر اینکــه آیا به تخلفات 
دو کافی نت مشــکوک رســیدگی شــد یا 
خیر؟ اظهار داشــت: بله؛ هرچنــد در ابتدا 
انکار می کردند اما مشــخص شد که سعی 
در فروش بلیت داشــتند و خللی به صورت 
گســترده نداشــتند و در رابطه با مســئله 

خانم ها بی تقصیر بودند.

وانه زندان شدند سال گذشته ۱۴۹۹ نفر به خاطر مهریه ر

جزئیات جلسات افزایش حقوق بازنشستگان تأمین اجتماعی

دادستان تهران تاکید کرد

ونیک در زندان ها ورت فراهم سازی زیرساخت های دادرسی و ملاقات الکتر ضر
خریدار  دادســتان تهران بر لزوم فراهم 
سازی زیرســاخت های دادرسی و ماقات 
الکترونیکــی در زندان های اســتان تأکید 

کرد.
 به نقل از روابط عمومی دادســرای عمومی 
و انقاب تهــران، علی صالحی دادســتان 
عمومــی و انقاب تهــران روز دوشــنبه، 
۱۵ فروردین ۱۴۰۰ در دیــدار با مدیرکل 
و رؤسای زندان های اســتان تهران، ضمن 
تبریک سال نو و حلول ماه مبارک رمضان، 
اظهار داشت: خوشبختانه تأکیدات ریاست 
محترم قوه قضاییه برای ساماندهی و کاهش 
جمعیت کیفــری در ابتدای ســال جدید، 
باعث شده اســت تا یک نهضت عمومی در 
بخش های مختلف ایجاد شود و همه ارکان 
دســتگاه قضایی با همتی مضاعف، کاهش 
تعداد زندانیان را در دســتور کار خود قرار 

دهند.
وی در ادامه افزود: بایــد مددکاران زندان با 
تســلط به قوانین و مقررات، امــکان انتقال 
سریع درخواست های زندانیان به مسئولان 
و مراجع قضایی را فراهم سازند تا در نتیجه 
آن، مقدمات اتخــاذ تدابیــر و تصمیمات 

مقتضی به منظور کاهش جمعیت کیفری 
میسر گردد.

وی همچنین در بخش دیگری از سخنان 
خود خواستار طبقه بندی مجرمین شد و 
تصریح کرد: طبقه بندی مجرمین براساس 
نوع جرم، حتماً باید مورد توجه قرار گیرد 
تا به ایــن ترتیــب، فرآیند بهــره مندی 
مددجویان از ارفاقات قانونــی با توجه به 
نوع جرم و ســوابق کیفری، ســاماندهی 

گردد.
دادســتان تهران بر لزوم به کارگیری همه 
ظرفیت ها و امکانات به منظور اشتغال به کار 
زندانیان تأکید کرد و خاطرنشــان ساخت: 
قضات و مسئولین زندان باید با برنامه ریزی 
دقیق و کار کارشناســی، زمینه اشتغال ۸۰ 
درصدی مدجویان به غیر از زندانیان جرائم 

خاص را فراهم کنند.
صالحی با بیان اینکه حمایت مادی و معنوی 
و تکریم خانواده های زندانیان یک ضرورت و 
از اولویت های سازمانی است یادآورشد: این 
موضوع همواره و به مناســبت های مختلف 
مورد تأکید ریاســت محترم قــوه قضاییه 
اســت و به همین جهت باید همواره به جد 

در دستور کار مســئولان و متولیان امر قرار 
گیرد.

وی تفکر انقابی و کار جهادی را دو مؤلفه 
مهم به منظور دســتیابی به موفقیت در 
موضوع رســیدگی بــه امــور زندانیان و 
نظارت بر زندان ها برشمرد و خاطرنشان 
ســاخت: پیامدهای زندانی شدن افراد بر 
خانواده هایشــان باید همواره مورد توجه 
قرار گیرد و برنامه ریزی های دقیقی برای 
بــاز اجتماعی شــدن مددجویان صورت 

پذیرد.
دادستان تهران بر توســعه زیرساخت ها و 
تجهیز زندان های اســتان جهت استفاده 
۱۰۰ درصــدی از ســامانه های مخابراتی 
نیــز تأکید کــرد و گفــت: با اســتفاده از 
فناوری های نوین و ســامانه های ارتباط 
آناین دیگــر نیازی به اعــزام زندانیان به 
مراجع قضایی نخواهد بــود و این موضوع 
می تواند عاوه بر صرفــه جویی در وقت و 
هزینه ها، نقش مهمــی در کاهش نیاز به 
تردد، ارتقای شاخص امنیت و پیشگیری 
از خطرات احتمالی حیــن اعزام زندانیان 

ایفا نماید.

این مقام قضایی یادآور شــد: با ایجاد امکان 
ماقات الکترونیک در زندان ها نیز ضرورت 
مراجعه حضــوری خانــواده زندانیان برای 
دیدار بــا آنها کاهش خواهــد یافت و بر این 
اساس، گام مهمی در راستای تکریم ارباب 
رجوع، ارتقای شــاخص هــای اصاحی و 
تربیتی زندان و کاهش مشــکات و هزینه 
های زندانیان وخانواده هایشــان خصوصاً 

با توجه به شــیوع ویروس کرونا برداشــته 
خواهد شد.

گفتنــی اســت؛ در جریــان ایــن دیدار، 
سیدحشــمت اله حیات الغیــب مدیرکل 
زندان ها و اقدامات تأمینی وتربیتی استان 
تهران ضمن تبریک ســال ۱۴۰۱ و آغاز ماه 
رمضان، گزارشــی از عملکرد، دستاوردها و 

برنامه های های این سازمان ارائه نمود.



مدیرکل بیمه سلامت استان؛

زیرساخت های اجرای نظام ارجاع و پزشک خانواده در کردستان مهیا است

استان

سنندج-ملایی     مدیرکل بیمــه سلامت استان کردستان با 
بیان اینکه ۱۶۰ پزشک عمومی طرف قرارداد بیمه سلامت هستند، 
گفت: زیرساخت های نظام ارجاع و پزشک خانواده در استان مهیا و 

بسترهای اجرای این طرح در سال آینده آماده است.
انور اســماعیلی  دو طرح نسخه نویســی الکترونیکی و نظام ارجاع 
پزشک خانواده را از طرح های مهم و اولویت دار سازمان بیمه سلامت 
عنوان کرد و اظهار داشــت: کردستان در زمینه طرح نسخه نویسی 
الکترونیکی جزو استان های برتر کشور بوده و امید است طرح نظام 

ارجاع پزشک خانواده نیز در استان با موفقیت اجرایی شود.
وی تصریح کرد: اجرای نظام ارجاع و پزشک خانواده می تواند منجر 

به مدیریت بهینه منابع و ارتقای سلامت جامعه شود.
با اشاره به اینکه اجرای نظام ارجاع و پزشک خانواده منجر به کاهش 
هزینه های درمانی گزاف بر دوش بیمار می شــود افزود: اجرای این 
طرح سبب ارایه خدمات مطلوب به بیمار می شود در غیر این صورت 

هزینه های زیادی به بیمار و خانواده آنها تحمیل خواهد شد.
اسماعیلی افزود: با اجرای نظام ارجاع و طرح پزشک خانواده بیمار 
از تمامی خدمات از جمله آزمایش ها، رادیولوژی، ســونوگرافی و ... 

متناسب با تعرفه بخش دولتی بهره مند می شود.
وی بیان کرد:پزشــک نظام ارجاع شهری از بهمن ۹۹ در کردستان 

اجرایی شده است و در حال حاضر 85 درصد صندوق بیمه همگانی 
کردستان تحت پوشش این طرح هســتند به گفته مدیرکل بیمه 
سلامت استان کردســتان، ۳۲۰ هزار نفر در استان عضو صندوق 
بیمه همگانی است و آنها در دولت قبلی می توانستند جهت درمان 
به مراکز دولتی مراجعه کنند، اما برای رفع ضعف و کاستی های این 
قانون و ارجاع به بخش خصوصی این طرح به بیمه ســلامت واگذار 
شد بنابراین تاکنون ۴ استان ازجمله کردستان پایلوت اجرای این 
طرح شده اســت. مدیرکل بیمه سلامت اســتان کردستان با بیان 
اینکه نسخه نویسی الکترونیکی یکی از ارکان مهم پرونده سلامت 
است گفت: این طرح از سال ۹8 در اســتان اجرایی شد و کردستان 
در این زمینه جزو استان های پیشگام بوده و هم اکنون ۱۰۰ درصد 

نسخه نویسی الکترونیکی در استان اجرایی شده است.
اســماعیلی افزود: ماهانه ۱۳ هزار پرونده ۲۰ صفحه ای به صورت 
بستری و 5۰ هزار نسخه ســرپایی از بیمارستان ها به بیمه سلامت 

استان به صورت الکترونیکی ارسال و مورد بررسی قرار می گیرد.
وی یادآور شد: ماهانه ۱۰ میلیارد تومان مطالبات بخش سرپایی ) در 

بخش دولتی و خصوصی(  در استان پرداخت می شود.
مدیرکل بیمه سلامت کردســتان هزینه های بخش بستری را ۳۰ 
میلیارد تومان ذکر کــرد و گفت: این هزینه ها تا پایان آذر امســال 

پرداخت شده است.

 تبریز  رئیس ســازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان 
شــرقی با بیان اینکه شکســت ۷۰ خوان موانع تولید در سال 
حمایت از تولیدات دانش بنیان محوری ترین برنامه ی سازمان 
صمت استان است، گفت: توانمندی و ظرفیت های بسیار بالای 
واحدهای صنعتی اســتان نباید در حلقه ی مشکلات کوچک 

معطل بماند.
صابر پرنیان در بازدید میدانی از ظرفیت های طراحی، تجاری 
و تولیدی شرکت صنعتی دانش بنیان شیمی پژوهش صنعت 
با تاکید بر رفع موانع پیش روی صنایع دانش بنیان در سالجاری، 
اظهار کرد: امسال مجموعه ی دولت به ویژه وزارت صمت نگاه 
ویژه ای به شــرکت های دانش بنیان خواهد داشــت و باید از 
ظرفیت های علمی، فنی و تخصصــی جوانان تحصیل کرده و 
فناور استان در جهت توسعه ی واحدهای دانش بنیان و ثروت 

آفرینی نهایت بهره را ببریم.
وی، رفع موانع پیش روی صنایع دانش بنیان را در جهت اشتغال 
و ثروت آفرینی برای کشور و استان بسیار حیاتی دانست و تاکید 
کرد : مشــکلات واحدها در تمامی زمینه ها اعم از تامین مواد 
اولیه، تامین مالی و تسهیلات، مســائل ارزی، مجوزها و تامین 
انرژی از طریق سازمان صمت آذربایجان شرقی و کارگروه ستاد 

تسهیل و رفع موانع تولید اســتان تا حل کامل مساله با جدیت 
دنبال می شود.

گفتنی است؛ پرنیان به همراه معاون امور صنایع سازمان صمت 
استان در ادامه بازدیدهای میدانی خود از صنایع مختلف این بار 
از دو مجموعه مربوط به شرکت دانش بنیان و مهندسی ماشین 
سازی شیمی پژوهش صنعت، تولید کننده ماشین آلات مورد 
نیاز صنایع کاغذ ســازی، معدنکاری نفت و پتروشیمی، پمپ 

های وکیوم و تصفیه فاضلاب بازدید کرد.

گرگان-مهناز محمــد زمانی      کمیته امداد اســتان 
گلستان در راستای برنامه های ماه مبارک رمضان وبه منظور 
تحقق مواســات وکمک های مومنانه و طــرح اطعام مهدوی 
– افطاری ســاده ، فعالیت خودرا با مشارکت مرکز نیکوکاری 
حضرت خدیجه)س( گرگان و افتتاح آشپزخانه اطعام مهدوی 
آغاز کرد.مدیرکل کمیته امداد اســتان گلســتان در مراسم 
افتتاح آشپزخانه اطعام مهدوی درمسجدامام حسن مجتبی 
)ع( گرگان گفت: طرح اطعام مهدوی –افطاری ساده با همت 
و مشارکت مراکز نیکوکاری، موسسات خیریه و نیکوکاران در 

تمامی شهرهای استان اجرایی وعملیاتی می شود.
بابایی با اشــاره به فرمایشــات مقام معظم رهبری ))مد ظله 
العالی(( ،به منظور تامین معاش نیازمندان گفت : هدف از اجرای 
طرح اطعام مهدوی این است که هیچ نیازمندی درماه مبارک 

رمضان گرسنه نماند.
مدیرکل کمیته امداد گلســتان افزود : با توجه به مشــکلات 
اقتصادی و وجود تورم درکشــور وهمچنین شــیوع ویروس 
منحوس کرونا ، تامین حداقلی ســبد مصرفــی خانواده های 
نیازمند ، میسر نبوده، امید است به همت مسئولان و کمک های 
مومنانه خیران عزیز ، برای پایدارسازی الگوی اطعام مهدوی در 
طول سال وبا هدف تامین تغذیه محرومان و مستضعفان جامعه 

، اقدامات لازم برای شناســایی نیازمنــدان وجذب کمکهای 
خیران صورت گیرد.وی افزود : کمیته امداد اســتان گلستان 
تعداد ۲5۰ آشپزخانه اطعام مهدوی را درماه مبارک رمضان راه 
اندازی و با توکل به خداوند متعال تعداد ۱ میلیون پرس غذای 

گرم برای نیازمندان طبخ وتوزیع می نماید .
بابایی تصریح کرد: نیکوکاران وخیران عزیزی که سالهای قبل از 
شیوع ویروس کرونا با برپایی سفره های افطاری ، نذورات خود را 
به نیازمندان اهداء میکردند و امسال هم بدلیل محدودیت های 
بهداشتی ، نمی توانند همانند دو ســال گذشته ، به محرومان 
رســیدگی نمایند ، کمیته امــداد آمادگی دارد تــا با دریافت 

کمکهای این عزیزان ، نیت آنها را محقق نماید

گلستان آذربایجان شرقی
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان:

افتتاح آشپزخانه های اطعام مهدوی در گلستان واحدهای صنعتی آذربایجان شرقی نباید در حلقه مشکلات کوچک معطل بماند

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان خبرداد

وزی  خدمت رسانی به ۴۰۰ هزار مسافر نور
 در آذربایجان غربی

ارومیه  مدیرعامل جمعیت هلال احمر آذربایجان غربی گفت: از ابتدای آغاز طرح 
ملی خدمات بشردوستانه به مسافران نوروزی تا ۱۳ فروردین ۴۰۰ هزار و ۲۴۱ مسافر 
با مراجعه به پست های نوروزی جوانان هلال احمر از خدمات بشردوستانه بهره مند 

شدند.
امیر جعفرزاده  افزود: در ارایه خدمات به مســافران طی این مدت ۹۲۱نفر/روز عضو 

داوطلب سازمان جوانان هلال احمر مشارکت داشتند.
وی با اشــاره به اینکه طی این مدت ۱۳هزار و ۳۴۴نفر در پویش بهرفت مشــارکت 
کردند، افزود: ۱۷ هــزار و ۲۲۷  کودک از خدمات فضای دوســتدار کودک بهره مند 

شدند.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان گفت: ۳8 هزار و ۹۱5  نفر از آموزش مهارت و 

ارایه خدمات امداد و کمک های اولیه سحاب بهره مند شدند.
جعفرزاده با بیان اینکه، ۷8هزار و ۴۳۹مسافر به نقاط ایمن راهنمایی شدند و ۱۴ هزار 
و ۹۳5 نفر به یادواره رفیق خوشبخت ما و پویش چلچراغ دعوت شدند. افزود: ۷8۰۱ 

مسافر نیز به خیمه های نماز مراجعه کردند.
وی مجموع خدمت گیرندگان از ۲۹ اســفند ۱۴۰۰ تا ۱۳ فروردین ۱۴۰۱، را  ۴۰۰ 

هزار و ۲۴۱نفر، عنوان کرد.

  

 رفع خاموشی بیش از 3 هزار دستگاه چراغ 
وشنایی معابر در سنندج ر

سنندج- ملایی، مدیر امور برق شمال ســنندج گفت: در سال گذشته بیش از 
۳ هزار دستگاه روشــنایی معابر در سطح امور برق شــمال شهرستان سنندج رفع 

خاموشی شد.
آزاد حسینی اظهار کرد:طی گزارشات مردمی ثبت شده از طریق اپلیکیشن برق من 
و یا تماس با واحد عملیات اتفاقات )۱۲۱( در سال گذشــته، بیش از ۳ هزار دستگاه 

روشنایی معابر در سطح امور برق شمال شهرستان سنندج رفع خاموشی شد.
مدیر امور برق شمال سنندج گفت: سال گذشته بیش از ۷۶۰۰ متر شبکه روشنایی 
معابر مسروقه اصلاح و به کابل خودنگهدار تبدیل شد، هم چنین در این مدت ۲۰۰ 
دستگاه چراغ 5۰ وات بخار سدیم روشنایی معابر در سطح شهرستان سنندج اصلاح و 

به لامپ های LED تبدیل شد.
طبق اظهارات وی، در مجموع سال گذشته بیش از یک میلیارد تومان برای اصلاح و 

بهسازی شبکه روشنایی معابر در امور برق شمال سنندج اعتبار هزینه شد.
حسینی با بیان اینکه لامپ های LED که قرار اســت برای روشنایی معابر استفاده 
شود، ۴۰ وات مصرف دارند در حالی که نوع قدیمی آن ۱۲5 وات مصرف دارد، افزود: 
زمان مستهلک شدن این لامپ ها 8 تا ۱۱ ماه اســت و بیش از ۳۰ تا 5۰ هزار ساعت 
کار می کند. مدیر امور برق شمال سنندج تصریح کرد: هدف از تبدیل چراغ های بخار 
سدیم به لامپ های LED بهسازی روشــنایی معابر، مدیریت واصلاح مصرف برق 
دربخش روشنایی معابرو در نهایت کاهش هزینه های نگهداری وتعمیرات باتوجه به 

پایین بودن نرخ خرابی چراغ های LED می باشد.
حسینی ادامه داد : مشــترکان می توانند مشکلات مربوط به خاموشی معابر، خرابی 
یا اختلال در شــبکه را از دو روش، ســامانه ۱۲۱ )مرکز فوریت های برق( و یا با نصب 
“اپلیکیشن برق من” به شرکت توزیع نیروی برق استان کردستان اعلام کنند تا در 

سریع ترین زمان ممکن مشکل مربوطه رفع شود.

 

از سوی سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری انجام می شود؛

 اجرای بیش از ۲۰۰ برنامه  متنوع 
در ماه مبارک رمضان در اصفهان

 اصفهان – مریم مومنی  سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری 
اصفهان نسبت به اجرای بیش از ۲۰۰ ویژه برنامه با محوریت ماه مبارک 

رمضان در محلات و مناطق مختلف شهر اقدام کرده است.
به گزارش اداره ارتباطات رسانه ای شــهرداری اصفهان، برنامه هایی که این سازمان 
برای مبارک رمضان تدارک دیده اســت، در زمینه های متنوع ورزشــی تفریحی، 
اجتماعی، فرهنگی و هنری، گردشگری و مذهبی طراحی شده و مخاطب آنها، اقشار 

مختلف جامعه و گروه های متنوع سنی هستند.
برخی از این برنامه ها عبارت اند از برگزاری مســابقات ورزشی در رشته های مختلف 
ویژه آقایان و خانم ها با نام »مولای عرشیان« و »بانوی قدسیان«، روخوانی و تفسیر 
نهج البلاغه در باغ های بانوان مناطق مختلف، برگزاری جلســات جزء خوانی قرآن 
کریم، اجرای مراسم سحوری خوانی، بازدید از امامزادگان اسماعیل، جعفر و هارون 
ولایت و تکایای تخت فولاد، برگزاری مراســم شب های قدر با مشارکت شهروندان، 
برگزاری آیین مناجات خوانی و دعای ابوحمزه ثمالی، تولید و انتشار بیش از ۲۰ عدد 
اثر رسانه ای با محوریت مناجات، طراحی و پخش برنامه تلویزیونی بهشت اجابت با 
محوریت معرفی مشاهیر تخت فولاد و برنامه های متعدد دیگر که هر کدام به صورت 

جداگانه به اطلاع شهروندان خواهد رسید.
گفتنی است، در طراحی و اجرای این برنامه ها تلاش شــده است تا سلایق رده های 
مختلف سنی در نظر گرفته شود و برنامه هایی جذاب و حاوی محتوای ارزشی برگزار 

گردد.

 رصد و پایش بهداشتی حیات وحش 
پارک ملی گلستان

گرگان-مهناز محمد زمانی رئیس اداره دامپزشــکی گالیکش از رصد و پایش 
بهداشتی حیات وحش پارک ملی گلستان خبر داد.

علی منصوری گفت: در راستای حفاظت از سلامت حیات وحش، کارشناسان اداره 
دامپزشکی شهرستان گالیکش، به همراه کارشناسان و پارکبانان پارک ملی گلستان، 

به زیستگاه های محدوده استان گلستان و حوزه مرز خراسان شمالی اعزام شدند.
منصوری گفت: بر این اساس، کارشناســان با تجهیزات کافی نسبت به رصد و پایش 
بهداشتی وضعیت سلامت گله های ارزشمند حیات وحش در مناطق صعب العبور 

پرداختند.
او گفت:خوشبختانه موردی از بیماری واگیر مشاهده نشد.

به گفته منصوری جلسات مربوطه بین کارشناســان اداره دامپزشکی و پارک ملی 
برگزار شد و ضمن بازدید از آبشخور ها و استراحتگاه های حیات وحش، توصیه های 

بهداشتی و آموزشی برای پیشگیری از بیماری های واگیر ارائه شد.
او گفت: طرح واکسیناسیون رایگان جمعیت دامی شهرستان به صورت ۱۰۰ درصد 
رایگان، در دستور کار است و این خدمات رایگان  در ســال گذشته تأثیر بسزایی در 

حفاظت از سلامت حیات وحش داشت.
رئیس اداره دامپزشکی گالیکش گفت: امسال نیز به زودی در راستای ارائه خدمات 

رایگان دامپزشکی برای دامداران شهرستان صورت خواهد گرفت

 قزوین - مریم نقدی   مدیــرکل امور مالیاتی 
اســتان قزوین گفت: در سال گذشــته بیش از ۹۶۰ 
میلیارد تومان به شهرداریها، دهیاری ها و فرمانداری 

های استان پرداخت شد.
عزیزاله عباس پور، در این باره اظهارداشت: تخصیص 
عوارض شهرداریها در ســال گذشته نسبت به مدت 

مشابه آن ۱۴۴ درصد رشد داشته است.
وی بیان کرد: در سال ۱۴۰۰ از محل مشارکت مردم 
اســتان در پرداخت مالیات بر ارزش افزوده، بیش از 
۹۶۲ میلیارد تومان به حساب شهرداری ها، دهیاری 
ها و فرمانداریهای اســتان به صورت مستقیم واریز 

شده است.
عباسپور تصریح کرد: بخشــی از اقدامات اجرایی و 

عمرانی که مردم عزیز ما در این مناطق مشاهده می 
کنند از محل این مشارکت است.

وی یادآورشــد: یک درصد از درآمد ارزش افزوده به 
بخش سلامت اختصاص می یابد و درآمد های حاصل 
از مالیات بر ارزش افزوده نقش موثری در تحول نظام 
سلامت به خصوص در مناطق محروم، روستاییان و 
عشــایر ایفا می کند لذا در این راستا در سال گذشته 
بالغ بر ۳۰۶ میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان به این بخش 
اختصاص یافته که نسبت به مدت مشابه سال قبل از 

آن ۱۶۲ درصد افزایش داشته است
عباس پور اضافه کرد: بر اساس ماده ۱۰۹ قانون برنامه 
ششم توسعه، هر ماه بیســت و هفت صدم درصد از 
محل مالیات بــر ارزش افزوده برای توســعه ورزش 

اختصاص می یابد که این میزان در استان قزوین در 
ســال قبل بیش از ۲۳ میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان 

بوده است.
مدیرکل امور مالیاتی استان همچنین از افزایش سهم 
۳ درصدی شــهرداری ها از مالیات بر ارزش افزوده به 
چهار درصد خبر داد و گفت: براســاس قانون دائمی 
مالیات بر ارزش افزوده، ســهم عوارض پرداختی به 
شــهرداری ها، دهیاری ها و فرمانداریها به ۴ درصد 

افزایش یافته است.
وی یادآورشــد: تخصیــص این بخــش قابل توجه 
از درآمدهای حاصــل از مالیات بــر ارزش افزوده به 
شــهرداری ها و دهیاری ها راه را بــرای تامین منابع 

پایدار مورد نیاز این حوزه فراهم می کند.

عباس پور افزود: عوارض وصول شده مالیات بر ارزش 
افزوده در هر شــهر و یا منطقه ای فقط برای عمران و 
آبادانی همان منطقه هزینه می شود که نشان می دهد 
تلاش شــهروندان هر منطقه در تحقق درآمدهای 
مالیاتی رابطه مستقیمی با توسعه و پیشرفت آن شهر 

خواهد داشت.
مدیرکل امور مالیاتی استان خاطرنشان کرد: اطلاع 
رســانی صحیح و به هنگام از نحــوه مصارف حاصل 
از درآمدهــای مالیاتی همچنین تبیین و تشــریح 
کارکردها و آثار پرداخت مالیــات در اقتصاد موجب 
همکاری و مشــارکت بیشــتر مودیان در پرداخت 

مالیات می شود.
وی گفت: برای اینکه مردم به رسالت مالیات و توسعه 

کشور اعتقاد پیدا کنند نیاز به فرهنگ سازی مالیاتی 
اســت لذا باید این باور در شــهروندان ایجاد شود که 
پرداخت مالیات در توسعه و رونق شهرها تاثیر بسزایی 

دارد.

مدیرکل امور مالیاتی استان اعلام کرد ؛

وین  پرداخت 960 میلیارد تومان به شهرداری ها و دهیاری های قز

 همدان     استاندار همدان با اشاره به فعالیت حدود ۳۰۰ واحد 
شرکت های دانش بنیان و فناور در استان، تاکید کرد: حمایت تام 
و تمام از شرکت های دانش بنیان در اولویت دستگاه های اجرایی 

مربوطه باشد.
علیرضا قاسمی فرزاد در نخستین جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع 
تولید سال جدید، بیان کرد: در سایه تولید است که اشتغال ایجاد 
می شود و وابستگی  به بیرون از کشور از بین می رود، با حمایت از 

تولید اصول اقتصاد مقاومتی نیز انجام می شود.
وی اضافه کرد: حدود ۳۰۰ واحد شرکت های دانش بنیان و فناور 

در استان فعالیت دارند که تعداد شرکت های دانش بنیان استان 
تا پایان ســال به دو برابر افزایش خواهند یافت. قاســمی فرزاد 
تصریح کرد: کارگروه ستاد تسهیل باید در سال جدید به طور ویژه 
پیگیر تحققِ شعار ســال و منویات مقام معظم رهبری باشد. وی 
خاطرنشان کرد: با توجه به منسوخ شدن روش های سنتی در امر 
تولید، رهبر معظم انقلاب با درایت و بصیرت، در سال جدید تولید 

مبنی بر دانش بنیان را طرح کردند.
اســتاندار همدان افزود: تولید باید برای جوانان کشور و فعالان، 
ایجاد اشــتغال کند و  برنامه ارتقاء کمی و کیفی تولید، بر مبنای 

دانش و همچنین اشتغال جوانان طرح ریزی شود.
قاســمی فرزاد ادامه داد: مجموعه های دست اندر کار تولید، باید 
حمایت و پشتیبانی های خود را در راستای تحقق شعار سال انجام 
دهند. از ضروریات تولید، تامین زیرساخت های ارتباطی، گاز، برق 
و آب است، لذا برای تسهیل در امر تولید، تامین زیرساخت ها در 
اولویت باشد. وی گفت: باید زمینه بازاریابی و تجارت الکترونیک 
برای واحدهای تولیدی اســتان فراهم شــود، یک کارگروه در 
راستای دانش بنیان کردن تولید در استان با حضور دانشگاهیان، 

نخبگان و متخصصان تشکیل خواهد شد. 

ایلام- حســن بیگی      مدیــرکل میــراث  فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع  دســتی و دبیر اجرایی ســتاد خدمات 
سفرهای نوروزی ایلام گفت: ۹ هزار و ۷۴ نفر از موزه های ۶ گانه 

ایلام در ایام تعطیلات نوروز بازدید کردند.
عبدالمالک شنبه زاده اظهار داشــت: این تعداد گردشگر از کاخ  
موزه های قلعه والی و فلاحتی، موزه باســتان  شناسی دره  شهر، 
باغ  موزه دفاع  مقدس و موزه تاریخ حیات طبیعی اســتان ایلام 

بازدید داشته اند.
وی افزود: ســهم بازدیدکنندگان نــوروزی از کاخ موزه مردم 
شناسی قلعه والی متعلق به دوره قاجاریه سه هزار و 5۴۶ نفر بوده 

است که از این کاخ  موزه تاریخی بازدید داشته اند.
دبیر اجرایی ستاد خدمات سفرهای نوروزی استان ایلام یادآور 
شد: یک هزار و ۴۱۷ نفر هم در تعطیلات نوروزی از موزه باستان 

شناسی شهرستان دره شهر بازدید کرده اند.

شنبه زاده ادامه داد: سهم بازدید گردشگران از کاخ  موزه فلاحتی 
تاریخ کشاورزی و اشیا ادوات کشاورزی متعلق به دوره قاجاریه 
واقع در محوطه ســازمان جهاد کشــاورزی هم ۴۴۱ نفر بوده 

است.
وی اضافه کرد: ســه هزار و ۲۰۰ نفر بازدیدکننده از موزه تاریخ  

طبیعی حیات  وحش استان ایلام ثبت شده است.
مدیرکل میراث  فرهنگی، گردشــگری و صنایع  دستی استان 

ایلام سهم بازدید نوروزی از باغ  موزه دفاع مقدس را ۴۷۰ نفر ذکر 
کرد. شــنبه زاده توضیح داد: در موزه باستان  شناسی نیز اشیاء 
کشف شده در استان مربوط به دوره های مختلف تاریخ و پیش 

از تاریخ نگهداری می شود.
وی یادآور شد: در میان گردشگران بومی و غیربومی برخی از این 
موزه ها، بازدیدکنندگان اتباع کشورهای خارجی ساکن داخل یا 

خارج کشور و همچنین ایرانیان مقیم خارج نیز بوده اند.

مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه  البرز-مظفری 
بین المللی پیام اســتان البرز اعلام کرد: روند اســتقرار شرکت 
های دانش بنیان با هدف تحقق شعار سال ۱۴۰۱در این منطقه 

تسهیل شده است.
»اکبر قنبرپور«   افزود: اکنون حدود ۲۰ شــرکت دانش بنیان با 
اشتغالزایی ۴۰۰ نفر در این منطقه اقتصادی فعال هستند که بنا 
داریم با توسعه زیر ساخت ها تعداد بیشــتری از این شرکت ها را 

مستقر کنیم.

وی اضافه کرد: با توجه به اینکه یکی از مهم ترین برنامه های پیش 
روی در منطقه ویژه اقتصادی پیام، تبدیل این منطقه به بزرگترین 
مرکز داده کشور اســت به همین منظور اولویت استقرار شرکت 
های دانش بنیان با صنایع و واحدهای مرتبط با آی.تی و آی.سی.

تی است. قنبرپور در بخش دیگری از سخنان خود به ارائه مشوق 
هایی برای استقرار شرکت های دانش بنیان در پیام اشاره کرد و 
گفت: این امکان وجود دارد که تا ســقف ۲5 درصد بر روی اجاره 
بها زمین و یا سوله به این شــرکت ها تخفیف داده شود، به همین 

منظور شــرکت های دانش بنیانی که به دنبال اســتقرار در این 
منطقه هستند می توانند از چنین مشوق هایی بهره مند  شوند.

وی در ادامه تصریح کرد: با دید مثبت وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات به مجموعه پیام این امیدواری وجود دارد که بتوان علاوه 
بر فراهم شدن زمینه هایی برای استقرار شرکت های دانش بنیان 
نه تنها شاهد رشد اشتغال باشیم بلکه از سوی دیگر با تکیه بر توان 
متخصصان داخلی کشور را در تولید برخی از کالاها خودکفا و بی 

نیاز از واردات کرد.

 همدان

ایلام

فعالیت ۳۰۰ واحد شرکت های دانش بنیان و فناور در همدان

وزی از موزه های ایلام  ثبت ۹ هزار بازدید نور

مدیرعامل منطقه ویژه پیام البرز:

استقرار شرکت های دانش بنیان در منطقه پیام البرز تسهیل می شود 

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران

صفحه 7
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rچهار شنبه       17  فروردین 1401    شماره 1017



 256 هزار میلیارد ریال تسهیلات پرداختی 
بانک توسعه تعاون در سال 1400

مدیر عامل بانک توســعه تعــاون از پرداخت 
۲۵۶ هزار میلیارد ریال تسهیات بانک توسعه 

تعاون در سال ۱۴۰۰ خبر داد.
حجت اله مهدیــان مدیر عامل بانک توســعه 
تعاون در دیدار با مدیران ارشــد ستادی بانک 
ضمن تبریک ســال جدید و حلول ماه مبارک 
رمضان اظهــار داشــت: در تدویــن اهداف و 
راهبردهای بانک در سال ۱۴۰۱ نقش آفرینی برای تحقق شعار اباغی 
از ســوی مقام معظم رهبری تحت عنوان»تولید، دانش بنیان و اشتغال 
آفرین« از جایگاه ویژه ای برخوردار اســت و همانند سال های پیشین 

تمرکز عملیات اعتباری بانک بر حمایت از فعالیت های مولد است.
وی افزود: بانک توسعه تعاون توجهی ویژه به برنامه های وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی و وزارت امور اقتصادی و دارایی دارد و بانک می تواند 
به عنوان بانک عامــل در تحقق اهداف و برنامه هــای این دو وزارتخانه 

نقش اثرگذاری داشته باشد.
مهدیان گفت: شبکه شعب بانک در سال گذشته به میزان ۲۵۶ میلیارد 
ریال تسهیات پرداخت نموده است که عاوه بر تحقق اهداف کمی این 
واقعیت وجود دارد که ســهم زیادی از تســهیات پرداختی با رویکرد 

توسعه ای و حمایتی صورت پذیرفته است.
وی ادامه داد: پرداخت ۷۲۰۰ میلیارد ریال تســهیات مشاغل خانگی 
از مهمترین محورهــای همکاری بانک بــا وزارت تعــاون، کار و رفاه 

اجتماعی بوده است.
مدیرعامل بانک توســعه تعاون گفت: بانک در اعطای تسهیات ازدواج 
جوانان و معرفی شــدگان کمیته امداد، سازمان بهزیستی، بنیاد شهید 

نیز در حدود ۹۰ الی ۱۰۰ درصد عملکرد داشته است.
وی گفت: بانک توســعه تعاون در ســال ۱۴۰۰ به میزان ۳۵۰ میلیون 
دلار فعالیت ارزی داشته اســت که حدود ۲۵۴۴ میلیارد ریال سود در 

این بخش شناسایی شده است.
مهدیان خاطر نشان کرد: هفت دســتور رییس کل بانک مرکزی برای 
ایجاد انضباط مالی و اثربخشی در بازار پولی و مالی کشور از اهمیت ویژه 
ای برخودار است و مجموعه بانک توسعه تعاون نیز در مسیر رعایت این 

هفت دستور، هدایت می شوند.
ســید باقر فتاحی رییس هیات مدیره بانک توســعه تعاون نیز در این 
جلســه گفت: منابع بانک در پایان ســال ۱۴۰۰ با ۳۶ درصد رشد در 
مقایسه با سال پیشین برخوردار بوده اســت و مصارف بانک نیز با رشد 

۳۷ درصدی مواجه می باشد .
وی افزود: قراردادهای عاملیت بانک در اجــرای بند الف تبصره 
۱۸ قانون بودجــه ۱۴۰۰ با وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی، 
وزارت صنعــت، معــدن و تجــارت، وزارت میــراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی و وزارت جهاد کشاورزی نهایتا منجر 
به اعطای ۶۱ هزار میلیارد ریال تســهیات در این بخشها خواهد 
شــد و از این رو بخشــی از برنامه های مالــی و بودجه ای دولت 
با کمک این بانــک محقق خواهد گردیــد و تاکنون نیز ۱۲۹۰۰ 
میلیارد ریال منابع توســط این چهار دســتگاه اجرایی در بانک 

جذب گردیده است.
امیر هوشــنگ عصارزاده عضو هیات مدیره بانک توسعه تعاون گفت: 
بانک با جذب ۱۴۸۰۰ میلیارد ریال منابع صندوق توسعه ملی به عنوان 
دومین بانک فعال در شبکه بانکی مطرح است و این منابع در طرح های 

ملی و تسهیات اشتغال زایی بکار گرفته شده است.
وی افزود: افزایش سرمایه بانک به ۳۴ هزار میلیارد ریال موجب تحقق 
کفایت سرمایه در حد ۳ درصد شده اســت و در نظر است تا در مراحل 
آتی افزایش سرمایه، کفایت ســرمایه بانک از حد نرمال ۵ درصد فراتر 

رود.
در این دیدار معاونین مدیر عامل ، مدیران ستادی و روسای ادارت کل 
مســتقل نیز مطالبی در خصوص عملکرد گذشــته بانک و برنامه های 

پیش رو ارائه دادند.

سامانه #720* به سامانه صیاد متصل شد
بانک پاســارگاد همراســتا با سیاســت های 
بانک مرکزی مبنی بر پیاده ســازی ســامانه 
مدیریت چک )صیاد( در بســترهای مختلف 
جهت تسهیل دسترسی مشتریان به خدمات 
مدیریت چک های صیادی، امــکان مدیریت 
این چک ها را در ســامانه #۷۲۰* فراهم کرده 

است.
سامانه #۷۲۰* بانک پاســارگاد )آنی  بانک پاســارگاد( با بهره گیری 
از تکنولوژی USSD راه اندازی شــده است و مشــترکین اپراتورهای 
مختلف از جمله: همراه اول، ایرانســل و رایتل می توانند از خدمات آن 

بهره مند شوند. 
برای استفاده از این ســامانه نیاز به نصب هیچ نرم افزاری بر روی گوشی 
تلفن همراه نیست و فقط با شماره گیری کد دستوری #۷۲۰* بر روی 
تلفن همراه، بــدون پرداخت هزینه  ای می تــوان وارد منوی این برنامه 

شده و از قابلیت های متفاوت آن استفاده کرد.
برای دسترســی به بخش مدیریت چک های صیادی در ســامانه آنی 
بانک پاسارگاد، کافی است کد دســتوری #۶*۷۲۰* را در تلفن همراه 
خود شــماره گیری کنید و بدین ترتیــب امکان ثبت، تاییــد و انتقال 

چک های جدید را خواهید داشت.
گفتنی است پیش از این، دسترســی به سامانه صیاد و دریافت خدمات 
ثبت صدور، تأییــد و انتقال چــک از طریق دســتگاه های خودپرداز، 
اینترنت بانک، موبایل بانک، اپلیکیشن های موبایلی و شعبه های بانک 
پاسارگاد امکان پذیر بود و با ایجاد زیرســاخت های لازم این امکان در 
سامانه آنی بانک پاسارگاد نیز فراهم شــده و در اختیار مخاطبین عزیز 

قرار گرفته است.
هم وطنان محترم می توانند برای کسب اطاعات بیشتر به سایت بانک  
پاسارگاد به نشــانی bpi.ir مراجعه و یا با مرکز مشاوره و اطاع رسانی 

بانک پاسارگاد به شماره ۸۲۸۹۰-۰۲۱ تماس حاصل فرمایند.

در سال 1400 محقق شد
رشد 58درصد تسهیلات قرض الحسنه در بانک 

اقتصادنوین
بانک اقتصادنوین در سال گذشته ۴۶۳۸ فقره 
تســهیات قرض الحســنه به ارزش سه هزار 
و۵۷۳ میلیــارد ریال پرداخت کــرد که ارزش 
تسهیات پرداختی نسبت به سال ۱۳۹۹ بیش 

از ۵۸ درصد رشد داشته است.
به گزارش روابط عمومی بانــک اقتصادنوین، 
این بانک در سال گذشــته در راستای تسهیل 
ازدواج جوانان، ســه هزار و ۱۰۸میلیارد ریال تسهیات قرض الحسنه 

ازدواج به سه هزار و ۸۰۵ نفر از واجدان شرایط پرداخت کرد.
همچنین در ســال ۱۴۰۰، بانــک اقتصادنویــن در راســتای ایفای 
مسئولیت های اجتماعی خود و حمایت از اقشار آسیب پذیر، ۸۳۳ فقره 
تسهیات قرض الحســنه اشــتغال زایی به ارزش ۴۶۵ میلیارد ریال به 
مددجویان کمیته امداد امام خمینی )ره( و ســازمان بهزیستی کشور 

پرداخت کرد.

 روزنامه سراسری صبح ایران
  اقتصادی،  سیاسی، اجتماعی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پاک ۱۴۶، واحد ۸
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رئیس اتحادیه املاک:

و به کاهش است قیمت مسکن ر

برهان محمودی   در حالی کــه رئیس اتحادیه 
مشــاوران امــاک از رو به کاهش بــودن قیمت 
مســکن در مناطق میانی و جنوبــی تهران می 
گوید، اما بانک مرکزی از رشــد ۶ درصدی قیمت 

مسکن در اسفندماه خبر می دهد.
 بانک مرکزی در گــزارش اخیر خود در خصوص 
آخرین وضعیت بازار مسکن در تهران طی اسفند 
ماه ســال گذشــته از کاهش ۲۰ درصدی تعداد 
معامات در اســفند سال گذشته نســبت به ماه 
قبل از آن )بهمن ۱۴۰۰( و در مقابل، افزایش ۳۰ 

درصدی نسبت به اسفند ۱۳۹۹ خبر داده است.
از نظــر بانک مرکزی، متوســط قیمت مســکن 
در تهران نیز در ماه گذشــته، بیــش از متری ۳۵ 
میلیون تومان بود که در مقایسه با اسفند ۱۳۹۹ 
افزایش ۱۶ درصدی و در مقایســه با بهمن سال 

قبل رشد ۶.۲ درصدی داشته است.
این در حالی اســت که برخی فعالان بازار مسکن 
از رونــد رو به کاهش قیمت مســکن و همچنین 
رکود شــدید در بازار به دلیل امتناع خریداران از 
ورود به این بازار به دلیــل احتمال افزایش توافق 
در وین و نیز تأثیر کاهشــی آن بــر قیمت ها در 
بازار خبر می دهند.اما اینکــه روند افزایش اندک 
ماهانه قیمت ها در بازار مسکن طی سال گذشته، 
ناگهان به افزایش بیــش از ۶ درصدی در آخرین 
ماه سال ۱۴۰۰ نسبت به ماه قبل از آن منجر شد، 
به نظر می رسد در پی افزایش قیمت ها در مناطق 
شمالی خصوصاً مناطق یک و ۳ پایتخت باشد که 
بر متوسط قیمت مســکن شهر تهران اثر گذاشته 
اســت.به خصوص که افزایش متوســط قیمت 
مسکن در بهمن ۱۴۰۰ نســبت به دی ماه سال 
گذشــته ۴ دهم درصد و در دی ماه ۱۴۰۰ نسبت 

به آذر همان سال، تنها ۱.۱ درصد بوده است.
این در حالی اســت که بررســی قیمت هــا در بازار 

مسکن در ۳ ماهه پایانی سال گذشته نشان می دهد 
که قیمت مســکن در مناطقی چون ۱۷، ۱۸، ۱۹ و 
۲۰ رشد چندانی نداشته و این افزایش قیمت ها در 
مناطق شمالی اســت که به افزایش متوسط قیمت 

مسکن در پایتخت منجر شده است.

 کاهش قیمت مسکن در مناطق جنوبی 
و رشد ناگهانی در مناطق شمالی پایتخت

در اسفند سال گذشته متوسط قیمت مسکن در 
۴ منطقه مذکور به ترتیــب ۱۷.۵، ۱۶.۵، ۱۶.۹ و 
۱۸ میلیون تومــان در هر متر مربع بوده اســت؛ 
این ۴ منطقه تهران در بهمن ســال گذشته نیز به 
ترتیب دارای متوسط قیمت متری ۱۷.۶، ۱۵.۶، 
۱۹.۲ و ۱۶.۹ میلیون تومان بوده اند. این وضعیت 
در دی ماه ۱۴۰۰ نیــز به ترتیب متــری ۱۷.۸، 

۱۵.۶، ۱۹ و ۱۶.۹ میلیون تومان بوده اند.
بنابراین نه تنها قیمت مســکن در مناطق جنوبی 
پایتخت در اســفند رشد نداشــته بلکه حتی در 

مواردی کاهشی هم بوده است.

منطقه یک متری 7 میلیون تومان تنها 
ظرف یک ماه رشد قیمت داشت!

بررســی قیمت ها در منطقه یک تهران نشــان 
می دهد که در حالی که متوســط قیمت هر متر 
واحد مســکونی در دی ماه و بهمن ماه در منطقه 
۱ تهران ۷۰ میلیــون تومان بود، در اســفند ماه 

ناگهان به ۷۷.۴ میلیون تومان رسیده است.
در منطقه ۳ نیز از متوســط متــری ۶۳ میلیون 
تومان در ماه های دی و بهمن، به متوســط متری 
۶۵ میلیــون تومان در اســفند رســیده ایم. این 
افزایش نســبتاً زیاد قیمت ها در مناطق شمالی 
پایتخت سبب رشد متوسط قیمت مسکن در کل 

تهران شده است.

خسروی رئیس اتحادیه املاک: بانک 
مرکزی از گران شدن مسکن نفع می برد

در همین ارتباط مصطفی قلی خســروی رئیس 
اتحادیــه مشــاوران اماک اســتان تهــران در 
گفت وگو با خبرنگار مهــر درباره آخرین وضعیت 
بازار مسکن اظهار کرد: در اسفند ماه بازار مسکن 
رکود داشت و قیمت ها رو به پایین بود. اما گزارش 
بانک مرکزی رشــد ۶ درصدی قیمت ها را اعام 

کرده است.
وی ادامــه داد: از آنجایــی که بانــک مرکزی 
قیمــت مناطق یک و شــمیران را هــم در نظر 
می گیرد، ســبب می شــود تا گزارش این بانک 
صحت نداشته باشد. حال آنکه قیمت مسکن در 
مناطق، ۱۰ و ۱۷ نســبتاً مناســب و حتی رو به 

کاهش است.
خسروی گفت: واحدهای مسکونی و ساختمان ها 
پشــتوانه بانک ها هســتند و هر چه قــدر قیمت 
ســاختمان ها افزایش یابــد، ســرمایه بانک ها 
رشــد می کند و بانک مرکزی هم از این محل ۲۰ 
درصد از بانک ها دریافــت می کند؛ بانک مرکزی 
با گزارش های افزایشــی قیمت مسکن، کاسبی 

می کند.
وی با تأکید بر اینکه بازار مســکن در حال حاضر 
راکد است و خرید و فروشی انجام نمی شود، افزود: 
تعداد خریداران واقعی مســکن در بازار کم است؛ 
نمی دانم چرا عده ای نمی گذارند بازار روال عادی 

خود را پیدا کند؟
رئیس اتحادیه مشــاوران اماک استان تهران با 
اشــاره به تعیین مالیات ۲۷ درصدی بر ساخت و 
ســاز گفت: وقتی ســازمان امور مالیاتی از بساز و 
بفروش ها ۲۷ درصــد می گیرد، دیگر ســازنده 
دنبال ســاخت و ســاز نمی رود چون سوددهی 

ندارد.

خریدار  مدیرعامل بانــک دی با تأکید بر نقش 
محوری نظام بانکی در تحقق شــعار سال مبنی 
بر »تولیــد؛ دانش بنیان، اشــتغال آفرین« گفت: 
مجموعه سیاســت ها و برنامه هــای بانک دی در 

مسیر تحقق شعار سال، تدوین و اباغ شده است.
بــه گــزارش روابط عمومــی بانــک دی؛ 
علیرضا قیطاســی به همراه رییــس و اعضای 
هیئت مدیــره در دیدار نوروزی بــا همکاران 
ضمن بازدید از شعبه مرکزی این بانک، تمرکز 
بر درآمدهای کارمزدی و غیرمشــاع خدمات 
ارزی را یک مزیــت رقابتی ویژه بــرای بانک 
دانســت و تصریح کرد: در حال حاضر با توجه 
به یکســان بودن خدمات ارائه شده در بخش 
ریالی در نظــام بانکی، توجه بــه درآمدهای 
غیرمشــاع حاصل از ارائه خدمــات ارزی به 
مشــتریان از طریــق ارائه ســبد متنوعی از 
محصولات، اقدامی موثر در سیستم درآمدی 

بانک  محسوب می شود.
وی افزود: شــعبه مرکزی به واسطه برخورداری 
از مشــتریان اختصاصی و شــرکتی ویژه باید در 
ارائه خدمات ارزی متنوع، پیشگام و الگوی سایر 

شعب باشد.
مدیرعامــل بانــک دی ســال ۱۴۰۱ را برای 
شــبکه بانکی یک ســال مهم و ویژه دانســت 
و تصریح کرد: بر اســاس فرمایش مقام معظم 
رهبری) مدظله العلــی( محور تمرکز اقتصادی 

کشــور باید بر شــعار »تولیــد؛ دانش بنیان، 
اشتغال آفرین« باشــد که این رهنمود، وظیفه 
نظام بانکی را بیــش از پیش حائز اهمیت کرده 

است.
وی ادامه داد: شعب باید بر اســاس دستور هفت 
ماده ای رییس کل محتــرم بانک مرکزی، در ارائه 
تسهیات آسان به مشتریان به ویژه شرکت های 
دانش بنیــان و تولیدکنندگان داخلــی، نهایت 
همراهی و همکاری را داشــته باشند تا نقش خود 

را   در تحقق شعار سال ایفا کنند.
قیطاسی در پایان با اشاره به هدفگذاری عملیاتی 
و اســتراتژی های بانــک در ســال ۱۴۰۱ گفت: 
سهم شعب در جذب مشــتریان و میزان افزایش 
درآمدهــای ســال ۱۴۰۱ به همراه خط مشــی 
اعتبــاری تدوین شــده اســت که امیــدوارم با 
برنامه ریزی های صــورت گرفته شــاهد تحقق  

اهداف باشیم.

آینده

بــا  همــگام  آینــده،  بانــک 
سیاســت های کان اقتصــادی 
کشــور، در ســال ۱۴۰۱،سال 
و  دانش بنیــان  »تولیــد، 
حمایــت  اشــتغال آفرین«، 
از فعــالان اقتصــادی، به ویــژه 
شــرکت های دانش بنیــان را در 
اولویت  کاری خود قرار داده است.
سیاست های اعتباری این بانک با 
انعقاد قراردادها و تفاهم نامه های 
همــکاری بــا معاونــت علمی و 
فناوری ریاســت جمهــوری و 
صندوق نــوآوری و شــکوفایی 
به منظــور تأمین مالیِ کســب و 
کارهای خــاق و فن آور از طریق 

اعطای انواع تسهیات، 
صــدور ضمانت نامــه 
اعتبارات  و گشــایش 
با شــرایط  اســنادی 
آسان در مسیر توسعه 
اقتصــاد دانش بنیــان 
اشــتغال آفرین  و 

تدوین شــده است.شرکت های 
دانش بنیان و فن آور معرفی شده 
از سوی معاونت علمی و فن آوری 
ریاســت جمهــوری و صندوق 
نوآوری و شــکوفایی بــه بانک 
آینده، پس از اعتبارسنجی و طی 
مراحل قانونی دیگــر می توانند 
تســهیات درخواســتی خود، 

اعم از ســرمایه ثابت و 
ســرمایه در گردش را 
در اســرع وقت از بانک 

آینده دریافت کنند.
به اســتناد گزارش های 
از سامانه های  دریافتی 
ذی ربــط طــی ســال 
پرداختــی  تســهیات   ،۱۴۰۰
بانــک آینده بــه شــرکت های 
دانش بنیان در حوزه های مختلف 
دارویــی و تجهیزات پزشــکی، 
تولیدکننــده محتــوا و نرم افزار، 
صنایــع نفــت، انــرژی و پلیمر و 
خدمــات گمرکــی و حمل ونقل 
کالا،بیــش از ۸۵ شــرکت بــا 

مبلغی بالغ بر ۹هزارمیلیاردریال 
بــوده اســت.همچنین این بانک 
طی سه ســال گذشــته، بیش از 
۲۱.۰۰۰میلیاردریال منابع مالی 
و خدمات اعتباری به ۲۴۰ شرکت  
دانش بنیان ارائــه کرده که حامی 
تولید و تجاری ســازی محصولات 
داخلی مبتنی بــر ایده های خاق 
در زیســت بوم فن آورانه کشــور 
شــده اســت. ایجاد یــا تثبیت 
اشــتغال نخبگان و صاحبان ایده، 
صرفه جویی ارزی و توسعه فروش 
محصولات دانش بنیان در صنایع 
پیشــرو، از دیگر دســتاوردهای 

حمایت مالی این بانک بوده است.

جزییات حمایت ۲۱ هزار میلیاردریالی بانک آینده از زیست بوم فن آورانه کشور

دکتر ابراهیمی اعلام کرد
10 برنامه اولویت دار بانک سپه در سال 1401

مدیرعامل بانک ســپه در دیدار نوروزی با مدیران و کارکنان بانک، ۱۰ 
برنامه اولویت دار این بانک در سال جدید را اعام کرد.

به گزارش پایگاه اطاع رســانی بانک ســپه، دکتر آیت اله ابراهیمی در 
این دیدار با تبریک ســال نو و حلول ماه مبارک رمضان و آرزوی قبولی 
طاعات و عبادات آحاد کارکنان بانک ســپه در ضیافــت الهی و توصیه 
همگان به انس بیشــتر با قرآن در ایــام و لیالی پیشــرو، از تاش های 
دلسوزانه تمام همکاران خود طی سال گذشــته قدردانی کرد و گفت: 
اجرای برنامه های طرح تحول راهبردی، تاش برای یکپارچه ســازی 
بانک، پیاده سازی و نهادینه کردن ساختار سازمانی جدید بانک باهدف 
بهبود خدمت رسانی به مشتریان و همچنین به کارگیری ظرفیت های 
تمام شعب برای نقش آفرینی بیشتر در مسیر تحول بانک از برنامه های 

اولویت دار بانک سپه در سال ۱۴۰۱ است.
وی افزود: افزایش سهم بانک از بازار پول، ارتقای ویژگی های بانک برای 
قرار گرفتن در تراز انقاب اســامی، افزایش بازدهی دارایی های بانک، 
مدیریت تعادل منابع و مصارف و همچنیــن ارتقای عملکرد بانکداری 
بین الملل از دیگر برنامه های اولویت دار و مورد تأکید این بانک در سال 

۱۴۰۱ به شمار می آید.
مدیرعامل بانک ســپه ضمن اشاره به نام گذاری ســال ۱۴۰۱ از سوی 
مقام معظم رهبری »تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین«، تصریح کرد: 
این شعار دربرگیرنده سه رکن اصلی توسعه و رشد اقتصادی هر کشور 
است. به همین سبب شبکه بانکی کشور باید حمایت از تولیدکنندگان 
واقعی، کسب وکارهای دانش بنیان و صادرات محور را به صورت عملی 

سرلوحه برنامه های اجرایی خود قرار دهند.
وی با تأکید بر لزوم اهتمام همه بانک ها به پرداخت تسهیات بلندمدت 
به بخش تولیــد گفت: متأســفانه در حال حاضر مســئولیت حمایت 
از پروژه هــا و طرح هــای کان و زیربنایی بــر دوش بانک های دولتی 
ســنگینی می کند و بانک ســپه طی دو ســال اخیر باوجود مسائل و 

مشکات مختلف در این حوزه، عملکرد قابل قبولی داشته است.
دکتر ابراهیمی به راه اندازی پروژه های کان و ملی با تأمین مالی بانک 
ســپه طی چند ســال اخیر اشــاره کرد و افزود: این بانک با حمایت از 
بخش های مختلف اقتصادی و تولیدکننــدگان واقعی عاوه بر کمک 
به رشد اقتصادی کشــور در مســیر تحقق بانکداری اجتماعی نیز گام 

برداشته است.
وی اظهار داشــت: بانک سپه عاوه بر رصد و پایش شــرایط بازار پولی 
و مالی کشــور قصد دارد با انجام اقدام های بهبوددهنده شاخص های 
کارایی، نوآوری و بهره وری همسو با اجرای طرح تحول راهبردی بانک 

سپه رشد مقرر را به صورت متوازن در ابعاد مختلف دنبال کند.

 استقبال چشمگیر نیک اندیشان از کمپین 
همراه نیک  بانک تجارت

بانــک تجــارت از جمــع آوری هشــت میلیــارد ریــال کمک های 
انسان دوستانه و مســتقیم مردم ایران به موسسات خیریه معتبر کشور 

در ۱۰ روز ابتدایی کمپین »همراه نیک« بانک تجارت خبر داد.
به گزارش روابط عمومی بانــک تجارت، کمپین »همــراه نیک« این 
بانک از نیمه شــعبان تا نیمه رمضان با هدف جمع ســپاری کمک های 
انسان دوســتانه هموطنان از طریــق همراه بانک تجارت آغاز شــده و 
مطابق آمــار در ۱۰ روز ابتدایی این پویش مبلغ هشــت میلیارد ریال 
کمک جمع آوری و به حساب موسســات خیریه معتبر کشور از جمله 
کمیته امداد امام خمینی )ره(، موسســه محک، ســتاد دیه و ... واریز 
شده که با توجه به اســتقبال مطلوب هموطنان از برگزاری این پویش 
پیش بینی می شود که مبالغ جمع سپاری شده توسط هموطنان نیک 

اندیش در روزهای آتی به مراتب رشد بیشتری را تجربه کند.
رویداد نیک اندیشانه »همراه نیک« از نیمه شعبان )۲۷ اسفند ۱۴۰۰( 
تا نیمه رمضان )۲۸ فروردین ۱۴۰۱( با هدف جمع سپاری کمک های 
انسان دوســتانه ی هموطنان از طریق همراه بانک تجــارت برگزار و به 
رسم قدردانی از نیت خیر همراهان با این رویداد ۵۰ جایزه پنج میلیون 
ریالی به قید قرعه به شــرکت کنندگان در این رویــداد همزمان با عید 

سعید فطر اهدا می شود.
مشتریان و استفاده کنندگان از اپلیکیشــن همراه بانک تجارت برای 
شرکت در این امر خیر فقط کافیســت در همراه بانک تجارت از طریق 
بخش »نیکوکاری« موسســه مورد نظر را انتخاب و مبلغ کمک خود را 

درج و پرداخت کنند.
مبالــغ جمــع آوری شــده در ایــن کمپیــن بــا نگرش کمــک به 
محرومیت زدایی در جامعه مستقیما به حساب موسسات خیریه معتبر 
کشور واریز می شود تا به این ترتیب به مناسبت نیمه شعبان، عید نوروز 
و هلول ماه مبارک رمضان اقدامی نوع دوســتانه به نفــع مردم میهن 

اسامی ایران صورت پذیرد.
اطعام نیازمندان، کمــک به بیماران نیازمند، آزادی زندانیان معســر، 
یاری سالمندان و کودکان نیازمند و حفاظت از محیط زیست و طبیعت 

از جوامع و نقاط هدف این طرح به شمار می روند.
این کمپین با شــعار »نیکوتر از این نیســت که همراه شــماییم« در 
قالب ایفای مســئولیت اجتماعــی بانک تجارت و در راســتای فراهم 
آوردن بســتری امن و مطمئن برای رســاندن کمک های خیرخواهانه 
و نیکوکاری عموم مردم ایران و مشــتریان به دســت نیازمندان اجرا 

می شود.
حساب رســمی بانک تجارت در اینســتاگرام و آپارات و سایت رسمی 
بانک تجارت اطاعــات تکمیلی در این باره از جمله اســامی برندگان 

مسابقه را منتشر می کنند.

شایان:
ح نهضت ملی مسکن انجام تعهدات بانک در طر

محمود شایان در آیین تقدیر از یکســال تاش کارکنان بانک مسکن 
گفت: تنها بانکی هستیم که در سال ۱۴۰۰، توانستیم وظیفه خود را در 
طرح نهضت ملی مســکن به انجام برسانیم و این مهم با تاش و همدلی 

همه کارکنان در سال آینده، بیش از پیش تداوم خواهد یافت.
به گزارش پایگاه خبری بانک مســکن – هیبنا ، شایان در این مراسم با 
تبریک میاد باسعادت منجی عالم بشــریت و فرا رسیدن عید نوروز، از 
یک ســال تاش، همکاری صادقانه و خدمات کارکنان در مسیر تحقق 
اهداف بانک قدردانی کرد.وی گفت: بانک مســکن سال خوبی را از نظر 
ترازنامه مالی به پایان می رســاند و برای اولین بار توانســته ایم به رشد 

منابعی بیش از اهداف تعیین شده برسیم.
 NPL مدیرعامل بانک مسکن ادامه داد: در سال جاری، بانک توانست
نسبت به خالص تســهیات را به عددی کمتر از حد استاندارد برساند؛ 
همچنین افزایش سرمایه بانک از رقم ۱۳ هزار میلیارد تومان به بیش از 

۳۳ هزار میلیارد تومان رسیده است.
وی تاکید کــرد: امیدواریم در این چند روز با تاش و تمرکز بیشــتر بر 
صورت های مالی و وصول مطالبــات معوق بتوانیم با تصمیمات صحیح 
مدیریتی، به نقطه ای برســیم که بانک را به سمت ســود دهی بیشتر 
هدایت کنیم.شــایان در ادامه با تبریک به آقای صابر عســکرپور، عضو 
جدید هیات مدیره بانک، اظهار امیدواری کــرد: وی با توجه به دانش، 

تجربه و روحیه خوب خود، در پیشبرد اهداف بانک موثر واقع شود.
مدیرعامل بانک مســکن در پایان با آرزوی ســالی خوب و خوش برای 
کارکنان، گفت: اگر همکاری و همدلی شما نبود، این موفقیت ها به ویژه 

در پیشبرد نهضت ملی مسکن برای بانک رقم نمی خورد.

شعبهبانک

کید مدیرعامل بانک دی بر نقش محوری نظام بانکی در تحقق شعار سال تأ


